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پوست های قهوه ای، 
برگ های سبز، کاغذهای سفید!
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خیلی دل تان صندلی مجلس می خواهد، 
ریاســت جمهوری می خواهد؟ بسم الله، 
آنچــه در چنتــه داریــد را رو کنید: 
توانمندی ها، تجربیات، راه های برون رفت 
از مشکلات، فهم درست از خواست و 
علاقه ی مردم و... ولی بالاغیرتاً به حذف 
رقیب و خالی کردن میدان برای از پیش 
برنده بودن خود حتی لحظه ای نیندیشید، 
روی وعده دادن های فضایی و رویایی هم 

اصلا حسابی باز نکنید...!

بیایید با هم موضوع روی جلد روزنامه های 
امروز را مرور کنیــم، انتخابات مجلس 
دوازدهم و مجلس خبرگان. فرمایشــات 
رهبــر معظم انقلاب اســلامی، نقطه ی 
اشتراک تیتر تمامی روزنامه های یکشنبه 
بود منتها، هر کدام از زاویه ای و با هدفی به 

این سخنان بسیار مهم پرداخته بودند.
نخست، نقطه ی اشتراک: »انتخابات؛ پایه 

تحول و راه حل مشکلات.«
دوم، ویژگی ها و خصوصیات انتخابات: 
»مشارکت پرشــور«، »سلامت حقیقی«، 

»رقابت واقعی« و »امنیت کامل«.
سوم، محدوده، وظیفه و تکلیف مردم و 
مسئولان: »وظیفه ی مردم، تنها و تنها در 
مشارکت پرشور خلاصه می شود« اما آن 
سه تای دیگر را »مسئولان، دستگاه های 

نظارتی و حاکمیت« باید فراهم کنند.
چهارم: مشارکت پرشور را مردم باید رقم 
بزنند و آن سه تای دیگر )»سلامت حقیقی«، 
»رقابت واقعی« و »امنیت کامل«( چندان به 
مردم ارتباطی ندارد. فهم درست یک اشاره 
به ما می گوید؛ »مشارکت پرشور« به وجود 
نمی آید مگر در سایه ی: »سلامت حقیقی«، 

»رقابت واقعی« و »امنیت کامل«.
دیروز پشت چراغ قرمز ۱۲۵ ثانیه ای، از 
خود پرسیدم: »چرا از این همه ابَر، قطره ای 
باران نمی بارد؟«، ثانیه شــمار روی عدد 
۱۱۵ که رســید به خود گفتم: »چیزی از 
شرط لازم و شرط کافی شنیده ای؟«، و 
ادامه دادم: »شرط لازم برای باریدن باران، 
قطعاً تشکیل ابَر است اما تشکیل ابَر کافی 
نیست و از این جا به بعد است که علاوه بر 
شرط لازم، شرط کافی هم باید یاری کند.« 
و ادامه دادم: »استفاده از وسایل الکتریسیته 
بدون برق غیرممکن است.« و نتیجه گرفتم: 
»در همین فقره، ابَر هست اما رطوبت هوا 
به اندازه ای نیست که پروسه ی بارش باران 
کامل شود و بارندگی اتفاق بیفتد.« چراغ 
سبز شد، »هنوز برایم این سؤال باقی است 

که وقتی ابَر هست چرا باران نیست؟!«
رهبر معظم انقلاب اســلامی نه با ایما 
و اشــاره بلکه با صراحــت می گویند: 
»ویژگی ها و خصوصیات یک انتخابات 
ایده آل این ها است: »مشارکت پرشور«، 
و  واقعی«  »رقابت  حقیقی«،  »ســلامت 
»امنیت کامــل«. « روزنامه ها در بازتاب 
ســخنان رهبر معظم انقلاب، سنگ تمام 
می گذارند اما هرکدام از زاویه ای به این 
سخنرانی بسیار مهم توجه نشان می دهند 
و این یعنی، مخاطب )یعنی مردم( خیلی 
به این سوگیری ها و زوایه های متعدد دید 
نباید توجه نشــان دهند و فقط به اصل 
مشارکت بیندیشند اما نکته ی مهم ماجرا 
که ایده ی نوشتن این متن را در ذهن ایجاد 
کرد، توجه نشان دادن به سهم مسئولان 
و وظیفه ی مردم است. اصلاً اگر با دقت 
بنگریم، مردم تابعی از رفتار مســئولان 
هســتند یعنی اگر؛ »ســلامت حقیقی«، 
»رقابت واقعی« و »امنیت کامل« احساس 
شود مشــارکت از آن چه می اندیشیم و 
انتظار داریم نیز پرشورتر خواهد شد. حق 
داریم در یک نگاه کلی، مدعی شــویم، 
رهبر معظم انقلاب اگرچه با مردم سخن 
گفتند اما روی اصلی و واقعی فرمایشاتشان 
با مسئولان و دست اندرکاران انتخابات بود 
که اگر مشارکت پرشور می خواهید در 
همین فرصتی که باقی مانده، آستین ها را 

بالا بزنید... 

وظیفه مردم و مسئولان 
در انتخابات

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله
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دانش آموزان انگیزه ندارند

2رونمایی  از سامانه دسترسی ایرانیان خارج از کشور به خدمات الکترونیک قضایی

همنوایی روس ها با امارات در مورد جزایر سه گانه 
ایرانی همچنان پر بازتاب است. دولت سیزدهم در 
راستای حفظ منافع ملی در این راستا سه اقدام 

را ترتیب داده است:
یک: سخنگوی وزارت خارجه محکوم کرده است
دو: وزیــر خارجه تلفنی با همتــای روس خود 

گفتگو و هشدار داده است
سه: کاردار روسیه به وزارت امور خارجه احضار 

شد
ضمن آنکه در خارج از دولت، مجلس نیز در حد 
بضاعت خود وارد میدان شــد از رئیس تا سایر 
نمایندگان هریک با ادبیات خود اقدام مسکو را 

محکوم کردند.
البته قطعا مهمترین واکنش در این وادی از آن 
علی اکبر ولایتی بود. به دو دلیل: دلیل نخست 
آنکه او از جمله اولین مقامات رسمی بود که علیه 
کرملین موضع گیری کرد. دلیل دوم هم به دلیل 

جایگاه خاص وی در نظام است.

< یک پیشنهاد
به نظر می رسد در راستای محکومیت اقدام دولت 
پوتیــن در همنوایی با ادعای اماراتی ها می توان 
برخی اقدامات سمبلیک را نیز در دستور کار قرار 
داد. برای مثال خیلی موثر خواهد بود اگر دستگاه 
سیاست خارجی دولت سیزدهم ترتیبی اتخاذ 
کند که در نخستین حضور مقامات روسیه در 
کشورمان از این مقامات در جزایر سه گانه همیشه 

ایرانی استقبال شود. این چهار حسن دارد.

از سران روس 
در جزایرسه گانه استقبال کنید

سیدعلیرضا کریمی

یادداشت-2

آفتــاب یزد: بانــک مرکزی دیروز گزارشــی 
مقدماتی از تحولات بازار مسکن تهران در آذرماه 
1402 را منتشــر کرد. بر این اســاس متوسط 
قیمت مســکن کاهشــی 2.2 درصدی را تجربه 
کــرده و از حدود 76 میلیــون تومان در آبان به 
74 میلیــون تومان در آذر رســیده اســت. این 
شاخص نســبت به آذرماه سال گذشته افزایشی 

54.1درصدی را پشت سر گذاشته است.
ایــن گزارش مقدماتی نشــان می دهــد، میزان 
معاملات هم در آذرماه امســال روندی همسو با 
قیمت طی کرده و 1.2 درصد نزول تجربه کرده 
اســت. به طور جزئی تر از 22 منطقه تهران 14 

منطقه روند منفی قیمت را تجربه کرده اند.
در این بازه یک ماهــه تعداد معاملات، از حدود 
چهار هزار فقره در آبان به سه هزار و 550 فقره 
در آذر رسیده اســت. تعداد معاملات نسبت به 
سال گذشته نیز روند نزولی چشمگیری را تجربه 
کــرده و معادل 65.1 درصد کمتر از آذر ســال 

قبل بوده است.
گزارش مقدماتی بانک مرکزی از بازار مســکن 
گواهی بر نظر کارشناسان در مورد کاهش قیمت 
مسکن در سال های گذشــته است. کارشناسان 
معتقدند کاهش قیمت مسکن که دولت سیزدهم 
آن را یکــی از دســتاوردهای خود به حســاب 
می آورد، صرفا ناشی از رکودی بوده که حتی آن 

را هم نهادهای دولتی به بازار تحمیل کرده اند.
ماه گذشــته که تعداد معاملات، افزایشی نسبی 
را نسبت به شهریور 1402 تجربه کردند، قیمت 
نیز بر مدار افزایشی قرار گرفت. این مسئله نشان 
می دهد کــه چندان نمی توان بــه روند کاهش 
قیمــت امیدوار بــود و به محض اینکــه دوباره 
معاملات در بازار به جریان افتد، قیمت مســکن 

نیز به مسیر قبلی خود باز خواهد گشت.
منصور غیبی، کارشناس حوزه مسکن پیش از این 
بــه تجارت نیــوز گفتــه بــود: »دولــت اکنون 
تصــور می کند قیمت ها را کنترل کرده اســت، 
درصورتی که این نوع کنترل قیمت هیچ کمکی 
به بازار نمی کند. این فنری است که دارد فشرده 
می شود و با بهانه ای که در آینده ممکن است از 
برنامه دولت نیز خارج باشد، نه تنها دچار افزایش 
قیمت می شــود بلکه تعداد معامــلات را نیز به 

صورت هیجانی بالا می برد.«
غیبی بیان کرده بود: »در نتیجه سیاســت گذار 
بایــد تعادلی را از میزان گردش و رونق در حوزه 
مســکن طراحی کند و اجازه دهد ســرمایه ها 

بچرخند.«
این کارشناس و پژوهشگر حوزه مسکن در مورد 
آینده بازار مسکن توضیح داده بود: »با وضعیت 
فعلی که دولت شــدیدا در حــال کنترل حوزه 

مســکن اســت تا اتفاقی هیجانی در آن صورت 
نگیرد )با وجود آنکه بازارهای موازی نیز کنترل 
می شــوند( طبیعتا اگر با همیــن نبض تا پایان 
سال پیش رود اتفاق خاصی نمی افتد. مگر اینکه 
اتفاق ویژه ای بیفتد کــه از طرح و برنامه دولت 
خارج باشــد؛ با توجه به اینکه در سال جاری دو 

انتخابات نیز وجود دارد.«
او ادامه داده بود: »البته دولت مایل نیســت که 
فضا را ملتهب نشان دهد و ترجیح می دهد مردم 
خرید عید خود را در فضایی بدون التهاب انجام 
دهند، در نتیجه به احتمــال زیاد فضای بازار تا 
پایان سال در همین شرایط باقی خواهد ماند، اما 
با ورود به سال جدید ممکن است نقل و انتقالاتی 
جهت تبدیل به احسن از سوی مصرف کنندگان 
وجود داشــته باشــد که رونقی نسبی محسوب 

می شود.«

< 69 سال انتظار برای خرید خانه! 
ضمنا،گزارش  مقدماتی بانک مرکزی که دیروز از 
تحولات بازار مسکن تهران منتشر شد حاکی از 
آن اســت که متوسط قیمت مسکن در این شهر 
به حــدود 74 میلیون تومان رســیده و این در 
حالی ست که درآمد سالانه دهک اول اقتصادی 

که 10 درصــد از جامعه را تشــکیل می دهند، 
سالانه کمتر از 30 میلیون تومان است.

بــه عبارت دیگــر 10 درصد از مــردم در ایران 
حتــی با وجود پس انداز دو ســال از درآمد خود 
)بدون احتساب دیگر مخارج و رشد تورم( حتی 
با پس انداز کل درآمد دو سال خود قادر به خرید 

یک متر خانه در تهران نیز نیستند!
 درآمد دهک دوم نیز چندان فاصله ای با این کف 
درآمدی ندارد و ســالانه بین 30 تا 64 میلیون 
تومان برآورد شــده اســت. افرادی که در دهک 
دوم اقتصادی جای می گیرند نیز در صورت تکیه 
کامل به حقوق ماهانه، در بهترین حالت و بدون 
احتساب رشد تورم باید برای یک خانه 60 متری 
با متوســط قیمت فعلی حدود 69 سال منتظر 

بمانند.
درآمد دهک ســوم اقتصادی نیز در سال 1402 
معادل 64 تا 92 میلیون تومان برآورد شده است. 
افــرادی با این حدود درآمدی در کمترین حالت 
بــرای خرید همان خانه 60 متــری در تهران با 
ارزش چهار میلیــارد و 560 میلیون تومان باید 

48 سال صبر کنند.
دهــک چهارم اقتصادی درآمــدی معادل 92 تا 
116 میلیــون تومان دارند و درآمد دهک بعدی 
نیز از سالانه 116 میلیون تومان شروع می شود 
و تا 141 میلیون تومان می رســد. این دو دهک 
درآمدی نیز با احتساب سقف درآمد دهک خود 
باید بین 31 تا 38 ســال از عمــر خود را برای 

خرید خانه در انتظار باشند!
دهک های ششم و هفتم نیز که به ترتیب سالانه 
141 میلیــون تا 165 میلیــون تومان و 165 تا 
192 میلیــون تومان دریافت می کنند، با همین 

شرایط باید بین 23 تا 26 سال صبر کنند.
دو دهک بعدی یعنی دهک های هشــتم و نهم 
نیــز در بالاترین حالت 225 میلیــون تومان تا 
280 میلیون تومان دریافتی سالانه دارند. از این 
دهک های درآمدی به بعد، خرید خانه وارد روند 
منطقی تری می شــود. اما همین گروه درآمدی 
هم باید دســت کم 16 ســال صبوری کنند تا با 
پس انداز کل درآمد ماهانه خود بتوانند یک واحد 
60 متری را با متوسط قیمت مسکن 76 میلیون 
تومانی، در تهران بخرند. تمــام خانوارهایی که 
درآمدی بالاتــر از 280 میلیون تومان دارند نیز 
در دهک اقتصادی دهم و برخوردار قرار میگیرند.

هشــدار  مدت هاســت  اقتصادی  کارشناســان 
می دهند آشــفته بازار مســکن عده زیــادی را 
بی خانمان کــرده و معضلات اجتماعی بالایی از 
قبیل بدمسکنی و مهاجرت معکوس را رواج داده 
است. شرایطی که اگر چاره ای برای آن اندیشیده 

نشود انتهای سیاهی آن مشخص نیست!
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یکجامعهشناسدرگفتگوباآفتابیزد
درموردافتتحصیلی:

رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش: 
در مجموع افُت نمرات دانش آموزان را شاهد بودیم، سال گذشته میانگین نمرات 
در شاخه نظری 11.62 و امسال به 10.02 رسید

آفتابیزددرگفتگوبامحسنجلیلوند،استادروابطبینالملل،
بهبهانهخروجآنگولااز»اوپک«،

نقشنفتدرچشماندازآیندهجهانرابررسیمیکند

جهان به دنبال 
انرژی های تجدیدپذیر است 

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

عضو کمیسیون شوراها:

نایب رئیس کمیسیون انرژی:

عضو کمیسیون انرژی:

»طرح برگزاری تجمعات 

و راهپیمایی ها« 

در دستور کار هفته آینده مجلس

مشارکت حداکثری 

در انتخابات 

امنیت آفرین است

تشکیل مجلس قوی 

با پشتوانه مردمی 

ضامن حرکت صحیح دولت است

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

آفتاب یزد
تلفنی

گهــی  آ
می پذیرد

09128197782

اظهارات اخیر رئیس جمهور درباره بازتاب های 
افشای فســاد 3.4 میلیارد دلاری چای دبش 
نشان می دهد این دولت در مدیریت رسانه ای 
افشای فســاد اخیر با چالش های جدی مواجه 
شــده است؛ فسادی که این دولت مدعی است 
توسط آن شناسایی شده و متهمان آن به قوه 
قضائیه معرفی شده اند. ادعا می شود درصد قابل 
توجهــی از ارز تخصیصی برای وقوع تخلف در 
دوره دولت رئیسی روی داده است. ابداع عبارت 
»فسادنما« توســط رئیس جمهور در راستای 
چالش های پس از افشای دولت او قابل توجیه 
است. او با کاربرد این عبارت معتقد است هدف 
فسادنماها که در برابر فســادزدایی دولت قرار 
گرفته انــد ناامید کردن مردم از آینده روشــن 

کشور و نظام اسلامی است.
افشای فساد چای دبش و بازتاب رسانه ای آن، 
نقش شمشــیری دولبه برای دولت سیزدهم 
داشته اســت. با آنکه این افشــا این امکان را 
برای این دولت فراهم کرده اســت که خود را 
پرچمدار مبارزه با فســاد و فسادزدایی معرفی 
کند، خطرات تازه ای نیز به وجود آمده اســت. 
این خطرات از آنجا نشأت می گیرد که میدانگاه 
رسانه ای سیاست در عصر کنونی با رشد فضای 
مجازی بر خلاف دهه های گذشته بسیار باز و 
قابل دسترس است. در نتیجه پیام ها، اظهارات، 
رفتارها و کنش های سیاستمداران به شیوه هایی 
دریافت و مفهوم می شــود که قابل بازنگری و 

کنترل نیست. 

پس از افشای 
فساد چای دبش

دکتر علی میرزامحمدی
جامعه شناس

یادداشت-1

ادامه در صفحه 7

در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد

راه های پیشگیری 
از ابتلا به 

سکته مغزی را 
باید جدی گرفت
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گزارشآفتابیزدازمرگدلخراشملیکامحمدیفوتبالیستملیپوشکشورمان

از تیبا تا رنجوور؛ 
تبعیضی که قربانی می گیرد

آفتابیزددرگفتوگوباپیرمحمدملازهی،کارشناسشبهقاره،
گزارههایپیشرویانتخاباتدرپاکستانرابررسیمیکند

انتخابات آزاد 
شرط بازگشت »عمران خان« به قدرت

صفحه 3

نظر کارشناسان صحیح بود
کاهش نسبی قیمت مسکن ناشی از رکود است

دولت که فعلی وضعیت با
کنترل حــال در شــدیدا
حوزهمسکناستتااتفاقی
هیجانیدرآنصورتنگیرد
)بــاوجودآنکــهبازارهای
موازینیزکنترلمیشوند(
تا نبض باهمین اگر طبیعتا
پایانســالپیشروداتفاق
اینکه مگر نمیافتد. خاصی
اتفاقویــژهایبیفتدکهاز
طرحوبرنامهدولتخارج
باشــد؛باتوجهبهاینکهدر
نیز انتخابات جاریدو سال

وجوددارد
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1501- میلیاردر شدن یک شبه عده ای از افزایش 
تعرفه خودروه��ای وارداتی نمی تواند بدون مافیا 

باشد! عده ای سودهای نجومی می برند. 
1331- مردم زیر بار فشار گرانی ها کمر خم کردند 
اما باید شاهد فسادهای گسترده و کلان مثل قضیه 
چای دبش باش��ند. با این حساب برای این مردم 

امید و روحیه ای باقی می ماند؟ 
1341- این درست نیست دولت بخواهد در بودجه 
سال جدید درآمد خود را از محل مالیات افزایش 

دهد. این فشار مضاعف به مردم است. 
1354- با این حقوق و دستمزدهایی که ما داریم 
و این گرانی و تورمی که با آن دس��ت و پنجه نرم 
می کنیم باید فکر این باشیم چگونه زندگی کنیم! 

درآمد ما دیگر به خرید خوراکی ها نمی رسد! 
1221- یک نماینده مجل��س می گوید روس ها 
 ملاحظاتی نس��بت ب��ه اس��رائیل دارن��د. همه 

تخم مرغ ها را در سبد روسیه نمی گذاریم!
1241- چ��را پ��س از چند س��ال هن��وز برخی 
مسئولان برخی مشکلات کشور را به دولت قبل 

نسبت می دهند؟ این رویه دیگر نخ نما شده! 
1301- به نظر می آید جبهه اصلاات هیچ تحرک 
خاصی برای انتخابات ندارد. ش��اهد هیچ بیانیه و 
حرکتی از اینها نیستیم. شور انتخاباتی وجود ندارد! 
1310- دل بس��تن به فوتبالی که سالهاست در 
آس��یا و در رده های مختلف هیچ مقامی کس��ب 
نکرده چه فایده دارد؟ از فوتبال دنیا و آسیا خیلی 
 عقب افتادیم و دلم��ان به دربی و امثالهم خوش

 می کنیم! 
1321- وضعیت حقوق بشر در افغانستان بسیار 
غم انگیز است. طالبان به زنان اجاره کار و اشتغال 
و تحصیل نمی دهند. این یک ظلم بزرگ به بانوان 

این کشور است. 
1141- در آماره��ای ارائ��ه ش��ده اخی��ر آم��ده 
94 میلی��ارد دلار فس��اد اقتصادی در 10 س��ال 
اتفاق افتاده. واقعا آمار حیرت انگیزی اس��ت. چه 

پرونده های کلانی که وجود دارد. 
1154- وقت��ی مردم این همه خبرهای مختلف 
از فس��ادهای اقتص��ادی در س��ال های متمادی 
می ش��نوند. و از برخ��ی اقدامات دولت دلس��رد 
می شوند. چون خودشان در بدترین شرایط زندگی 
به سختی امور خود را می چرخانند اما باید شاهد 

این فسادها باشند. 
1201- یک نماینده مجلس با اشاره به فساد در 
واردات چای گفته پول در کش��ور زیاد اس��ت، اما 
متأسفانه دست کج زیاد داریم! واقعا عجب حرف 

جالبی زده! 
1115- رئیس سازمان انرژی اتمی در واکنش به 
برخی ادعاهای رئیس آژانس بین المللی پاسخ دادند 
یکی از سایت های موردنظر معدن متروکه است و 

دیگری آهن قراضه فروشی است. 
1120- یکی از س��والاتی که برای برخی از مردم 
مطرح اس��ت این است که با دستگیری تتلو چه 
برخ��وردی ب��ا او می ش��ود؟ چه مجازات��ی برای 

پرونده هایی که دارد اعمال می شود؟ 
1131- چقدر موضوع آن پیرمرد در بازار رشت و 
رقص و آواز او در جامعه بازتاب داشته. چقدر مردم 

از ترانه خوانی های وی استقبال کردند. 
 2245- ظاهرا یک نماینده دیگر مجلس هم مثل 
چند تن از نمایندگان از ماجرای شاسی بلندهای 
اهدایی به نمایندگان حرف هایی زده و افشاگری 
جدیدی انجام شد. مثل حکایت هر دم از این باغ 
بری می رس��د و تازه تر از تازه تری می رس��د شده 

است. 
0941- خیلی عجیب است روزنامه کیهان سعی 
می کند ماجرای فساد ارزی چای دبش را توجیه و 
لاپوشانی کند. اگر این اتفاق زمان دولت روحانی 

می افتاد چه تیترها که نمی زدند! 
1905-  چن��د بار کیلویی برنج ایرانی خریدم اما 
متوجه ش��دم کیفیت مطلوب ندارد خش��ک اند 
و خوب پخته نمی ش��ود. معلوم اس��ت ناخالصی 
دارند. بعضی ها سوءاستفاده می کنند. برنج خالص 

نمی دهند و قاطی آن برنج نامرغوب می زنند. 
1921- متأسفانه قیمت تخم مرغ از 5 هزارتومان 
هم فراتر رفته. آقایان شعار ندهید برخی مدیران در 

کنترل قیمت تخم مرغ هم ناتوان هستند. 
1941- برخ��ی به طنز در مورد فس��اد ارزی در 
چای دبش می گویند چای داغی که سفره مردم را 
سوزاند! اینگونه باشد سفره مردم زیاد سوزانده شده! 
2011- آیا برخی از ابربدهکاران بانکی از کارگزاران 
نهادهای مالی کش��ور هس��تند؟ یعنی آدم های 

بانفوذی هستند؟ احتمالا چنین باشد. 
1815- چ��را آمریکا طرح آتش بس در غزه را که 
اکثری��ت قاطع آراء را هم داش��ته وتو کرد؟ چرا با 

توقف جنگ مخالفت کردند؟ 
1821- مس��ئولان ما به برخی مسائل اجتماعی 
مثل حجاب توجه دارند اما متأس��فانه به خیلی 
دیگر از مس��ائل اجتماعی بی توجه اند. مثل افول 
اخ��لاق، افزایش گرایش به موادمخدر در جوانان، 
مثل کاهش اخلاقی��ات و رفتاره��ای اجتماعی 
 زننده برخ��ی از جوانان. مش��کلات این گونه کم

 نیستند! 
1841- چرا ش��هرداری ته��ران  بعضا  بنرهایی 

می زند که بیشتر محتوای آن کنایه آمیز است؟ 
1741- چ��را   رس��انه ملی از ات��اق عمل زایمان 
 یک رپرتاژ آگه��ی گرفت؟ از این خب��ر روزهای
 زی��ادی گذش��ته آیا مس��ئولان در ای��ن ارتباط 

توضیحی داده اند؟ 
1802- در حوزه حجاب هرچه نیاز بوده تصویب 
ش��ده. گمان نمی رود نیاز ب��ه طراحی و تصویب 
طرح های جدید باشیم. البته نتیجه طرح ها هم که 

جای بحث دارد! 
1605- اگ��ر کارگر ایران��ی یا کارمند ایرانی مثل 
یک کارمند یا کارگر خارجی که 20 برابر حقوق 
فعلی خود حقوق بگیرد اگر بنزین گرانتر هم شود 

اشکالی ندارد! 

پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

  <»طرح برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها« در دستور کار هفته آینده مجلس
یک عضو کمیس��یون شوراها و امورداخلی کشور از بررسی »طرح برگزاری تجمعات 
 و راهپیمایی ه��ا« در جلس��ه هفت��ه آین��ده مجلس خب��ر داد. احم��د علیرضابیگی 
در گفت وگو با   ایلنا، درباره آخرین وضعیت »طرح برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها« 
بیان کرد: این لایحه مرحله کمیسیون را طی کرده و در دستور کار صحن قرار دارد.
وی یادآور شد: اختلافی وجود داشت که دولت معتقد بود تجمعات باید مجوزمحور 
باش��د اما ما اعتقاد داشتیم بر اس��اس ماده 27 قانون اساسی باید اطلاع محور باشد 
یعن��ی بای��د تجمع کنندگان اطلاع دهند ک��ه می خواهند تجمع��ی را برگزار کنند. 
علیرضابیگی درباره این که آیا این اختلاف بین دولت و مجلس حل ش��ده اس��ت یا 
خیر، گفت: خیر، قبول نکردیم. یعنی دولت می خواست این موضوع را ) مجوزمحور 
بودن تجمعات و راهپیمایی ها( در قالب لایحه خودش که جدیداً به مجلس ارس��ال 
شده و فاقد فوریت است به صحن برساند ولی چون این لایحه به سال آخر مجلس 
رس��یده و مجلس نمی تواند فرصت لازم برای بررسی لوایح فاقد فوریت داشته باشد 
و از آنجایی که این طرح از دوره گذشته در حال رسیدگی بوده و از سوی دیگر در 
3 س��ال گذشته در بخش های مختلف از جمله مجامع علمی و دانشگاهی و سیاسی 
مراحل خود را طی کرده، همین امر مبنای اقدام کمیسیون امور داخلی قرار گرفت، 
تائی��د کمیس��یون را طی کرد و در ح��ال حاضر در نوبت صحن ب��وده و مبنا طرح 
مجلس اس��ت. وی با اشاره به اینکه لایحه برگزاری تجمعات درحال حاضر در نوبت 
صحن اس��ت، عنوان کرد: این طرح هفته گذش��ته در دستور قرار داشت اما نوبتش 
نش��د و برای هفته آینده که مجلس کارش را آغاز می کند یکی از دس��تورات صحن 

مجلس است./ایلنا

< بررسی ابعاد اختلال سامانه پمپ های بنزین در کمیسیون انرژی
نایب رئیس کمیس��یون انرژی مجلس ش��ورای اسلامی از بررس��ی ابعاد اختلال در 
س��امانه پمپ های بنزین در این کمیس��یون خبر داد. هادی بیگی نژاد با اش��اره به 
بررسی موضوع اختلال سامانه پمپ های بنزین در نشست کمیسیون انرژی مجلس، 
بیان کرد: چهارش��نبه گذش��ته کمیسیون انرژی در جلس��ه ای با حضور وزیر نفت، 
معاونان وزیر و مس��ئولان ش��رکت پالایش و پخش ابعاد این اتفاق را بررسی کرد. از 
آنجا که هنوز برخی از ابعاد این موضوع ناش��ناخته اس��ت، مقرر ش��د ظرف 10 روز 
آینده وزارت نفت اطلاعاتی را جمع آوری کرده و کمیسیون انرژی جلسه ای دیگر با 

حضور مسئولان وزارت نفت برگزار کند.
ای��ن عضو کمیس��یون انرژی اظه��ار کرد: بر اس��اس گزارش ارائه ش��ده به اعضای 
کمیس��یون، این حمله توسط دش��من با نفوذی که در داخل کش��ور داشته، انجام 
ش��ده اس��ت. یعنی این حمله مس��تقیما از طریق اینترنت نبوده است چون شبکه 
سوخت رسانی کشور به اینترنت وصل نیست. نماینده ملایر در مجلس گفت: باید به 
این موضوع توجه داشت که این ماجرا خیلی زود مدیریت شد. مجموعه وزارت نفت 
با تلاش ش��بانه روزی و با تجربه قبلی خود توانست طی چند ساعت ماجرا را جمع 
کند. بیگی نژاد تصریح کرد: خروجی تلاش ش��بانه روزی مسئولان وزارت نفت این 
بود که کل اختلال در حد دو الی س��ه س��اعت طول کشید و مردم آشفتگی داخل 
پمپ بنزین ها و شبکه سوخت رسانی کشور ندیدند. این هم ماحصل تلاش مسئولان 

در وزارت نفت و شرکت پالایش و پخش بود./ایسنا

< مشارکت حداکثری در انتخابات امنیت آفرین است
نایب رئیس کمیس��یون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: دشمن دنبال این است 
تا مش��ارکت مردم در انتخابات را کاهش داده و در کش��ور ناامنی ایجاد کند. هادی 
بیگی نژاد با اش��اره به تاکی��د مقام معظم رهبری بر مش��ارکت حداکثری مردم در 
انتخابات مجلس ش��ورای اس��لامی، بیان کرد: مش��ارکت مردم در انتخابات امنیت 
آفرین اس��ت. اگر مش��ارکت مردم در انتخابات بالا باش��د امنیت کش��ور ارتقا پیدا 
می کند. اگر مش��ارکت مردم در انتخابات پایین باش��د، طمع دشمنان افزایش پیدا 
می کند و به دنبال آن نا آرامی ها در کش��ور ایجاد می ش��ود. این برنامه ای اس��ت که 
دشمن دارد. وی در ادامه با بیان اینکه دشمن به دنبال این است تا مشارکت مردم 
در انتخاب��ات را کاهش داده و به دنبال آن در کش��ور ناامنی ایجاد کند، اظهار کرد: 

مجلس قوی دارای چند ویژگی اس��ت ویژگی اول این اس��ت که افرادی که انتخاب 
می ش��وند عالم و کارآمد باش��ند. فرد منتخب باید بداند مش��کلات کشور چیست و 
راهکار حل مش��کلات چه هستند. افرادی عالم، آگاه و کارآمد برای تشکیل مجلس 
کارآم��د و قوی نیاز اس��ت. نمایندگان مجلس قوی ب��ه دور از هیاهو و حرکت های 
نمایش��ی در مجلس حضور پیدا کرده و به دنبال حل مش��کلات هس��تند. نماینده 
مردم ملایر در مجلس ش��ورای اسلامی، تصریح کرد: از سوی دیگر مشارکت بالا در 
انتخابات با رقابت ایجاد خواهد ش��د. برای افزایش مش��ارکت مردم در انتخابات باید 
بس��تر رقابت را فراه��م کنیم اما ایجاد رقابت نباید خودش عامل کاهش مش��ارکت 
 در انتخابات باش��د. زمانی که افرادی ناس��الم در مس��ئولیت قرار می گیرند، خود به

  خود باعث تضعیف روحیه مردم می ش��ود. کس��ی که نش��ان داده اهل زد و بند و 
سوء استفاده مالی به نفع خود و به ضرر کشور است. کسی که نشان داده حاضر است 
مناف��ع ملی را ب��رای منفعت خود یا گروهی به خطر بیندازد، این قبیل افراد در دراز 
مدت باعث کاهش مشارکت مردم در انتخابات می شوند. بیگی نژاد گفت: فکر نکنیم 
اگر هر کسی را تایید صلاحیت کنیم منجر به افزایش مشارکت در انتخابات خواهد 
ش��د. ممکن است امروز مشارکت افزایش پیدا کند اما چهار سال دیگر چه می شود. 
وجود کس��ی که مفسد یا حامی مفسدان اس��ت، آبروی نظام اسلامی را می برد. باید 
بدانیم س��لامت افراد در مش��ارکت مردم در انتخابات های آتی مهم اس��ت باید افراد 
س��الم تایید صلاحیت شوند تا بستر رقابتی سالم شکل بگیرد. گذشته افراد نیز مهم 
اس��ت. سلامت افراد از روی گذشته آن تایید می ش��ود هر آدمی گذشته ای دارد که 

قابل پاک شدن نیست./ایسنا

 <تشکیل مجلس قوی با پشتوانه مردمی ضامن حرکت صحیح دولت است
یک عضو هیئت رئیس��ه کمیس��یون انرژی مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: حضور 
باشکوه مردم پای صندوق های رای قطعا دشمن را ناامید کرده و آن را وادار می کند 
تا در برنامه های خود تجدید نظر کند. حس��ین حس��ین زاده با اشاره به تاکید مقام 
معظم رهبری بر مش��ارکت حداکثری مردم در انتخابات مجلس ش��ورای اس��لامی، 
بی��ان کرد: مقام معظم رهب��ری همواره در زمان هایی که مس��ئولان نیاز به روحیه 
دارن��د نکات کلیدی را مطرح می کنند. موضوع انتخاب��ات از دو جهت حائز اهمیت 
اس��ت؛ یکی از منظر داخل��ی و دیگر از منظر خارجی. قطعا مش��ارکت بالای مردم 
در انتخاب��ات می توان��د گامی در جهت تش��کیل یک مجلس مردم��ی بوده که هم 
رضایتمندی مردم را به دنبال دارد و هم نش��انه اقتدار کشور است. از منظر خارجی 
نی��ز زمانی که دش��منان می بینند م��ردم ما از صبح زود پای صن��دوق رای آمده و 
ساعت ها در صف می ایستند تا رای دهند، قطعا در برنامه های خود تجدید نظر کرده 

و مایوس می شوند.
وی در ادامه اظهار کرد: همان طوری که مقام معظم رهبری تاکید داش��تند، تامین 
س��لامت، امنیت، رقابت و مشارکت در انتخابات مجلس شورای اسلامی بسیار مهم 
اس��ت. یک مجلس ق��وی، متخصص و توانمند می تواند ریل گ��ذاری صحیحی برای 
حرکت دولت داشته باشد. مجلس قوی می تواند بازوی کمکی دولت در حل مشکلات 
مردم باشد. درست است که کار مجلس قانون گذاری و نظارت بر اجرای قانون است 
اما می تواند در حرکت دولت بسیار موثر واقع شود. نماینده مردم لارستان در مجلس 
ش��ورای اسلامی، تصریح کرد: یک مجلس قوی می تواند ریل گذاری صحیحی انجام 
داده و مس��یر حرکت را برای دولت به درس��تی تعریف کند. ان ش��اءالله با برگزاری 
انتخابات پرش��ور و مشارکت حداکثری مردم در انتخابات مجلس قوی شکل خواهد 
گرفت. بنده یقین دارم که مردم همانند همیش��ه که در صحنه حاضر بودند، این بار 

نیز پای صندوق رای حضور پیدا خواهند کرد./ایسنا

< با مشارکت حداکثری در انتخابات نمایندگانی از دل مردم
     به مجلس راه خواهند یافت

یک عضو کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: حضور پرشکوه مردم 
پای صندوق های رای س��بب می ش��ود ت��ا نمایندگانی از دل مردم ب��ه مجلس راه 
 پیدا کنند و مجلس��ی تش��کیل خواهد ش��د که برآیند افکار عمومی جامعه اس��ت. 
رحمت الله فیروزی پور با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری بر مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات مجلس ش��ورای اس��لامی، بیان کرد: قطعا مشارکت در انتخابات 
یک امر لازم و ضروری است. در طول چهل و چهار سالی که از عمر انقلاب اسلامی 
می گذرد، مش��ارکت مردم در انتخابات یکی از موضوعات بس��یار مهم اس��ت. رهبر 
انقلاب نیز بارها بر این موضوع تاکید داش��تند.وی ادامه داد: مقام معظم رهبری بار 
دیگر ابعاد برگزاری یک انتخابات باش��کوه را تبیین کردند. مسئولان موظف هستند 

که بس��تر مناسبی را برای مش��ارکت حداکثری مردم در انتخابات فراهم کنند. وی 
در ادامه اظهار کرد: باید همه اقدامات در این راس��تا باش��د که انگیزه مردم افزایش 
پیدا کرده و مش��ارکت مردم در انتخابات افزایش یابد. مشارکت حداکثری مردم در 
انتخابات منجر به تثبیت پایه های نظام شده و دشمنان و مخالفان نظام اسلامی نیز 
متوجه خواهند ش��د که نظام ما مردمی و متکی به حضور مردم است. تاکنون مردم 
همراهی خود را با نظام در صحنه های مختلف نشان داده اند. ان شاءالله این بار نیز 
ب��ا حضور حداکثری در پای صندوق های رای این اتف��اق رقم خواهد خورد.نماینده 
مردم نطنز در مجلس ش��ورای اس��لامی، تصریح کرد: حضور پرشکوه مردم در پای 
صندوق های رای س��بب می شود تا نمایندگانی از دل مردم به مجلس راه پیدا کنند 
و مجلس��ی تش��کیل خواهد ش��د که برآیند افکار عمومی جامعه است. فیروزی پور 
گفت: قطعا مشارکت حداکثری مردم در انتخابات سبب می شود تا مجلس قوی تر و 
کارآمدتری تش��کیل شود. بدین ترتیب از تفکر جمعی مردم در مسیر حل مشکلات 

کشور استفاده خواهد شد./ایسنا

 <احتمالا مجلس هفته اول بهمن ایرادات شورای نگهبان 
     به لایحه برنامه هفتم را بررسی می کند

س��خنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توس��عه ضمن تشریح آخرین روند 
بررس��ی مصوبات مجلس در لایحه برنامه هفتم توس��عه در شورای نگهبان و هیئت 
عالی نظارت مجمع تش��خیص مصلحت نظام گفت: احتمالا ایرادات شورای نگهبان 
هفته اول بهمن ماه در مجلس مورد بررسی قرار می گیرد. محسن زنگنه در تشریح 
آخرین روند بررسی مصوبات مجلس در لایحه برنامه هفتم توسعه در شورای نگهبان 
و هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: عمده ایرادات مطرح شده 
دولت در شورای نگهبان نسبت به مصوبات مجلس در لایحه برنامه هفتم مربوط به 
مغایرت با اصل 75 قانون اساس��ی یعنی تحمیل بار مالی برای دولت است.وی ادامه 
داد: در پاس��خ به این ایرادات، ما توضیحاتی را در ش��ورای نگهبان مطرح کردیم از 
جمله اینکه برنامه هفتم قانون منس��جمی است و تنها نباید بخش های هزینه آن را 
مدنظر قرار داد و باید به بخش های درآمدی هم توجه کرد لذا مقرر ش��د ما جدولی 
از تبصره ها و مواد درآمدی از لایحه برنامه هفتم را به ش��ورای نگهبان تقدیم کنیم 
که باعث ایجاد منابع درآمدی برای دولت می ش��ود. س��خنگوی کمیس��یون تلفیق 
لایح��ه برنامه هفتم توس��عه اضافه کرد: این جدول آماده ش��د و آن را به ش��ورای 
نگهبان تقدیم کردیم. همچین توضیح داده شد که اگر در برنامه هفتم هزینه ای به 
دولت تحمیل ش��ده در مقابل آن درآمدهایی نیز پیش بینی ش��ده است.زنگنه بیان 
کرد: اکنون ما منتظریم که اگر شورای نگهبان نکته ای نسبت به مصوبات مجلس در 
لایحه برنامه هفتم توسعه دارد، به مجلس اعلام کند. وی درباره بررسی هیئت عالی 
نظارت مجمع تش��خیص مصلحت نظام نیز گفت: هیئ��ت عالی نظارت نیز همزمان 
در حال بررس��ی مصوبات مجلس در لایحه برنامه هفتم توس��عه اس��ت؛ جلساتی با 
حضور نمایندگان عضو کمیسیون تلفیق، اعضای هیئت عالی نظارت، نماینده رئیس 
مجلس، نماینده رئیس جمهور و نمایندگانی از دستگاه های مربوطه در حال برگزاری 
اس��ت و ما به طور منظم در این جلس��ات شرکت می کنیم.زنگنه توضیح داد: اکنون 
بیش از نیمی از مواد لایحه برنامه در هیئت عالی نظارت مطرح و بررسی شده است؛ 
ابهامات و مغایرت هایی با سیاس��ت های کلی گرفته ش��ده که بعد از قطعی شدن به 
مجلس اعلام خواهد ش��د تا کمیسیون تلفیق نسبت به رفع ایرادات اقدام کند. وی 
درباره زمان بررسی ایرادات شورای نگهبان و هیئت عالی نظارت نسبت به مصوبات 
مجل��س در لایح��ه برنامه هفتم در صحن علنی گفت: بررس��ی مغایرت ها و ایرادات 
به مصوبات مجلس در لایحه برنامه هفتم بدین ش��کل است که نمایندگانی از عضو 
کمیس��یون تلفیق در جلسات شورای نگهبان و هیئت عالی نظارت حضور دارند لذا 
ابهامات مش��خص شده و در آنجا هم تفاهماتی صورت می گیرد تا روند رفع ایرادات 
زودت��ر به نتیجه برس��د؛ الحمدلله بخش عمده ای از مصوبات مجلس تایید ش��ده و 
مغایرت ها و ابهامات زیاد نیس��ت.زنگنه ادامه داد: براین اس��اس به نظرم حداقل دو 
هفته تا یک ماه زمان برای بررسی مصوبات مجلس در شورای نگهبان و هیئت عالی 
نظارت باقی مانده است؛ طبق قانون هیئت عالی نظارت ایرادات را به شورای نگهبان 
اعلام می کند و شورای نگهبان آنها را به عنوان ایرادهای مغایرت با سیاست های کلی 
به مجلس ارائه خواهد کرد.س��خنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم در پایان 
گفت: کمیس��یون تلفیق بعد از اعلام ایرادات ش��ورای نگهبان ظرف یک هفته این 
موارد را مورد بررسی قرار داده و به صحن مجلس برای اعلام نظر نمایندگان تقدیم 
می کند لذا فکر می کنم تا اوایل بهمن گزارش کمیس��یون تلفیق درباره رفع ایرادات 

شورای نگهبان در صحن مجلس مورد بررسی قرار گیرد./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان 

مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

آفتاب یزد: خدمات الکترونیک قضائی ایرانیان خارج از کشور 
در راس��تای تحقق شعار قوه قضائیه هوش��مند در تراز انقلاب 
اس��لامی امروز یکشنبه س��وم دی ماه در مرکز آمار و فناوری 
اطلاع��ات ق��وه قضائیه با حض��ور محمد کاظمی ف��رد رئیس 
مرک��ز آمار و فن��اوری قوه قضائیه، کاظم غری��ب آبادی معاون 
امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر س��تاد حقوق بش��ر و محمد 
خوانس��اری معاون وزی��ر ارتباطات و رئیس س��ازمان فناوری 

اطلاعات راه اندازی شد.
محم��د کاظمی فرد رئیس مرکز آم��ار و فناوری قوه قضائیه با 
بیان اینکه در بخشی از حکم انتصاب رئیس قوه قضائیه ابلاغی 
مقام معظم رهبری و همچنین در سند تحول قضائی دسترسی 
آس��ان به خدمات قضائی و توجه به فناوری نوین و دسترس��ی 
مردم به عدالت مورد تاکید اس��ت، گفت: حدود پنجاه درصد از 
تکالیف س��ند تحول قضائی بر مبنای فناوری اطلاعات نگارش 
ش��ده اس��ت از این رو محور توس��عه و تح��ول در قوه قضائیه 
فناوری های نوین اس��ت.رئیس مرکز آمار و فناوری قوه قضائیه 
با بیان اینکه قوه قضائیه در سال های گذشته خدمات متنوعی 
را در حوزه فناوری اطلاعات ارائه داده اس��ت، گفت: بسیاری از 
موضوعات مورد تاکید مقام معظم رهبری و سند تحول قضائی 
از جمله کاهش اطاله دادرس��ی و کاهش هزینه های دادرسی، 
با دسترس��ی به فناوری اطلاعات ممکن ش��ده است.وی گفت: 
یکی از سیاس��ت های قوه قضائیه این اس��ت که برخی از کارها 
به عهده خود مردم گذاش��ته شود و در قالب ابزاری به نام خود 
کاربری در اختیار شهروندان قرار داده است، مراجعین حرفه ای 
ما ش��امل وکلا و کارشناس��ان و نمایندگان حقوقی دستگاه ها 
ام��روزه می توانند تم��ام کارهای خود را در من��زل و محل کار 
انجام دهند که بر این اس��اس سالانه حدود پنج میلیون اقدام 
توسط وکلا و یک میلیون اقدام توسط کارشناسان در این زمینه 
انجام می شود.کاظمی فرد ادامه داد: در مرکز آمار و فناوری قوه 
قضائیه این امکان فراهم شده است که در بیست و چهار ساعت 
ش��بانه روز و هفت روز هفته امکان ارائه خدمات وجود داش��ته 
باش��د و این امکان نیز فراهم می شود که ارائه خدمات محصور 
به جغرافیای ایران نباشد.وی گفت: در گذشته خدمات قضائی 
وابسته به ثبت نام در ثنا و ثبت نام در ثنا به صورت حضوری با 
مراجعه به دفاتر خدمات قضائی بود، اما در دوران کرونا ثبت ثنا 
به صورت غیر حضوری انجام شد که این انگیزه شده تا بتوانیم 
به ایرانیان خارج از کش��ور هم خدمات الکترونیک قضائی ارائه 
دهیم، زیرا با داش��تن ثنا ایرانیان خارج از کشور هم می توانند 
از تمام��ی خدم��ات الکترونیک قضائ��ی که در پنج��ره واحد 
 خدمات فراهم است همانند هموطنان در داخل کشور استفاده

 کنند.رئیس مرکز آمار و فناوری قوه قضائیه گفت: در زیس��ت 
بوم احراز ثنا، هش��ت ش��رکت دانش بنیان فعال است تا بتواند 

احراز هویت را به صورت بر خط انجام دهد و امسال با تراکنش 
یک و نیم میلیون از همین طریق ثنا دریافت می کنند.

کاظم��ی فرد با بیان اینکه اکنون 94 درصد ابلاغ ها در کش��ور 
به صورت الکترونیک انجام می ش��ود، افزود: اگر ایرانیان خارج 
از کش��ور ثنا دریافت کنند، می توانن��د ابلاغ های خود را نیز به 
صورت الکترونیک دریافت کنند و روال رس��یدگی پرونده های 
که در داخل کشور دارند را به صورت الکترونیک پیگیری کنند.
 رئیس مرکز آمار و فناوری قوه قضائیه با بیان اینکه اکنون سالانه 
دو میلیون گواهی س��وء پیشینه صادر می ش��ود، گفت: پنجاه 
درصد از صدور گواهی سوء پیشینه به صورت غیر حضوری است 
 ایرانیان خارج از کشور نیز می توانند از این امکان استفاده کنند.

 همچنین ایرانیان خارج از کشور اگر نیاز به گرفتن وکیل داشته 
باشند می توانند از طریق قرارداد الکترونیک وکالت با داشتن ثنا 
به این امر اقدام کنند.وی با اشاره به برگزاری جلسات دادرسی 
الکترونیک در قوه قضائیه گفت: جلس��ات دادرسی الکترونیک 
که در داخل کش��ور انجام می شود، قابل استفاده برای ایرانیان 
خارج از کشور نیز است. همچنین درخواست های دیوان عدالت 
اداری در پنج��ره واحد خدمات قضائی به صورت غیر حضوری 
قابل ثبت اس��ت.کاظمی فرد در ادامه گف��ت: ایرانیان خارج از 
کش��ور همچنین می تواند در خواس��ت های خود را در سامانه 
ارتباط مردمی س��امع قوه قضائیه ثب��ت و آن را پیگیری کنند 
که با این روش مشکلات دسترسی بسیاری از ایرانیان خارج از 
کش��ور به خدمات قضائی مرتفع خواهد شد.رئیس مرکز آمار و 
فناوری قوه قضائیه با بیان اینکه مشکل ایرانیان خارج از کشور 
برای دسترس��ی به خدمات قضائی وعدم دسترسی به ثنا بحث 
شماره تلفن همراه بود، گفت: ارتباطات در داخل کشور از طریق 
تلفن همراه اس��ت، ام��ا از چالش های ایرانیان خارج از کش��ور 
نبود شماره تلفن همراه آن ها بود که در این زمینه با همکاری 
 وزارت ارتباطات توانس��تیم با اس��تفاده از دو پیام رسان داخلی 

گپ و ای گپ حس��اب کاربری افراد را در این پیام رس��ان ها به 
عن��وان نقطه تماس قوه قضائیه با ای��ن عزیزان بپذیریم یعنی 
تمامی پیام ها از طریق این حس��اب کاربری برای آن ها ارس��ال 
شود که از این پس نیز سایر پیام رسان های داخلی به این فرایند 
خواهد پیوس��ت. رئیس مرکز آمار و فناوری قوه قضائیه انگیزه 
اصلی برای حل مش��کل ایرانیان خارج از کشور را پیگیری های 
دائم��ی معاونت بین الملل قوه قضائیه نیز اعلام کرد و گفت: در 
جلس��ات متعدد با بررسی مش��کلات و همراهی مثبت سبب 
 ش��د طراحی هایی نیز در مرکز آمار در این راس��تا انجام شود. 
وی ادامه داد: بعد از ورود به سامانه ثنا بعد از اینکه مراحل کار 
برای ثبت نام دریافت می شود در قسمت آخر انتخاب پیام رسان 
مشاهده می شود و در این قسمت حساب کاربری به ثنا متصل 
و کلی��ه ارتباطات از این طریق خواه��د بود.کاظمی فرد گفت: 
دسترس��ی به خدمات قضائی ایرانیان خارج از کش��ور با کمک 
پیام رسان های داخلی تسهیل ش��د و این کار آخرین حمایت 
از س��کوهای داخلی نخواهد بود بلکه کمال استفاده از آن ها را 
برای حل مش��کلات مردم در داخل و خارج از کش��ور خواهیم 
داش��ت. رئیس مرکز آمار و فناوری با تقدیر از همراهی وزارت 
ارتباطات گفت: این اقدام شروعی برای ارتباط با ایرانیان خارج 
از کشور به واس��طه فناوری ارتباطات و بهبود کیفیت خدمات 

قضائی خواهد بود.

<تاکید غریب آبادی بر حمایت ویژه دستگاه قضا
     از ایرانیان خارج از کشور

کاظم غریب آبادی، معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد 
حقوق بش��ر نیز در این مراسم، گفت: در بحث خدمت رسانی به 
ایرانیان خارج از کشور تمرکز ما بر خدمات قضائی است؛ طبیعتا 
مس��ائلی که ایرانیان خارج از کش��ور با آن مواجه اند، حوزه های 
مختلفی را شامل می شود که بخشی از آن مرتبط به قوه قضائیه 

است.غریب آبادی ابراز امیدواری کرد که با تصویب لایحه جامع 
حمای��ت از ایرانیان خارج از کش��ور در مجل��س و تبدیل آن به 
قانون، مشکلات مرتبط به هموطنان خارج از کشور مرتفع شود؛ 
در حوزه قضائی یک مشکل دسترسی به سامانه ثنا است که یک 
مبنای مهم بر بهره مندی از خدمات قضائی محسوب می شود.وی 
گفت: درصدد هستیم همان خدماتی که هموطنان ما در داخل 
کش��ور دریافت می کنند، در حوزه قضائی به صورت الکترونیکی 
برای هموطنان مان در خارج از کش��ور نیز فراهم کنیم؛ یکی از 
مشکلات در این حوزه بحث شماره همراه ایرانیان خارج از کشور 
بود که با راه اندازی این سامانه برخط و استفاده از پیام رسان های 
اجتماعی گپ و ای گپ و این مش��کل نیز رفع ش��د.معاون امور 
بین الملل قوه قضائیه با اشاره به اینکه این سامانه طیفی از خدمات 
مختلف را برای ایرانیان خارج از کشور فراهم می کند، گفت: گام 
بعدی که مبتنی بر دسترسی سامانه ثنا هم است و می تواند این 
خدمات را تسریع کند، توسعه رسیدگی های خدمات الکترونیک 
اس��ت که بسیار مهم اس��ت؛ در این رابطه با کمک مرکز آمار و 
فناوری های قوه قضائیه یک نظام نامه تدوین می کنیم و واحدهای 
 قضائی را تش��ویق و ترغیب به اس��تفاده از این ظرفیت خواهیم

 کرد.دبیر س��تاد حقوق بش��ر بیان کرد: در حوزه نظام مس��ائل 
ایرانی��ان خارج از کش��ور و حوزه قضائی، فهرس��تی را با کمک 
وزارت ام��ور خارج��ه و وزارت دادگس��تری جه��ت تش��کیل 
کارگروه ه��ای قضائ��ی برای رفع مس��ائل هموطن��ان خود در 
خارج از کش��ور جم��ع آوری می کنیم؛ برخ��ی از موضوع ها هم 
شناسایی و مشخص ش��ده که یکی از آن ها بحث ارائه خدمات 
الکترونی��ک قضائی آنلاین در س��امانه ثنا اس��ت؛ موضوع دیگر 
پیگیری حقوق تضییع ش��ده ایرانیان خارج از کشور است و ما 
ملزم هس��تیم که از هموطنان خود در خارج از کش��ور حمایت 
کنیم؛ مواردی را هم داشتیم که ما از تمامی ظرفیت ها برای رفع 
 چالش ها و مش��کلات هموطنان مان در خارج از کشور استفاده 
کردیم.غریب آب��ادی تاکی��د ک��رد: ب��رای ما هیچ فرق��ی ندارد 
که هموطن ما در کدام کش��ور اس��ت، چه دی��ن و آیینی دارد؛ 
وظیفه ما رس��یدگی و پیگیری و حل مش��کلات ایرانیان خارج 
از کشور و هموطنان مان است.وی نکته بعدی در حل مشکلات 
ایرانیان خارج از کش��ور را دسترسی به سامانه سامع عنوان کرد 
و گفت: سامانه سامع دسترسی مردم به حاکمیت و دستگاه های 
حاکمیتی را تسهیل می کند؛ مردم در داخل از طریق این سامانه 
می توانند درخواست های خود را ثبت کنند؛ تقاضای ملاقات با 
مقام های عالی رتبه قضائی را مطرح کنند؛ تلاش ما این بود که 
برای ایرانیان خارج از کشور نیز این امکان را فراهم سازیم که با 
راه اندازی سامانه ثنا دسترسی به این امکانات نیز فراهم خواهد 

شد.

رونمایی  از سامانه دسترسی ایرانیان خارج از کشور
 به خدمات الکترونیک قضایی 
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آفتاب یزد � رضا بردس�تانی - خبرنگار بین الملل:  یک اس��تاد روابط بین الملل دانشگاه با محتمل 
دانس��تن تعویق انتخابات در پاکس��تان بر پایه ی صحبت های »عاصم منیر«، فرمانده ارتش پاکستان در 
آمریکا ب��ه آفتاب یزد گفت: برگزاری و عدم برگزاری انتخابات در پاکس��تان 
در هر صورت بر محبوبیت رو به افزایش عمران خان خواهد افزود. پیرمحمد 
ملازهی، کارش��ناس »ش��به قاره« می افزاید: از آن جایی که مردم پاکس��تان 
احس��اس کرده اند دس��تهایی در کار اس��ت تا انتخابات پیش رو)به شرط آن 
 که به تعویق نیفتد( را به اصطلاح مهندس��ی و به نفع حزب مس��لم لیگ و 
»نواز شریف« تمام کند باعث خواهد شد تا محبوبیت عمران خان از وضعیت 
فعلی نیز بیشتر شود اما و در نهایت این ارتش است که برای نخست وزیر آتی 

پاکستان تصمیم خواهد گرفت!

<فرمانده ارتش پاکستان: انتخابات سراسری ممکن است در 19 بهمن برگزار نشود
فرمانده ارتش پاکستان طی سفر به ایالات متحده اظهاراتی داشته که برگزاری انتخابات سراسری پاکستان 
در تاریخ معین 8 فوریه/19 بهمن برگزار نشود. فرمانده ارتش پاکستان، ژنرال عاصم منیر، در جریان سفر 
خود به ایالات متحده در دیدار با مقامات برجسته سیاسی، نظامی و امنیتی آمریکا، اعلام کرد که برگزاری 
انتخابات سراسری در پاکستان، که در تاریخ اعلام شده 8 فوریه باید انجام شود، ممکن است به دلیل شرایط 
 مختلف��ی به تعویق بیفتد. او همچنین بیان کرد که این انتخابات حتماً قبل از انتخابات مجلس س��نا در 

ماه مارس برگزار خواهد شد، اما تاریخ دقیق آن ممکن است تغییر کند. 

<مذاکرات بین احزاب پاکستان بر سر ائتلاف انتخاباتی به بن بست رسیده است
گزارش ها نشان می دهند که مذاکرات میان حزب مسلم لیگ پاکستان و حزب استحکام پاکستان درباره ی 
اتحاد انتخاباتی به نقطه ی بن بست رسیده است. حزب مسلم لیگ پاکستان علاقه مند به اتحاد بر سر تعداد 
زیادی از کرس��ی های خود نیست و خواستار تعدیل ۵۰ کرسی در مجلس ایالتی و ۲۶ کرسی در مجلس 
ملی شده است. با این حال، مذاکرات بین دو حزب بدون هیچ پیشرفت عمده ای ادامه دارد. شاخه ی نواز 
 حزب مس��لم لیگ پاکس��تان اظهار کرده که آن ها آماده اتحاد بر سر کرسی هایی که رهبران ارشد حزب

 در آن ها رقابت خواهند کرد، نیستند.
در همین حال مریم اورنگ زیب، دبیر اطلاع رس��انی حزب مس��لم لیگ پاکس��تان و وزیر س��ابق فدرال 
اطلاع رسانی نیز با انتقاد از تصمیمات داخلی حزب تحریک انصاف، به نقض قوانین و استانداردهای دوگانه 
عمران خان اش��اره کرده اس��ت. او بیان کرده: این تصمیمات تخطی از اساسنامه حزب و قوانین انتخاباتی 
می باش��ند و حزب تحریک انصاف باید به جای مغرضانه دانس��تن این تصمیم��ات، به انطباق با قوانین و 
نظم بخش��ی در داخل حزب خود توجه بیشتری داشته باش��د. در بیانیه ای، او عدم اعتقاد عمران خان به 
عدالت و حاکمیت قانون را مورد انتقاد قرار داده و تأکید کرده که عمران خان تنها مایل به سازمان هایی 

است که مطابق با نظر و اراده اش عمل می کنند.

<مثلث بحران در پاکستان
<سیاست، اقتصاد و مسائل قومی، ملی و مذهبی

پیرمحمدملازهی با برش��مردن بحران های پیش روی پاکس��تان؛ اقتصاد، سیاست و مسائل قومی، ملی و 

مذهبی را از همه مهمتر دانسته اظهار می دارد: پاکستان در حوزه ی اقتصادی، یکی از سخت ترین دوران 
خود را سپری می کند. نزدیکِ  به صفر رسیدن ذخیره ارزی که اگر کمک ده میلیارد دلاری عربستان نبود 
حتماً اسلام آباد به یک کشور ورشکسته  تبدیل می شد در کنار بیکاری، فقر، گرانی، تورم و ایجاد بحران 

در بخش های تولیدی، پاکستان را در بحران عمیق اقتصادی فرو برده است.
وی می افزاید: از لحظه  برکناری عمران خان از مقام نخست وزیری، پاکستان در حوزه ی سیاست داخلی 

نیز با چالش های خیلی جدی رو در رو شد.
ملازهی معتقد اس��ت، فراخواندن نواز شریف که احتمالاً توافقاتی با ارتش پاکستان داشته، حکایت از آن 
دارد که نیروهایی در رأس هرم قدرت در پاکستان در تلاش هستند تا حزب »تحریک انصاف« عمران خان 

قادر به بازپس گیری قدرت در این کشور نباشد.
وی خاطرنشان می کند: همین بحران های سیاسی و عدم به توافق رسیدن گروه ها و احزاب برای ائتلاف با 

حزب مسلم لیگ، شاخه نواز گزینه ی تعویق انتخابات در پاکستان را تقویت می کند.

<نواز شریف امید ارتش اما...
ملازهی در بخش دیگری از این گفتگو با اشاره به نشان دادن انعطاف هایی از سوی ارتش برای بازگشت نواز 
شریف به پاکستان می گوید: اگرچه ارتش سعی دارد با تمرکز بر »نواز شریف« مانع بازگشت عمران خان 
یا یکی از چهره های معرفی شده از حزب او بشود اما نواز شریف نیز به دلیل دوبار برکنار شدن از قدرت از 
سوی ارتش امکان دارد در ادامه ی مسیر به تعهداتی که به فرماندهان ارتش می دهد پایبند باقی نماند و 

بکوشد تا قدرت ارتش در پاکستان را کاهش دهد.

<سیطره ی ارتش، سیطره ای خلل ناپذیر
ملازهی در ادامه ی گفتگو با تأکید بر گرفتار آمدن ارتش پاکستان در یک تضاد و تناقض آشکار در برگزاری 
و عدم برگزاری انتخابات به آفتاب یزد می گوید: جایگاه پنجابی ها در پاکستان بسیار پرُ اهمیت است زیرا، 

فرماندهان ارتش عمدتاً پنجابی هستند، نواز شریف از متمولین پنجاب به شمار می آید و به همین دلیل 
حداقل طی یک دهه ی آینده نمی توان به این تصور اندیش��ید که نخس��ت وزیری در پاکستان بر سر کار  
آید که قادر باشد نفوذ و قدرت ارتش در پاکستان را کاهش دهد هرچند این احتمال که با روی کار آمدن 
احتمالی »نواز ش��ریف« ممکن اس��ت برخی ناهماهنگی ها بین قوه ی اجرایی و ارتش ایجاد شود اما این 

مسئله به منزله ی کاهش قدرت و نفوذ ارتش نمی تواند تلقی شود.
پیرمحمد ملازهی در پاسخ به این پرسش که؛ آیا مردم پاکستان این آمادگی و روحیه را برای تغییر فضای 
سیاسی دارند یا نه؟ می گوید: باید در نظر داشته باشید که نظام حاکم بر پاکستان، همچنان فئودالی است، 
فئودال های صنعتی و فئودال های زمین دار و از همین رو اندیشیدن به سیطره ی قدرت مردم بر صاحبان 

ثروت و قدرت که تأثیر مستقیمی بر زندگی مردم دارند اندکی زود است.

<عمران خان می توانست اما...
ملازهی که پیشتر ها در گفتگو با آفتاب یزد خاطرنشان کرده بود: »تنها فردی که می تواند به ترکتازی ارتش 
در پاکستان پایان دهد، قطعاً عمران خان است« اظهار می دارد: همین روحیه ی ارتش ستیزی عمران خان 

بود که باعث شد از اریکه ی قدرت به زیر کشیده شود.
وی با تأکید بر این نکته که؛ عمران خان و حزب او)تحریک انصاف( یک چالش جدی برای ارتش به وجود 
آورده می گوید: تمام تلاش ارتش بر این مسئله متمرکز شده تا اجازه ی بازگشت عمران خان و حزب او به 

قدرت داده نشود زیرا از جانب او و حزب حامی او بسیار احساس خطر می کنند!

<انتخابات آزاد 
<شرط بازگشت »عمران خان« به قدرت

ملازهی درباره ی شانش عمران خان برای بازگشت به قدرت به همین یک جمله بسنده می کند که: تنها 
راه بازگش��ت عمران خان به قدرت در پاکس��تان که اکنون محبوب تر از حتی زمان نخس��ت وزیری شده 
است؛ برگزاری انتخابات آزاد و نه مهندسی شده در پاکستان است و جز این  اگر باشد نخست وزیر بعدی 

پاکستان را »نواز شریف« بدانید!

<بحران های قومی، ملی و مذهبی را جدی بگیرید
پیرمحمد ملازهی   در بخش پایانی این گفتگو با اش��اره به بحران های قومی، ملی و مذهبی در پاکس��تان 
می گوید: ائتلاف نیروهای ضد پاکستان که به دنبال قیام مسلحانه و براندازی هستند اگرچه منشأ یکسانی 
ندارند اما در یک ایدئولوژی به توافق رس��یده اند و آن تبدیل پاکس��تان به یک امارت ش��بیه آن چه در 
افغانس��تان رخ داد، هستند. پشتون ها، اقوام بلوچ و تحریک طالبان پاکستان اکنون به دنبال تأثیرگذاری 
بر انتخابات پیش رو هستند که اگرچه نمی توانند صحنه ی بازی را عوض کنند اما حتماً بازی را در زمان 

انتخابات به هم خواهند زد.
اش��اره ی ملازهی به خبرهایی اس��ت که حکایت از اقدامات تروریستی در زمان برگزاری انتخابات دارد و 
گروههایی که این ایده را دنبال می کنند بیشتر به داعش تمایل دارند و تلاش می کنند داعش خراسان را 

به قدرتی تعیین کننده تبدیل کنند.

<روشنفکران و تحصیل کرده های پاکستانی پایگاه مردمی قوی ندارند
ملازهی در پایان و در واکنش به این پرس��ش که آیا جوانان، روشنفکران و تحصیل کرده ها قادر به تغییر 
ذائقه ی سیاس��ی مردم پاکستان هس��تند یا نه؟ می گوید: عمده ی قدرت در پاکستان دست پنجابی ها، 
صاحبان ثروت و فئودال ها است. جوانان، روشنفکران و تحصیل کرده ها اگرچه می کوشند تغییراتی به وجود 
آورند اما فاقد پایگاه اجتماعی لازم در پاکستان هستند فلذا زورشان نمی رسد تا به وجود آورنده ی تغییراتی 
وسیع در سپهر سیاسی پاکستان باشند. ملازهی به این نکته نیز اشاره می کند که؛ پاکستانی ها از ناحیه ی 
طالبان افغانستان خطری احساس نمی کنند چون در لایه های بالای قدرت در کابل، نفوذ کرده و حامیانی 
دارند و سپس می افزاید: طالبان نیز چنین قصدی ندارد که بخواهد بر جریانات طبیعی سیاسی در پاکستان 
اثر گذار باشد زیرا خودِ طالبان همچنان توسط کسانی اداره می شوند که در اصل مورد حمایت پاکستان و 

حامی اسلام آباد محسوب می شوند.

 آفتاب یزد در گفتگو با پیرمحمد ملازهی، کارشناس شبه قاره، گزاره های پیش روی انتخابات در پاکستان را بررسی می کند

انتخابات آزاد 
شرط بازگشت »عمران خان« به قدرت

اگرچه احتمال تعویق انتخابات در پاکستان بسیار بالا است اما ارتش در تلاش است تا »نواز شریف« را به قدرت 
بازگرداند؛ این در حالی است که برگزاری و عدم برگزاری انتخابات در هر حال به نفع عمران خان است

پیرمحم�د ملازه�ی: یک�ی از پیچیده تری�ن و س�خت ترین بحران های�ی که 
پاکستان را به سمت بن بست سیاس�ی هدایت می کند، بحران های قومی، 

ملی و مذهبی است

تنها راه بازگش�ت عمران خان به قدرت در پاکس�تان که اکنون محبوب تر از 
حتی زمان نخست وزیری شده اس�ت؛ برگزاری انتخابات آزاد و نه مهندسی 
ش�ده در پاکستان اس�ت و جز  این اگر باشد نخست وزیر بعدی پاکستان را 

»نواز شریف« بدانید!

آگهی مزایده
در ش�هر همدان یک خانه ویلایی 200 متری دو کله به همراه 
دو دهن�ه مغازه ۸۳ متر تجاری بل�وار آیت اله نجفی کنار پل 
فرهنگیان سه فاز کنتور برق دو تا کنتور گاز و تلفن ثابت طبقه 

فوقانی دوبلکس طبقه همکف سوییت 
قیمت: هشت میلیارد تومان

وقت مزایده: 11 دی ماه ساعت نه ونیم 
برای ش�رکت در مزای�ده یک فقره چک بی�ن بانکی در وجه 
دادگس�تری همدان با شناس�ه 140025۹۳720 ک�ه مبلغ 10 
درصد مبلغ کارشناس�ی هش�تصد میلیون تومان که شماره 

پرونده 020050۳ قید گردد لازم است.
محل مزایده: واحده مزایده دادگس�تری همدان جنب پست 

مرکزی آگهی مزایده هم ارسال می گردد.
شماره تلفن:0۹1204050۳۳

آگهی دعوت سهامداران
 شرکت خدماتی شهرک صنعتی یزد سهامی خاص 

ثبت شده به شماره 5195 و شناسه ملی 10860084726
جهت تشکیل مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده

بدینوسیله از کلیه سهامداران، وکیل یا قائم مقام قانونی صاحب سهم یا نمایندگان 
اش�خاص حقوقی شرکت دعوت بعمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی به 
طور فوق العاده ش�رکت خدماتی شهرک صنعتی یزد با دس�تور کار به شرح ذیل،  
که در تاریخ چهار ش�نبه 1402/10/20 س�اعت 10 صبح  به آدرس: یزد - ش�هرک 
صنعتی یزد- بلوار کاج – بلوار سرو – میدان سرو – سالن آمفی تئاتر مرکز کسب 
و کارتش�کیل می گردد  حضور به هم رسانید. ضمناً در اجرای مفاد ماده ۹۹ قانون 
تجارت لازم است سهامداران محترم یا نمایندگان قانونی آنها، با معرفی نامه مکتوب 
ب�ا درج کام�ل اطلاعات هویتی جهت  دریافت برگه ورود به جلس�ه از روز ش�نبه 
1402/10/16  لغایت س�ه ش�نبه 1402/10/1۹ به دفتر  این شرکت مراجعه فرمایند. 
بدیهی اس�ت سهامدارانی حق ورود به مجمع را دارند که برگه ورود دریافت کرده 

باشند. دستور جلسه مجمع عمومی  عادی به طور فوق العاده:         
1- تصویب بودجه اصلاحی سال 1402 و پیشنهادی سال 140۳ 

2- تصویب حق الس�هم از مخارج خدمات عمومی مشترک و مخارج استحصال و 
توزیع آب و فاضلاب بهاء سال های 1402 و  140۳

۳- سایر مواردی که در اختیار مجمع می باشد

هیئت مدیره شرکت خدماتی  شهرک صنعتی یزد 

تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان این که آمریکا بلوف می زند تا بتواند انصارالله را وادار به تسلیم کند،  چون 
دید انصارالله در حوزه سیاسی و اقتصادی تطمیع پذیر نیست، به همین خاطر جریان ترکیب و ائتلاف دریایی 
علیه یمن را در پیش گرفته، گفت: اگر روزی رژیم صهیونیستی بخواهد تمام توان خود را برای یک ایدئولوژی، 
فرهنگ و تاریخ هزینه کند،  آن زمان جبهه مقاومت تمام ابزار خود را رو می کند. به گزارش ایسنا، عملیات طوفان 
الاقصی نشان داد که معادلات جهانی به ویژه معادلات در منطقه در حال تغییر است، رژیم صهیونیستی با 
حمایت آمریکا و برخی دیگر از حامیان خود بزرگترین جنایت علیه بشریت به ویژه مردم غزه را رقم زد. این 
اقدامات از س��وی رژیم صهیونیستی علاوه بر این که واکنش های مختلفی را به دنبال داشته بلکه کشورهای 
منطقه به ویژه نیروهای مقاومت تلاش کردند تا از طرق مختلف رژیم صهیونیستی را برای متوقف کردن جنایات 
خود تحت فشار قرار دهند.در حال حاضر نیز نیروهای یمنی با هدف قرار دادن کشتی های تجاری که مقاصد 
آن ها رژیم صهیونیستی است، خواستار توقف کشتار در غزه و باز گذاشتن کریدورها برای ارسال کمک به مردم 
غزه و فلسطین شدند. ارتش یمن طی هفته های گذشته در حمایت از ملت فلسطین و پشتیبانی از مقاومت در 
نوار غزه، چند کشتی رژیم صهیونیستی را در دریای سرخ و تنگه باب المندب هدف قرار داد. در پی توقیف یک 
کشتی رژیم صهیونیستی توسط ارتش یمن و هدف قرار گرفتن چند کشتی دیگر این رژیم، رسانه های عبری 
زبان، یمن را یک تهدید راهبردی برای رژیم اشغالگر ارزیابی کرده اند.»یوآو گالانت« وزیر جنگ رژیم صهیونیستی 
با اشاره به حملات نیروهای مسلح یمن علیه کشتی های مرتبط با این رژیم، مدعی شد تهدید کشتیرانی در 
باب المندب تنها خطری برای اسرائیل نیست بلکه تهدیدی برای کشتیرانی بین المللی است.»حسین حاجی« 
تحلیل گر مسائل سیاست خارجی با بیان این که جهان سیاست و به تبع آن سیاست منطقه خاورمیانه در حال 
چرخش است،  گفت: وقتی عملیات الاقصی آغاز شد، نقطه آغازین دور برگردان چرخه سیاست قدرت آمریکا 
بود، سیاست قدرت به معنای این که با تعیین راهبردهای اعمال قدرت، استراتژی های راهبردی تعریف، تضمین 
و به کار گرفته شوند.متاسفانه در شرایط فعلی دنیا مولفه های حقوق از مولفه های سیاست و قدرت به دور و 
بازمانده اند و در واقع سیاست قدرت، سیاست غالب بر حقوق نظام بین الملل است.وی تصریح کرد: همان طور که 
رهبری نیز فرموده اند؛ پیچ تاریخی افکار عمومی دنیا به حدی به رشد و بالینی رسیده که سیاست آمریکا را 
نمی پذیرند، در واقع معادله به هم ریخته است و افکار عمومی دنیا با توجه به پیشتازی جبهه مقاومت در اندیشه 
مردم و افکار عمومی متاثر از القائات و انتشار جبهه مقاومت قرار دارد. این کارشناس مسائل بین الملل خاطرنشان 
کرد:  بنابراین نقطه آغاز پیچ تاریخ، عملیات الاقصی بود و جهان را دگرگون کرد، گو این که یک زلزله سیاسی از 
جهت تحریک اندیشه و عقاید اتفاق افتاده باشد و به نوعی یک اجتماع جهانی رخ داد و این اجتماع علیه سیاست 
قدرت آمریکا است که اسرائیل پیاده نظام سیاست نامشروع آن هاست.حاجی در ادامه اظهار داشت: عملیات 

الاقصی درست است که در منطقه انجام شد اما قدرت پوشالی اسرائیل را به طوفان داد و این یک برتری بزرگی 
بود و انجام این اندازه از جنایت از سوی رژیم صهیونیستی با حمایت آمریکا از خصم آنان است.با توجه به تهاجم 
گسترده و جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه، شاهد هدف قرار گرفتن کشتی های این رژیم و آن هایی 
که مقصدشان بنادر رژیم صهیونیستی بوده، هستیم که نیروهای مقاومت در تلاش هستند با تحت فشار قرار 
دادن اسرائیل آن ها را وادار کنند نه تنها دست از جنایات خود بردارند بلکه مسیر برای انتقال غذا و دارو به مردم 
غزه را باز کنند. در همین زمینه جنبش انصارالله یمن اعلام کرده که به کشتیرانی بین المللی احترام می گذارد، 
اما با کشتی های رژیم صهیونیستی و یا آن دسته از کشتی هایی که به سمت اراضی اشغالی در حرکت هستند،  
برخورد می کنند. این اقدام از سوی مقاومت یمن واکنش غرب را به دنبال داشته تا جایی که آمریکا درصدد 
ایجاد ائتلاف دریایی برآمده تا بتواند منطقه را تحت فشار قرار دهد.وزیر دفاع آمریکا در این زمینه اعلام کرد که 
ائتلاف دریایی عملیاتی با هدف »تضمین آزادی کشتیرانی در دریای سرخ« و تحت عنوان »عملیات نگهبان 
رفاه« است و کشورهای بریتانیا، بحرین، کانادا، فرانسه، ایتالیا، هلند، نروژ، اسپانیا و سیشل با ناوهای جنگی خود 
در این ائتلاف حضور خواهند داشت. اما با وجود موافقت برخی کشورها با درخواست آمریکا برای پیوستن به 
یک ائتلاف دریایی در دریای سرخ، اسپانیا،  ایتالیا، فرانسه و استرالیا از آن خودداری کردند. از میان کشورهای 
منطقه و آن هایی که به نوعی متحد آمریکا محسوب می شوند تنها بحرین حاضر به مشارکت در ائتلاف دریایی 
شده است. کارشناسان معتقدند اقدامات آمریکا برای تشکیل ائتلاف، تنش زاست و می تواند به یک بحران بزرگ 
در منطقه تبدیل شود. نیروهای مقاومت یمن در حمایت از مردم مظلوم فلسطین، مصمم به اجرای سیاست های 
خود هستند و تا زمانی که رژیم صهیونیستی، آتش بس کامل را نپذیرفته و دست از نسل کشی در فلسطین 
برندارد مانع از حرکت کشتی های رژیم صهیونیستی در دریای سرخ خواهند شد. علیرغم آنچه از سوی نیروهای 
یمن برای مقابله با جنایات رژیم صهیونیستی اعلام شده اما کاخ سفید مدعی شد که ایران در برنامه ریزی برای 
حملات نیروهای مسلح یمن به کشتی های تجاری نقش دارد. »آدرین واتسون« سخنگوی شورای امنیت ملی 
کاخ سفید ادعا کرد: »حمایت ایران در طول بحران غزه حوثی ها )انصارالله( را قادر ساخته تا حملاتی را علیه 
اسرائیل و اهداف دریانوردی انجام دهند. ایران در اغلب موارد اختیار تصمیم گیری عملیاتی را به حوثی ها محول 
کرده است«. سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ سفید در ادامه ادعا کرد: »ایران این انتخاب را دارد تا به این 
حمایت ادامه دهد یا از آن عقب بنشیند. بدون آن، حوثی ها برای ردیابی و هدف قرار دادن کشتی های تجاری 
در دریای سرخ و خلیج عدن با مشکل روبرو خواهند بود.حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان نیز 
درباره اتهام زنی آمریکا علیه ایران به منظور کمک به ارتش یمن درباره حمله به کشتی ها در دریای سرخ گفت: 
آمریکا ایران را متهم می کند، این در حالی است که آمریکا خودش در کنار اسرائیل در جنگ قرار دارد. اگر ایران 

امروز متهم می شود به نادرستی از سوی آمریکا، آمریکا، متهم نیست بلکه خود مجرم است و باید در دادگاه 
جنایتکاران جنگی در کنار خلبانان و مقامات نظامی، امنیتی و سیاسی اسرائیل، مقامات آمریکایی هم محاکمه 
شوند و باید عدالت حکم کند درباره رفتاری که آمریکا در کنار اسرائیل در ۷۷ روز گذشته داشته است.حاجی 
تحلیل گر مسائل سیاست خارجی در ادامه اظهار داشت: عملیات الاقصی معادله سیاست قدرت را در دنیا به 
ارتعاش در آورده و درد بزرگ آمریکا به خاطر تغییر سیاست های راهبردی است که دیگر نمی تواند به  عنوان 
یک فاشیست، دیکتاتور و کارفرمای جنگ در دنیا باشد و به تبع این تغییر راهبردی در هندسه و معادلات 
سیاسی نظام بین الملل ناچار است دست به ایجاد ائتلاف بزند و یا در فلسطین اشغالی بمب های کشتار جمعی 
را در اختیار اسرائیل قرار دهد تا بتواند شکست راهبردی در نظام بین الملل را جبران کند.وی با تاکید بر این که 
آمریکا در چند راهه سرگردان استراتژیک بین المللی قرار گرفته است،  گفت: در اتفاقی که طی دو ماه گذشته 
افتاده آمریکا سهم بزرگی را در جنایت علیه بشریت دارد، دیدیم در غزه با تمام عملیات های ناجوانمردانه  و 
جنایت هایی که علیه بشریت انجام داد نتیجه ای جز از بین رفتن مشروعیت آنان نداشت.این کارشناس مسائل 
بین الملل افزود: قدرت مقاومت به رخ کشیده شده اما بدانند هنوز تمام پتانسیل مقاومت به کار گرفته نشده و 
دلیلش این است که دنیا علیه آمریکا شود تا این که مشروعیت آنان یعنی مناعت طبع بایدن و خون آشام بودن 
نتانیاهو زیر سوال برود. حاجی با اشاره به اقدامات انصارالله یمن در دریای سرخ گفت: تقریبا نیمی از معادلات 
اقتصادی اس��رائیل غاصب به اقیانوس هند و مدیترانه از دریای سرخ و باب المندب ترانزیت می شود، اکنون 
کشتی های رژیم صهیونیستی باید دنیا را دور بزنند تا با چند هفته توقف به بنادر اسرائیل برسند، ضمن این که 
این توقف می تواند بار منفی بر معادلات اقتصادی اسرائیل داشته باشد.این تحلیل گر مسائل سیاست خارجی 
تاکید کرد: اگر روزی رژیم صهیونیستی بخواهد تمام توان خود را برای یک ایدئولوژی، فرهنگ و تاریخ هزینه 
کند،  آن زمان جبهه مقاومت تمام ابزار خود را رو می کند. وی با اشاره به پی گیری آمریکا برای ایجاد ائتلاف 
دریایی اظهار کرد: آمریکا بلوف می زند تا بتواند انصار الله را وادار به تسلیم کند،  چون دید انصار الله در حوزه 
سیاسی و اقتصادی تطمیع پذیر نیست، به همین خاطر جریان ترکیب و ائتلاف دریایی علیه یمن را در پیش 
گرفته است. به اعتقاد بنده در هفته های آتی قدرت انصارالله به نمایندگی از جبهه مقاومت استراتژیک ترین 
ترانزیت انرژی دنیا را زیر سوال می برد و از این رو افق های بسیار روشنی پیش روی مردم فلسطین است. این 
استاد دانشگاه همچنین بیان کرد: شاهد بودیم مقاومت یک ملت در مقابل چند قدرت فاشیست از جمله آمریکا، 
فرانسه، انگلیس و حتی رژیم صهیونیستی ایستاده و این همان پیچ تاریخ است که در حال اتفاق می باشد. علاوه 
بر این نقطه عطفی است برای سایر ملت های دنیا که به حق آمدند و دفاع کردند، حتی برخی از حقوق دان های 
آمریکا اکنون پرونده تشکیل دادند و به سمتی می روند تا اسرائیل جنایتکار را به محافل حقوق نظام بین الملل 
بکشانند در حالی که همین ها تا دهه های گذشته و همین اواخر ساکت بودند زیرا حقوق نظام بین الملل تحت 
سیاست پلید و خبث ذاتی بود. بنابراین قدرت آمریکا رو به افول و متاثر از پیچ تاریخی است و سیاست قدرت 

در دنیا دچار دگردیسی شده است.

عملیات »طوفان الاقصی« در هفت اکتبر به عمق طرح آمریکایی-اسرائیلی 
در منطق��ه ضربه زد؛ طرحی که اساس��ا مبتنی بر عادی س��ازی روابط رژیم 
صهیونیستی با بقیه کشورهای عربی به ویژه عربستان سعودی بود. به گزارش 
ایس��نا، عربس��تان که خود را برای امضای معامله عادی س��ازی روابط آماده 
می کرد، اکنون در وضعیت پیچیده تری قرار دارد. نظرسنجی ها نشان می دهد 
9۶ درصد س��عودی ها از قطع روابط با رژیم اش��غالگر حمایت می کنند. این 
معضل که از ریاض و تل آویو فراتر رفته و به کاخ سفید نیز رسیده است - که 
به زودی رقابت ریاس��ت جمهوری را آغاز می کن��د- یکی از اولین پیامدهای 
طوفان الاقصی است و هر چه جنگ طولانی تر شود، شدت آن افزایش می یابد. 
وبگاه »الخنادق« نوشت نتایج نظرسنجی انجام شده توسط موسسه سیاست 
خاورنزدیک واش��نگتن که یک سازمان تحقیقاتی حامی رژیم صهیونیستی 
اس��ت، موانعی را فاش کرد که بر س��ر راه تلاش ه��ای دولت جو بایدن برای 
عادی سازی روابط بین این رژیم و عربستان قرار دارد. یک نظرسنجی جدید 
نشان داد که 9۶ درصد سعودی ها معتقدند کشورهای عربی باید در واکنش 
به جنایاتی که رژیم اشغالگر علیه مردم فلسطین مرتکب می شود، تمام روابط 
خود را با این رژیم قطع کنند. بر اس��اس این نظرس��نجی که از 1۴ نوامبر تا 
شش��م دسامبر انجام شد، ۴۰ درصد از س��عودی ها نگرش مثبتی نسبت به 
حماس داشتند. در حالی که در یک نظرسنجی چند ماه قبل از شروع جنگ، 

این میزان تنها 1۰ درصد بود. تنها 1۶ درصد از س��عودی های شرکت کننده 
در این نظرس��نجی گفتند که حماس باید از درخواس��ت برای نابودی رژیم 
صهیونیس��تی دس��ت بردارد و ایجاد دولت های فلسطینی و اسرائیلی یعنی 
»راه حل دو دولتی« را بپذیرد که دولت سعودی آشکارا از آن حمایت می کند. 
زمانی که به نظر می رسید تلاش ها با میانجیگری ایالات متحده برای دستیابی 
به توافق عادی سازی روابط بین عربستان و اسرائیل شتاب بیشتری می گیرد، 
برخی از مقامات س��عودی بر این باور بودند که ش��هروندان جوان تر نس��بت 
به نس��ل های قبلی کمتر به موضوع فلس��طین اهمی��ت می دهند و بنابراین 
ممکن اس��ت بیشتر پذیرای برقراری روابط با اسرائیل باشند. نیویورک تایمز 
در این باره نوشت، با توجه به فقدان نظرسنجی های منظم و قابل اعتماد در 
عربستان و همچنین با توجه به فضای ترس ایجاد شده و سرکوب سیاسی در 
دوران ش��اهزاده محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان مشخص نیست که این 
باور تا چه حد درس��ت باش��د. از زمان شروع جنگ در غزه، حمایت آشکار از 
مسئله فلسطین و نفرت از رژیم صهیونیستی در میان سعودی ها در هر سنی 
گسترش یافته است. نظرسنجی موسسه واشنگتن نشان داد که 9۵ درصد از 
سعودی ها باور ندارند که حماس در حملات خود غیرنظامیان را کشته است. 
اعراب می دانند که گزارش های مربوط به کش��ته شدن غیرنظامیان تبلیغات 

رژیم صهیونیستی است.

 ائتلاف دریایی؛ بلوف آمریکا علیه انصارالله یمن

 ۹۶ درصد سعودی ها از قطع روابط کشورهای عربی با تل آویو حمایت می کنند



آفتاب یزد: از ســرتاپایمان تبعیض می بارد. این موضوع 
آنقدر شــدت گرفته که فراتر از مردم عادی رفته و گریبان 
قشــر الیت را نیز گرفته اســت. تا جایی که برخی مردان 
فوتبالیست ملی پوش کشورمان با استفاده از رانت بی دلیلی 
که گرفته اند ســوار بر خودروهایی نظیر رنجوور، پورشــه، 
مرســدس بنز، بی ام و و... می شــوند اما بانوی فوتبالیست 
ملی پوش کشــورمان ســوار بر تیبا تصادف می کند و جان 

خود را از دست می دهد!

< ماجرا چیست؟
رئیس اورژانس پیش بیمارســتانی دانشگاه علوم پزشکی 
بــم اعلام کرد کــه واژگونی خودرو تیبا در ورودی شــهر 
بــم، دوراهی باغچمک یــک فوتی و دو مصدوم داشــت. 
علی طاهری اظهارداشــت: این حادثه بامداد دیروز در پنج 
کیلومتری شــهر بم رخ داد. ســروان نعیم مفلحی رئیس 
پلیــس راه بم زاهدان نیز در این باره گفت: »بی توجهی به 
جلو، خســتگی و خواب آلودگی راننده و همچنین تخطی 
از ســرعت مطمئنه علت واژگونی خودرو بوده اســت.« اما 
جانباخته این حادثه ملیکا محمدی ۲۳ســاله هافبک تیم 
فوتبال خاتون بم و عضو تیم ملی فوتبال زنان کشــورمان 
بود. همچنین بهناز طاهرخانی اهل تاکســتان، ۲۸ساله و 
زهرا خواجویی ۲۴ســاله دیگر بازیکنان مجروح این حادثه 

هستند که در تیم خاتون بم بازی می کنند.

< ملیکا محمدی و سکونت در آمریکا
حالا نایب رئیس فدراســیون فوتبال به ضایعه درگذشــت 
بازیکن تیم ملی کشــورمان واکنش نشان داده است. مریم 
منظمــی، نایب رئیس بانوان فدراســیون فوتبــال، دراین 
خصوص اظهار داشــت: هنوز هم درگذشت ملیکا محمدی 
را باور ندارم. او یکی از بازیکنان بســیار باشخصیت و خوب 
تیم ملی بود و واقعا چنین اتفاقی قابل باور نیســت. وی با 
بغض و چشــمانی گریان عنوان کرد: این خبر را از رسانه ها 
شنیدم. نایب رئیس بانوان فدراسیون تصریح کرد: او با وجود 
اقامت خانواده اش در آمریکا به دلیل علاقه شــدید به مردم 
ایران و تیم ملی، بازی برای کشورمان را انتخاب کرد و این 

اتفاق نشــان می دهد چه قدر شخصیت بزرگ و 
وطن پرستی داشت. اما مریم آزمون سرمربی تیم 
ملی در این مورد گفت: شوکه هستم و نمی توانم 
باور کنم که ملیکا محمدی را از دســت داده ایم. 
وی افزود: از دســت دادن او سخت است و هنوز 
هم در شــوک هستم. ملیکا محمدی بی نظیر و با 
اخلاق بود و از همه نظر خوب بود. ســرمربی تیم 
ملی فوتبال اضافه کرد: هفته پیش در شهرآورد بم 
و بازی خاتون بم با شهرداری سیرجان او را دیدم 
و با هم صحبت کردیم. از ســوی دیگر فوتبالی ها 
هــم در فضای مجازی درگذشــت این ملی پوش 

فوتبالیست را تسلیت گفته اند.

< تبعیض تا کجا؟
اما ماجرای تبعیض میان ورزشــکاران کشــور از 
صحبت های کنعانی زادگان ملی پوش کشــورمان 
وارد فاز تازه ای شــده بطوریکه خیلی ها را وادار به 
واکنش کرد. درحالی که مقصر اصلی این بلبشو نه 
فوتبالیست ها که مسئولان فوتبال زده ای هستند 
که هرگز نتوانستند نگاه عادلانه ای به موفقیت های 
ورزشی داشته باشند، اما دود این بی عدالتی تنها 

به چشم منهای فوتبال نرفته و فوتبالی ها را نیز درگیر خود 
کرده اســت. البته به شکلی متفاوت و با حس ناخوشایندی 
که اینطور مواقع خود را نشان می دهد. درگیری های لفظی 
در فضای مجازی و حتی رســانه ها به شــدت بالا گرفته و 
رسماً طی چند روز گذشته ورزشکاران به جان هم افتاده اند. 
هرچند که عده ای سعی در آرام کردن جو داشتند، اما اکثراً 
به جانبداری پرداختند و همین مســئله اوضاع را به شدت 
به هم ریخته، به طوری که اصل ماجرا رســماً فراموش شده 
است. اینکه مشــکل از کجا آب می خورد و چرا باید اوضاع 
به شکلی باشــد که فوتبال و منهای فوتبال مقابل هم قرار 
بگیرند. حال و هوای این روزهای ورزش کشور مصداق بارز 
شــخصی است که سنگی به چاه انداخت که ۱۰۰ نفر توان 
بیرون کشــیدن آن را نداشتند. متاسفانه در این آشفته بازار 
برخی نیز آدرس را اشتباه رفته و قدم در بیراهه گذاشته اند.

< رانتی که حذف شد؟
دولــت پس از برگزاری جام جهانــی ۲۰۲۲ قطر، به عنوان 
پاداش، قول ارائه حواله یک دســتگاه خودروی وارداتی را 
به بازیکنان داده و ســپس مجوز آن را صادر کرد. به عبارت 
جامع تــر می توان گفت که پــس از صعود تیم ملی فوتبال 
ایــران به جام جهانی قطر، از ســوی هیئت وزیران مصوب 

شــد که امتیاز واردات یک دستگاه خودرو به بازیکنان تیم 
ملــی و گروه کادر فنی تیم ملی فوتبــال ایران )اعلامی از 
سوی وزارت ورزش و جوانان( داده شود و بازیکنان بتوانند 
یک دستگاه از خودروهای وارداتی را با سود بازرگانی صفر 
درصد و بــا رعایت قوانین و مقــررات مربوطه، وارد کنند. 
گفتنی اســت که این موضوع اعتراض گسترده ورزشکاران 
ســایر رشته های ورزشی را به دنبال داشت؛ اما حاشیه های 
این مجوز )واردات خودروی فوتبالیست ها( زمانی بیشتر شد 
که حســین کنعانی زادگان در مصاحبه ای تلویزیونی اعلام 
کرد با مجوز داده شــده، یک رنج روور ۱۰۰ میلیارد تومانی 
وارد کرده اســت. این اقدام برای برخی بازیکنان که امکان 
پرداخت وجه خودرو را داشــته، اجرایی شــده و خودروی 
خریداری شده توســط برخی بازیکنان از گمرک ترخیص 
و تحویل شد و خودروی برخی دیگر که هنوز تسویه نشده 
در گمرکات کشــور اســت. ماجرا از آنجایی شروع شد که 
پس از مصاحبه کنعانی زادگان، دیــوان عدالت ادارای این 
موضــوع را در صحن به رای گذاشــته و در نهایت رای به 
ابطال این مصوبه هیئت وزیران داد؛ براین اساس سه شنبه 
هفته گذشــته )۲۸ آذر ماه( دیوان عدالــت اداری، رای به 
ابطال مصوبه واردات خودرو توسط فوتبالیست ها داد. دیوان 
عدالت تاکید کــرد اینگونه پاداش ها بایــد یا برای تمامی 

قهرمانان لحاظ شود، یا برای هیچ ورزشکار رشته 
خاصی قابلیت اجرا نداشــته باشد؛ بنابراین دلیل 
این ابطال توســط دیوان عدالــت اداری، »ایجاد 
تبعیض ناروا بین ورزشکاران« اعلام شد. در جلسه 
هیئت عمومی دیوان عدالت اداری در جلسه ۲۸ 
آذر ماه، قضات عضو این هیئت با اســتناد به بند 
نهم از اصل سوم قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران در حوزه رفع تبعیضات ناروا و ایجاد امکانات 
عادلانــه برای همه در تمــام زمینه های مادی و 
معنــوی که از وظایف دولت جمهوری اســلامی 
ایران است، اختصاص مجوز واردات یک دستگاه 
خودروی سواری به هر کدام از بازیکنان تیم ملی 
فوتبال و کادر فنی مصداق تبعیض ناروا دانســت. 
همچنین در جلسه مذکور، اعمال ماده ۱۳ قانون 
دیــوان عدالت اداری که زمان اجرای آرای هیئت 
عمومی را مشخص می کند به رای گذاشته شد و 
با پذیرش آن، تاریخ ابطال مصوبه به زمان صدور 
آن بازگشــت؛ از این رو گفته شــد که بازیکنان و 
کادر فنی تیم ملی فوتبال که پیش از این اقدام به 
واردات خودرو کرده بودند نیز مشمول رای هیئت 

عمومی دیوان عدالت اداری خواهند شد.

< واکنش عجیب فدراسیون
به دنبال این موضوع، فدراسیون فوتبال به ابطال این مصوبه 
واکنش نشان داده و اعلام کرد: در راستای صیانت از حقوق 
مکتسبه بازیکنان تیم ملی که بر مبنای مصوبه هیئت دولت 
ایجاد شده و در زمان اعتبار مصوبه با پرداخت وجوه توسط 
خــود بازیکنان به منظور خرید خــودرو، حقوق گمرکی و 
سایر عوارض قانونی نسبت به واردات خودرو اقدام کرده اند، 
با احترام کامل به آرای قضات شریف دیوان عدالت اداری، 
تمامی راهکارهای قانونی را طی کرده و مساعی خویش را 
در حدود قوانیــن و مقررات به کار بندد تا به امید خداوند 

متعال، مراتب منتهی به حصول نتایج منصفانه شود.

< از تیبا تا رنجوور
این ماجرا بازتاب های بسیاری داشته است. مرگ دلخراش 
بانوی فوتبالیســت را برخی به موضوع تبعیض ارتباط داده 
و باعث و بانی آن را مســئولان می دانند. برای مثال گفته 
می شــود چــرا ورزش باید برخی را آنقــدر بزرگ کند که 
از انباشــتگی پول خودشــان را گم کنند و حاصل همان 
ورزش برای یک ورزشکار دیگر در همان سطح )تیم ملی( 
خــودروی تیبا، یا به عبارت دیگر بی کیفیت ترین خودروی 

تولیدی حال حاضر کشــور باشــد؟ برای ورزش زنان جز 
پرچم به دست دادن در رژه ها چه کرده ایم؟ جز پاداش های 
عقب افتاده، دســتمزد پایین و قراردادهــای خنده دار چه 
چیــزی نصیب شــان کرده ایم؟ با چه رویی بــه خانواده ها 
بگوییم دختران دلبندشان را به ورزش مشغول کنند؟ چه 

افقی پیش روی ورزش زنان قرار داده ایم؟
و یــا یکی دیگر در این باره نوشــته: خوب می دانیم که در 
همه جای دنیا فوتبالیســت های زن، قراردادهای کمتری 
نسبت به مردان دارند. اما چقدر کمتر؟ دو برابر سه برابر، نه 
صد برابر نه پانصد برابر! می دانیم ورزشکاران حرفه ای شان 
اندازه مســی و رونالدو پول در نمی آورند اما آن قدری هم 
وضعشــان خراب نیســت که پایین ترین خودرو و بدترین 
کیفیت زندگی را داشته باشند. این شکاف از کجا آمد؟ مگر 
شعار ورزش برابری نبود؟ فاصله بین تیبا و رنجروور وارداتی 
چقدر است؟ چند تا تیبا یک رنجور می شود؟ سی تا، چهل 
تا، پنجاه تا، صدتا؟ نمی دانیم. بروید از همانی بپرســید که 
متکبرانه فخرفروشــی می کند و در آنتــن پخش زنده پز 

ماشین آخرین مدل وارداتی اش را می دهد.
بخــش تلخ ماجرا اما اینجاســت: فدراســیون فوتبال به 
زودی پیام تســلیتی صادر می کند و مــرگ تلخ بازیکن 
تیم ملی را تســلیت می گوید. بعد از این پیام تسلیت هم 
به کار خودش مشــغول می شود تا بتواند از طریق وزارت 
ورزش مصوبه هیئت دولت درباره پاداش فعلا معلق شده 

بازیکنان تیم ملی را پیگیری کند!

آفتاب یزد - رضا بردســتانی: یک استاد روابط بین الملل 
دانشگاه با بی اهمیت دانستن خروج »آنگولا« از »اوپک« به آفتاب 
یزد گفت: کشــورهای دیگری از جمله »گابن« هم بوده اند که 
در مقاطعی از »اوپک« خارج شده و مجدداً درخواست عضویت 

داده اند.
محسن جلیلوند می افزاید: کشورهایی نظیر عربستان، عراق و 
کویت در اوپک و روسیه در اوپک پلاس با توجه با تولید بالای 
نفت به آسانی می توانند هر جای خالی را پر کنند اما مهم تر از 
این مسئله، تغییر سیاست های انرژی در جهان است که از آغاز 

قرن ۲۱ به بعد در دنیا دنبال می شود.
این استاد دانشگاه می گوید: جهان برای کنترل و مدیریت انرژی 
به دنبال دو مســئله است؛ ایجاد تنوع در منابع انرژی و کاهش 
مصرف که هر کشــوری بر اساس مزیت های نسبی که دارد به 
نوعی از انرژی نظیر خورشــید، باد، جزر و مد دریا و دیگر انواع 
انرژی های تجدیدپذیر و غیر تجدیدپذیر تمایل نشان می دهد. 
برای نمونه، مزیت نسبی برای ایران استفاده از انرژی خورشیدی 
و باد است یا کشوری مانند هلند می تواند از جز و مد دریا تولید 
انرژی کند اما تمامی این مســائل ارتباط مستقیم با پیشرفت 
تکنولــوژی در جهان دارد به این معنــا که، هر چه تکنولوژی 
پیشرفته تر باشد به طور طبیعی شاهد کاهش مصرف و در ادامه 

کاهش قیمت تمام شده خواهیم بود.

< واکنش تولیدکنندگان نفت به خروج آنگولا: به اوپک پایبندیم
کشورهای عراق، نیجریه و جمهوری کنگو در پی تصمیم آنگولا 
برای خــروج از عضویت اوپک، بر پایبندی و تعهد خود به این 
گروه، تاکید کردند. به گزارش ایسنا، برونو ژان ریچارد ایتوآ، وزیر 
هیدروکربن کنگو در بیانیه ای اعلام کرد: ما حمایت قاطع خود را 
از وحدت و انسجام در قلب اوپک و اوپک پلاس تکرار می کنیم. 
هر کدام از اعضای این گروه خواه آفریقایی باشد یا غیرآفریقایی، 
نقش ضروری در دستیابی به اهداف مشترک ما و حفظ تعادل 

بازار جهانی نفت ایفا می کند.
آنگولا در پی اختلاف بر سر سهمیه تولید خود، پنجشنبه گذشته 
اعلام کرد از اوپک خارج می شــود و تعداد کشورهای عضو این 
گروه، به ۱۲ کشور کاهش یافت و تردیدهایی را نسبت به انسجام 
اوپک برانگیخت. اوپــک و متحدانش در پی کاهش حدود ۲۰ 
درصدی قیمت نفت در مدت سه ماه گذشته، قصد دارند کاهش 
تولید جدیدی را در ســه ماهه نخست سال ۲۰۲۴ اجرا کنند. 
سایر کشورهای عضو اوپک برای جلوگیری از هرگونه گمانه زنی، 

در آخر هفته گذشته بیانیه های عمومی منتشر کردند.

هاینکن لوکپوبیری، وزیر نفت نیجریه، در بیانیه ای 
در شبکه اجتماعی ایکس گفت: ما در تعهد خود به 
اهداف اوپک، مصمم هستیم و در عین حال فعالانه 
 با این ســازمان، برای پرداختن به نگرانی هایی که 
نه تنها در داخل محدوده کشورمان بلکه در سراسر 
قاره منعکس می شــود، تعامل داریم. نیجریه هم 
مانند آنگولا، با رهبران اوپک بر سر سهمیه تولید 
خود در سال ۲۰۲۴ اختلاف نظر داشت، اما به نظر 
رسید که این مشکل در نشست ۳۰ نوامبر این گروه 

حل شد.
عراق که برای پایبندی به سهمیه جدید خود، باید 
یکی از بزرگترین کاهش های تولیدی این گروه را در 
ماه آینده انجام دهد، بر حمایت مداوم خود تاکید 
کرد. عاصم جهاد، ســخنگوی وزارت نفت عراق به 
خبرگزاری این کشــور گفت: اوپک در تلاش برای 
دستیابی به بالاترین نرخ تعادل بین عرضه و تقاضا 
به منظور دســتیابی به ثبات در بازار جهانی نفت 
اســت و این تلاش به ســطح درآمد خوبی برای 
خزانه داری فدرال عراق منتهی می شود. بر اساس 
گزارش بلومبرگ، آنگولا پس از ۱۶ سال عضویت، 
از اوپک جدا شــد زیرا هدف تولیــد پایین تری را 
که توســط رهبران این گروه تعیین شــده بود تا 
منعکس کننده ظرفیت پایین تولید این کشور باشد، 
نپذیرفت. بسیاری از اعضای دیگر اوپک نتوانسته اند 

به محدودیت های عرضه بپیوندند زیرا در حال حاضر تولید زیادی 
را به دلیل سرمایه گذاری اندک، بی ثباتی سیاسی و خرابکاری از 

دست داده اند.

< جهان در حوزه ی انرژی به کدام سو می رود؟
جلیلونــد در بخش دیگری از این گفتگو با اشــاره به این که، 
روزگاری تأثیرگــذاری »اوپــک« بر بازار نفــت و انرژی بالای 
۷۰درصد بود در حالی که این روزها به زیر ۳۵ درصد تأثیرگذاری 
رسیده است، خاطرنشان می کند: آمریکا تا ۲۰۳۰ در نظر دارد 
نیمــی از خودروهای خود را برقی کند، اتحادیه ی اروپا به عدد 
۷۰ درصد می اندیشد و بسیاری از کشورهای پیشرفته و در حال 

توسعه نیز در همین مسیر گام بر می دارند.
وی ادامه می دهد: در اصل، این توسعه یافتگی و توسعه نیافتگی 
است که سیاســت های انرژی را تبیین می کند اما آن چه این 
روزها کشورهای توسعه یافته و صاحب ثروت با نگاهی به افق 

۲۰۳۰ در نظر دارند حرکت به ســمت انرژی های تجدید پذیر، 
کاهــش مصرف انرژی و تــلاش برای اســتفاده از انرژی های 

جایگزین نفت مثل برق هستند.
جلیلوند با اشــاره به این موضوع که: بســته به این موضوع که 

کشــوری صاحب انرژی باشــد یا مصرف کننده، 
سیاســت های جهانی انرژی دســتخوش تغییر و 
تحولاتی خواهد شد از جمله این که اگرچه اوپک 
همچنان بر بازار انرژی جهان تأثیرگذار اســت اما 
در کنار این سازمان، اجلاس اوپک پلاس و ایالات 

متحده نیز در حال ایفای نقش هستند.
وی با پرداختن به این مسئله که آن چه بیش و پیش 
از همه تعیین کننده است رسیدن به تکنولوژی های 
روز و مدرن اســت، اظهار می دارد: هــر اندازه که 
تکنولوژی پیشــرفت کند به طور طبیعی مصرف 
انرژی نیز پایین خواهد آمد در کنار این امر مهم و 
اثر گذار، تکنولوژی است که می تواند بر سیاست های 

انرژی کشورهای جهان سایه افکند.
جلیلوند می گوید: وقتی کشورها به سمت و سوی 
تغییر انرژی های مصرفــی گام بر می دارند به طور 
طبیعی وابســتگی آن ها به نفــت نیز کاهش پیدا 
خواهد کرد که البته این به معنای بی نیازی از نفت 
نیست و نفت همچنان بر سیاست های انرژی جهان 

مؤثر باقی خواهد ماند.
این استاد دانشگاه می گوید: روزگاری ایران روزانه 
۵ میلیون بشــکه نفت تولید می کرد و آمریکا ۱.۵ 
میلیون بشــکه در حالی که همین حالا ایران در 
نهایت ۱.۵ میلیون بشکه فروش دارد )توان تولید 
ایران تا ۶ میلیون بشــکه هم می تواند باشــد که 
مباحث تحریمی مانع شــده است( و آمریکا چیزی حدود ۱۴ 
میلیون بشکه و این یعنی سیاست های جهانی بر اقتصاد نفت 
به ویژه بر کشــورهایی که در تنش با امریکا هستند بسیار اثر 

گذاشته است.

< نفت گران به نفع کیست؟
جلیلوند با پرداختن به این امر مهم که: »برخلاف تصور برخی و 
بعضی، گران شدن قیمت نفت بیش از آن که به نفع کشورهای 
عضو اوپک و غیر عضو باشد به نفع آمریکا است زیرا هزینه تولید 
نفت در آمریکا بالا است و بالا بودن قیمت نفت است که استخراج 
را به صرفه می کند« می افزاید: آمریکا اگرچه در اوپک عضویت 
ندارد و روی اوپک پلاس نیز تأثیری نمی تواند داشــته باشد اما 
همچنان مدیریــت و به اصطلاح بالانس بازار نفت را در اختیار 

دارد.
محســن جلیلوند با تأکید بر این نکته که: مجبوریم به سمت 
تکنولوژی های روز حرکت کنیم« ادامه می دهد: اگرچه کشور 
صاحب نفت به شمار می آییم اما نمی توانیم به تغییر ذائقه انرژی 
در جهان بی تفاوت باشیم و با توجه به این که دو مزیت نسبی 
خوب - خورشید و باد - را دارا هستیم باید به سمت بهره مندی 
از انرژی خورشیدی و بادی حرکت کنیم تا هم در مصرف انرژی 
صرفه جویی کنیم و هم در تولید بتوانیم رقابت با دیگر کشورها 

را حفظ کنیم.
وی در پایان متذکر می شــود: اوپک همچنــان اهمیت دارد و 
تعیین کننده است اما هر چه به آینده بنگریم متوجه خواهیم 
شــد که اهمیت و تأثیرگذاری نفت بر سیاســت بین الملل در 
حال افول اســت و همین نکته هشــداری است که از مبحث 
انرژی های تجدیدپذیر، نو، سبز و به روز غافل نشویم و همچنان 

بر دارایی های نفتی خود تکیه نکنیم.
وی همچنین به اهمیت انرژی هسته ای اشاره می کند و می گوید: 
انرژی هســته ای در کنار دیگر انواع انــرژی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت که ایران تا به امروز نتوانسته بر اساس نیازها و 
به میزانی که سرمایه گذاری کرده است از مواهب انرژی هسته ای 

بهره مند شود که جای پرسش دارد.

بخش تلخ ماجرا اما اینجاســت: فدراســیون فوتبال 
به زودی پیام تسلیتی صادر می کند و مرگ تلخ بازیکن 
تیم ملی را تســلیت می گوید. بعد از این پیام تسلیت 
هم به کار خودش مشــغول می شود تا بتواند از طریق 
وزارت ورزش مصوبه هیئت دولت درباره پاداش فعلا 

معلق شده بازیکنان تیم ملی را پیگیری کند!

< برخــلاف تصور برخی و بعضی، گران شــدن قیمت نفت 
بیش از آن که به نفع کشورهای عضو اوپک و غیر عضو باشد 
به نفع آمریکا است زیرا هزینه تولید نفت در آمریکا بالا است 
و بالا بودن قیمت نفت است که استخراج را به صرفه می کند

< جلیلوند: آمریکا بدون عضویت در »اوپک« و دخالت در »اوپک 
پلاس«، نقش مهمی در مدیریت بازار نفت جهان ایفا می کند

آفتاب یزد در گفتگو با محسن جلیلوند، استاد روابط بین الملل، به بهانه خروج آنگولا از »اوپک«، نقش نفت در چشم انداز آینده جهان را بررسی می کند

جهان به دنبال انرژی های تجدیدپذیر و کاهش مصرف انرژی است
خروج آنگولا از »اوپک« نه تاثیری بر بازار نفت دارد و نه تبعاتی برای آنگولا
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وظیفه مردم و مسئولان در انتخابات
ادامه از صفحه اول:

... فضا را باز کنید، فرصــت حضور را به تمامی 

احزاب و تفکرات بدهیــد، ابهامات را رفع کنید، 
سوالات را پاســخ دهید و زمینه را برای انتخاباتی 
که در آن رقابت واقعی در امنیت کامل برگزار شود 
فراهم کنید آن وقت نه تنها مشارکت پرشور می شود 

که شاهد خواهید بود انتخابات را در سلامت کامل 
برگزار کرده اید.

ســخن آخر اما بــا احزاب اســت، خیلی دل تان 
صندلی مجلس می خواهد، کرسی مجلس خبرگان 

بسم الله،  می خواهد؟  ریاست جمهوری  می خواهد، 
آن چه در چنته داریــد را رو کنید: توانمندی ها، 
تجربیات، راه های برون رفت از مشــکلات، فهم 
درست از خواست و علاقه ی مردم و... ولی بالاغیرتاً 

بــه حذف رقیب و خالی کردن میدان برای از پیش 
برنده بودن خود حتی لحظه ای نیندیشید، روی وعده 
دادن های فضایی و رویایی هم اصلا حســابی باز 

نکنید...!

از سران روس 
در جزایرسه گانه استقبال کنید

ادامه از صفحه اول:
حسن نخست آن این است که روسیه متوجه می شود ایران 

در مورد جزایر ســه گانه با احدی و دولتی شوخی ندارد و 
قرار نیست این موضوع دستمایه موضوع دیگری شود.

حسن دوم نیز آن اســت که این اقدام پیامی روشن برای 
امارات و متحدانش است. جزایر ایرانی، ایرانی است و ایرانی 
می ماند. تا حدی که ایران در این زمینه با متحد به نسبت 

استراتژیک خود نیز رودربایستی ندارد.

حسن ســوم هم پیامی جهانی اســت که این اقدام برای 
جهان مخابره می کند. هــر دولتی بخواهد طمع ارضی به 
ایران داشــته باشد همه از مردم گرفته تا دولت و حکومت 

پای کار می آیند.
حســن چهارم نیز کارکــرد داخلی دارد. مــردم متوجه 
می شوند شــاید دولت نگاه خاصی به روسیه داشته باشد 

اما این بدین معنی نیســت که منافــع ملت پای این نگاه 
ذبح شود.

< اهمیت جزایر سه گانه برای ایران
در مــورد اهمیت این جزایر خاطره ای وجود دارد که هربار 
دیپلمات هــا بخواهنــد در مورد آن صحبــت کنند به آن 

استناد می نمایند. حسین شــیخ الاسلام از دیپلمات های 
با ســابقه کشــورمان در این زمینه چندی پیش اظهاراتی 
مطــرح کرد که جالب توجه بود. وی گفت: » جزایر خیلی 
استراتژیکه. اولاً هدفشون تشنج آفرینیه. نتیجه اش دخالت 
نیروی خارجیه. خارجی ها می خوان این جا تشنج بشه که 

حضور خودشون رو توجیه کنن. یک جزیره ی راهبردیه.

عراق از توافق اعضای اوپک پلاس برای کاهش عرضه در قالب بیانیه همکاری و در عین حال تعهد به کاهش عرضه داوطلبانه نفت شماری از اعضای این ائتلاف حمایت می کند. 
به گزارش ایلنا به نقل از خبرگزاری رویترز، عاصم جهاد بر حمایت عراق از توافق ائتلاف تولیدکنندگان عضو سازمان کشورهای صادرکننده نفت و غیراوپک )اوپک پلاس( و تعهد 
این کشور به کاهش عرضه داوطلبانه نفت تأکید کرد. وی افزود: تصمیم عراق در چارچوب تلاش های مشترک برای دستیابی به بازار نفت باثبات و متعادل است. سخنگوی وزارت 
نفت عراق گفت: دولت عراق به طور جدی از طریق ائتلاف اوپک پلاس برای دستیابی به تعادل و ثبات لازم در بازار جهانی نفت تلاش می کند تا درآمدهای این کشور عضو اوپک 
از محل فروش نفت در سطحی مطلوب تأمین شود. جهاد تصریح کرد: به لطف توافق کاهش عرضه اعضای ائتلاف اوپک پلاس، کشورهای عضو از جمله عراق سعی کرده اند تعادل 
بین عرضه و تقاضا با هدف تضمین ثبات در بازار جهانی نفت به بالاترین حد ممکن برسد. وی توضیح داد که این کاهش به عراق اجازه داده است تا حاشیه ای برای تغییرات در بازار 

نفت ایجاد کند که به کاهش خطر تحولات بازار جهانی نفت کمک می کند.

بغداد از توافق کاهش عرضه اوپک پلاس حمایت می کند |

عکس نوشت: عکس تلخی از کودکی ملیکا محمدی در کنار 
ناصر حجازی

گزارش آفتاب یزد از مرگ دلخراش ملیکا محمدی فوتبالیست ملی پوش کشورمان

از تیبا تا رنجوور؛ تبعیضی که قربانی می گیرد
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آفت�اب ی�زد – یوس�ف خاکی�ان: می خواهیم درب��اره درخت 
بنویس��یم؛ درخت��ی که خیلی از ما آدمه��ا نمی دانیم چه اندازه در 
زندگ��ی مان نقش دارد، بعضی ها فک��ر می کنند که درخت آفریده 
ت��ا روزی، روزگاری که به دش��ت و دمن رفتیم طناب بندازیم دور 
ش��اخه هایش و دو سرش را گره بزنیم و تاب سواری کنیم، برخی 
دیگر فکر می کنند که درخت برای این آفریده شده که در روزهایی 
ک��ه برای تفریح ب��ه طبیعت می رویم آن را با تب��ر قطع کنیم و با 
چوبهای��ش آتش مهیا کنیم و به ق��ول مهران مدیری »جوج بزنیم 
ب��ه بدن«، البته خلاف قطع کردن درخت فقط به همین یک مورد 
ختم نمی ش��ود، برخی از آدمها هس��تند ک��ه کل آش را با جایش 
می خواهند، یعنی به جای تبر از اره برقی استفاده می کنند و مثل 
موریانه می افتند به تن درختان و کل جنگل را در کمتر از چند روز 
به بیابان تبدیل می کنند و اصلا فکر نمی کنند تکلیف آن سنجاب ها 
و دارکوب ها و جغدها و میمونهایی که از این درختان به عنوان لانه 
برای خود و خانواده ش��ان استفاده می کنند چه می شود، برای این 
افراد مهم پول هنگفتی ست که سرازیر جیبهایشان می شود، اگرنه 
حت��ی برای ثانیه ای هم به موجوداتی که با قطع درختان حیران و 
سرگردان می شوند، نمی اندیشند. عده ای دیگر نیز جنگل برایشان 
ب��ه صورت یک لقمه غ��ذا درآمده، هر روز در اقص��ی نقاط جهان 
می بینیم و می ش��نویم که درختان ف��لان جنگل و بهمان مرتع به 
خاط��ر حرص و طمعی که آدمی برای به دس��ت آوردن پول دارد 
قطع شده و عنقریب است که جهان از بی درختی بمیرد، این مردن 
البته از از بین رفتن هم بدتر است، چرا که وقتی موجودی می میرد 
نمی توان امید زنده ش��دن دوباره اش را داش��ت، مگر اینکه قیامت 
بش��ود و همه زنده ش��وند و در عالم نزد خداون��د حاضر، اما وقتی 
موجودی از بین می رود می توان کورسوی امیدی در دل پروراند که 
شاید کسی پیدا شود که شبیه آن چیزی که از بین رفته را دوباره 
تولید کند، مثلا همین درختها، مسلما وقتی درختی را با تبر قطع 
می کنیم با اینکه ریشه اش هنوز در خاک است، اما دیگر نمی تواند 
دوباره از نو متولد بشود و از همانجا که قطع شده دوباره رشد کند 
و دوب��اره به درخت بدل گ��ردد، اما می توان در همانجا یا در جایی 
دیگر، درخت دیگری را کاشت و بعد از چند سال از آن بهره برداری 
کرد، متاسفانه خیلی از ما آدمها فکر می کنیم که بهره برداری یعنی 
ه��ر کاری که دلمان خواس��ت انجام دهیم، مثلا ی��ک نفر می آید 
یک گوس��اله را پرورش داده و ب��ه گاوی تبدیل می کند بعد وقتی 
نوبت بهره برداری از آن گاو می ش��ود، پدرِ گاو بیچاره را در می آورد 
که یعنی دارم بهره برداری می کنم، گاو نگون بخت را س��ر می برد، 
 پوس��تش را می کَن��د، تمام اعضا و جوارح��ش را تکه پاره می کند، 
 حت��ی از ش��اخ های زب��ان بس��ته ه��م نمی گ��ذرد و دس��ت آخر 
 سرگین هایش را هم مورد استفاده قرار می دهد، اینجاست که باید بگوییم

 که: »خب مسلمان، گاو بدبخت به غلط کردن افتاد، حداقل سُمش 
را برای خودش بگذار، تو که همه چیز این حیوان را از بین بردی، 
حداقل اندازه یک نخود از بدنش را برای تجزیه ش��دن در طبیعت 
باقی می گذاش��تی، درباره درختان هم همین موضوع مصداق دارد، 
طرف می آید طوری درختان جنگل را قلع و قمع می کند که هیچ 
چی��زِ هیچ چیزِ هیچ چی��زِ باقی نمی گذارد، بعض��ی از درختان را 
در هم��ان مکان که قب��لا جنگل بوده آتش می زن��د، بعضی دیگر 
را تک��ه تک��ه می کند و به عنوان هیزم به مردم می فروش��د، برخی 
درخت��ان را هم ب��دون هیچ اقدامی بار کامیونه��ای بزرگ می کند 

تا به ش��هر برون��د و آماده عملیاتهای عجیب و غریب ش��وند، مثلا 
به کمد و میز و صندلی تبدیل ش��وند یا به ش��کل کاردس��تی های 
زیبا در بیایند و در معرض دید زیباپس��ندان قرار بگیرند، برخی از 
این درختان هم سرنوشتش��ان جوری عجیب است که آدمی دلش 
می خواهد به حالشان گریه کند، الان را نمی دانم اما زمانی بود که 
همین کاغذهایی که ما رویش��ان مطلب می نویس��یم یا به راحتی 
پاره و مچاله ش��ان می کنیم یا آنها را به عنوان دس��تمال استفاده 
می کنیم یا آنها را تبدیل به کتاب و دفتر می کنیم و... را با پوس��ت 
و تن��ه همین درختان تولید می کردند، از پروس��ه تولیدش با خبر 
نیستم اما می دانم که همان درختانی که روزگاری در جنگل ابهتی 
داش��تند و محل اس��تراحت حیوانات بودند پس از طی کردن یک 
مسیر طولانی و دور و دراز، همراه با درد و مشقت بسیار به کارخانه 
برده ش��ده و بعد هم تبدیل به کاغذ می ش��دند، همین کاغذهایی 
 ک��ه م��ا خیلی راحت و بی دردس��ر ب��ا قلم سیاهش��ان می کنیم و 
برخی شان را مچاله می کنیم و بعضی شان را به عنوان دفتر خاطرات 
نگه می داریم. حواس��تان بود از دو واژه »درد و مش��قت« استفاده 
کردیم، نه؟ اما مگر درختان درد هم می کش��ند، مشقت هم تحمل 
می کنند؟ ش��ما باور می کنید؟ در جواب این پرسش باید بگویم که 
اگ��ر هم باور نمی کنید، از این ثانیه ب��ه بعد باور کنید که درختان 
هم درد و مشقت می کشند، آن هم زمانی که ما آدمها به سراغشان 
می رویم و هر بلایی که دلمان می خواهد سرشان می آوریم، از همه 
بیش��تر آن زمانهایی درد می کش��ند که می فهمند ما برای لطف و 
مرحمت��ی که آنها در ح��ق ما می کنند تره هم خُ��رد نمی کنیم و 
فقط و فقط به فکر خودمان هستیم، آن لطف و مرحمت چیست؟ 
تولید اکس��یژن، یعنی همین هوایی که ما تنفس می کنیم، ما این 
ه��وا را مدیون درختان هس��تیم چون آنها دی اکس��ید کربن )که 
همان آلودگی هواست( را می گیرند و به جایش اکسیژن خالص به 
طبیع��ت می دهند، این یعنی زندگی ما آدمها و موجودات دیگر به 
صورت کامل به حیات درختان بستگی دارد، یعنی اگر آنها نباشند 
ما هم نیستیم، با این همه اما هر روز روی میزهایمان کتاب و دفتر 
 هست، در ش��ومینه ها و بخاری هایمان همیش��ه هیزم هست، در 
مبل فروشی ها و میز و صندلی فروشی ها و تابلو فروشی ها همیشه 
مبل و میز و صندلی تابلو هس��ت، وقتی تمام این چیزها همیش��ه 
هس��تند یعنی در جای دیگری از این ک��ره خاکی چندین و چند 
نف��ر در حال قطع درختان هس��تند؛ این قطع درختان یک معنای 
خاص می دهد، اینکه ما به صورت کاملا بی رحمانه ای دوست ترین 

رفی��ق خودمان را با دس��ت خودمان می کش��یم و از بین می بریم، 
البته که فقط قطع درختان نیس��ت که جنگل سرسبز و باشکوه را 
از بی��ن می برد، گاهی آدمها بر اثر یک ندانم کاری، یک بی توجهی 
و ی��ا با قص��د و نیت قبلی جنگل و درختان و موجوداتش را از بین 
می برند، خیلی س��اده و بی دردسر، با روشن کردن آتش، می دانید 
که آتش همه چیز را می س��وزاند، وقتی آتش را روش��ن می کنی و 
فراموش می کنی که خاموش��ش کنی فاجعه ب��ه بار می آید، هنوز 
یادمان نرفته حیوانات معصومی که بر اثر آتش س��وزی های متعدد 
عمدی و غیرعمدی در جنگل های اس��ترالیا سوختند و برخی شان 
جزغاله ش��دند و بعض��ی دیگر نیز جراحات جزئ��ی و حتی عمیق 
برداش��تند، خب باعث و بانی اینهمه دردسر کیست؟ همین انسانِ 
به درد نخور، این انسان با اینکه فکر می کند خیلی مهربان است اما 
با ش��قاوت کامل در این زمین کارهایی را انجام داده که هیچکسی 
بجز خدا نمی تواند جبرانش کند، انس��ان نه تنها به درختان آسیب 
می زند، نه تنها به حیوانات آسیب می زند، نه تنها طبیعت را خراب 
می کن��د، بلکه به خودش نیز صدمه میرس��اند، جالب اینجاس��ت 
ک��ه پس از ب��ار خرابی به ب��ار آوردن لبخندی ملی��ح روی لبانش 
می نش��یند و با غرور خود را پادشاه همه چیز و همه کس می داند، 
اما همین آدمیزاد وقتی دست انتقام طبیعت از آستین زلزله، سیل، 
طوفان، فرونشس��ت زمین، رعد و برق و... بیرون می آید عجز و لابه 
می کن��د که چرا چنی��ن اتفاقی افتاد؟ چرا مصیب��ت گریبان ما را 
گرفت��ه؟ و هزاران چرای دیگر را مط��رح می کند بی آنکه لحظه ای 
بیندیشد که پاسخ تمام این پرسش ها خود اوست، اوست که چنین 

مصیبت هایی را برای خودش رقم زده است. 
نم��ی دانم چرا، اما خیلی ها از اینک��ه فضای مجازی به وجود آمده 
ناراحت هس��تند، چرا که فکر می کنند ب��ا این اتفاق تنهایی آدمها 
بیشتر ش��ده و آنها بیشتر در لاک خودش��ان فرو می روند، اما من 
خوشحالم، ش��ادمانم از اینکه فضای تحت عنوان فضای مجازی به 
وجود آمده تا حداقل آدمی سرش به آن گرم شود و دست از ویران 
ک��ردن خیلی از چیزها بردارد، مث��ل همین قطع کردن درختان و 
تبدی��ل آنها به کاغذ، خب در فضای مج��ازی می توان بدون اینکه 
درختی قطع ش��ود چیز نوش��ت، اینطوری حداقل دیگر کاغذها به 
هدر نمی روند، مچاله نمی شوند. واقعا نمی دانم که آیا کاغذهایی که 
امروزه تولید می شوند حاصل قطع شدن درختان جنگل ها هستند 
یا آنها را با اس��تفاده از چیز دیگری تولید می کنند، اما هر کدام از 
این دو مورد هم که باشد باید خوشحال بود که زمانه، زمانه ای شده 
که آدمها کمتر از کاغذ استفاده می کنند، بجز روزنامه ها و مجلات 
و کتابها که به دلایل مختلف تیراژش��ان پایین آمده در موارد دیگر 
)حداقل در حوزه فرهنگ و هنر( میزان استفاده کاغذ بسیار کمتر 
ش��ده، فضای مجازی ه��م که به کمک این موضوع آمده، ش��بکه 
ش��دن سیس��تم اداری ادارات و وزارتخانه های دولتی و استفاده از 
اتوماس��یون اداری به جای جابجا ک��ردن کاغذ، اتفاق مهم دیگری 
است که جدا از راحت شدن کارها حکایت از این حقیقت می کنند 
که درختان قطع می شوند، با این تفسیر باید امیدوار باشیم که در 
آینده ای نه چندان دور با رخ دادن اتفاقات مثبت و مفید، آدمی به 
طور کلی دس��ت از س��ر درختان بردارد و آنها را قطع نکند، بعلاوه 
اینکه عمل خردمندانه کاش��ت درخت در هر جایی که ش��د ادامه 
داشته باشد و به این وسیله سرسبزی و نشاط دوباره به کره زمین 

بازگردد. 

درباره درخت هایی که قطع می شوند و امیدهایی که به یاس بدل می گردند

پوست های قهوه ای، برگ های سبز، کاغذهای سفید!

هاتف علیمردانی کارگردان س��ینما درباره جایگاه س��ینما و ژانر طنز و دیگر 
گونه های س��ینمایی گفت:» سینما جایگاه حقیقی خودش را ندارد، مخصوصاً 
س��ینماهای غیر طنز که تقریباً مخاطبانش را ازدس��ت داده است و سینمای 
طنز جای همه چیز را گرفته است.« وی خاطرنشان کرد: »این روزها فیلم های 
طنزی نجومی فروش می روند و فیلم های اجتماعی  نیز با شکس��ت اقتصادی 
مواجه می شوند، من به عنوان کسی که سال ها در سینمای ایران مشغول هستم 
از همه دغدغه ها، مش��کلات، مافیاها و... خبر دارم اما دلیل این شکس��ت های 
اقتصادی مخصوصاً در ژانرهای غیر طنز را چیزی ورای این داستان ها می دانم و 
باید به دنبال راهکاری برای این موضوع بود که در ابتدا این امر با آسیب شناسی 

ش��روع می شود.« وی به آسیب هایی که پلتفرم ها برای سینمای کشور بوجود 
آورده اند اشاره کرد و گفت: » با وجود فعالیت قدرتمند این روزهای پلتفرم ها، 
در آینده سینما و تلویزیون به این معنایی که امروزه دارد را نخواهد داشت.« 
کارگ��ردان فیلم هفت ماهگی در ادامه گفت:» من کارگردانی بودم که با فیلم 
کودک و نوجوان به فضای تصویر و سینما آمدم و زمانی که به خواسته هایی که 
به عنوان یک کارگردان داشتم رسیدم سراغ دیگر عرصه ها و حوزه های تصویر 
رفتم، اگر ش��رایطش را داشته باشم بازهم به سراغ سینمای کودک و نوجوان 
می روم تا هم بازیگرهای کودک و نوجوان جدید و بااستعداد معرفی کنم هم از 

دغدغه های آن ها صحبت کنم.« / پانا 

جایزه برای آیدین کاظمی زاد 
آیدین کاظمی زاد آهنگساز آلبوم 
صوتی »هاجس��تم و واجس��تم« 
محص��ول کانون پ��رورش فکری 
کودکان و نوجوانان موفق به کسب 
مدال برنز از جوایز جهانی موسیقی 
کش��ور آمری��کا ش��د. کاظمی زاد 
درباره این اثر می گوید: »آنچه این 

پروژه را خاص می کند، تلفیقی از آلات موسیقی سنتی ایرانی با مضامین 
مدرن اس��ت که به طور یکپارچه با سازهای کلاسیک ترکیب شده است. 
این ترکیب نه تنها برای ایجاد یک تجربه شاد و سرگرم کننده برای کودکان 
بلکه برای آموزش آنها در مورد موضوع های مهم نیز مفید است. علاوه بر 
این، آن ها را با آلات موس��یقی س��نتی ایرانی و ملیله های غنی موسیقی 

فولکلور آشنا می کند و باعث قدردانی و آگاهی فرهنگی می شود. /ایرنا

 ادامه آمدن پيران
 نزد رستم 

م��را زو هم��ه رن��ج به��ر آمدس��ت      
آمدس��ت  زه��ر  تری��اک  ب��ار  ک��زو 

س��یاوش م��را چ��ون پ��در داش��تی      
داش��تی  س��پر  بدیه��ا  پی��ش  ب��ه 

بس��ا درد و س��ختی و رنج��ا ک��ه من      
انجم��ن  زان  و  ش��اه  ازان  کش��یدم 

گ��وای م��ن ان��در جه��ان ایزدس��ت      
بدس��ت  را  دادگ��ر  خواس��تن  گ��وا 

ک��ه اکن��ون ب��ر آم��د بس��ی روزگار      
آم��وزگار پن��د  بس��ی  ش��نیدم 

که ش��یون ن��ه برخاس��ت از خان من      
هم��ی آت��ش اف��روزد از ج��ان م��ن 

همی خون خروش��م بجای سرش��ک      
پزش��ک  ان��در  گرفت��ارم  همیش��ه 

گزن��د       آم��د  م��ن  به��ر  کار  ازی��ن 
بلن��د چ��رخ  گش��ت  آرزو  ب��ر  ن��ه 

ز تیره ش��ب و دیده ام نیس��ت ش��رم      
ک��ه من چند جوش��یده ام خ��ون گرم 

ش��دم       آگ��ه  چ��و  س��یاوش  کار  ز 
ز نی��ک و ز ب��د دس��ت کوت��ه ش��دم 

بلن��د       ش��اه  دو  کش��ور  دو  می��ان 
چنی��ن خ��وارم و زار و دل مس��تمند

بج��ان       خری��دم  م��ن  را  فرنگی��س 
پ��در ب��ر س��ر آورده ب��ودش زم��ان 

داش��تم       هم��ی  نهان��ش  بخان��ه 
برگاش��تم  ن��ه  هرگ��ز  پش��ت  ب��رو 

بپ��اداش ج��ان خواه��د از م��ن همی      
س��ر بد گم��ان خواه��د از م��ن همی 

روی       دو  از  پهل��وان  ای  دردم  از  پ��ر 
ز دو انجم��ن س��ر پ��ر از گفتگ��وی 

افراس��یاب       ز  گریزس��ت  راه  ن��ه 
ن��ه ج��ای دگ��ر دارم آرام و خ��واب 

هم��م گنج و بوم اس��ت و هم چارپای      
بج��ای  رفت��ن  روی  هم��ی  نبین��م 

پس��ر هس��ت و پوش��یده رویان بسی      
چنی��ن خس��ته و بس��ته هر کس��ی  

»کارمند جماعت« منتشر  شد 
کت��اب »کارمن��د جماع��ت« ب��ا زی��ر عن��وان 
»روزمرگی ه��ای ی��ک کارمن��د دون پای��ه« با 
نویسندگی محسن سلیمانی فاخر و تصویرگری 
امیر حامد پاژتار منتشر شد. این کتاب با نگاهی 
طنز و آس��یب شناس��انه، زندگ��ی و خصایص 
کارمن��دان را م��ورد واکاوی ق��رار داده اس��ت. 
 انتش��ارات رخداد ت��ازه اخیراً این کت��اب را در
  ۱۰۲ صفحه و با قیمت ۹۰ هزار تومان عرضه کرده

 است./ایبنا

»بایکوت« در ایتاليا
آفتاب یزد: فیلم کوتاه »بایکوت« به کارگردانی 
امین رفیعی و نویسندگی سولماز اعتماد به بیست 
و هشتمین جشنواره کاپری هالیوود راه یافت. این 
جشنواره ۲۶ دسامبر ۲۰۲۳ تا ۲ ژانویه ۲۰۲۴ در 

جزیره کاپری در ایتالیا برگزار می شود.

 »سياه سنگ« در فرانسه 
فیلم کوتاه »سیاه سنگ« نخستین ساخته سامان 
لطفیان با بازی س��جاد افشاریان و نصرالله رادش 
در بخش مسابقه جش��نواره کلرمون فرانسه به 
رقابت می پردازد. جشنواره کلرمون فران فرانسه 
معتبرترین فستیوال فیلم کوتاه جهان است./صبا

»۱۲ مرد...« در »آزادی«
نمایش  »۱۲ مرد خشمگین ۲۰۲۴« با نویسندگی 
و کارگردان��ی دانی��ال اربابی براس��اس فیلم نامه  
»دوازده مرد خشمگین« نوشته  »رجینالد رز« از 
این هفته دی ماه در مجموعه برج آزادی به روی 

صحنه خواهد رفت./صبا

پایان تدوین »گمشده« 
س��تار ثقفی تدوین فیلم س��ینمایی »گمشده« 
ب��ه کارگردانی مری��م برزگر به پایان رس��انده و 
مهرآفرین طوس��ی ساخت موس��یقی آن را آغاز 
کرده است. در این فیلم ژاله صامتی، بهنام تشکر 
و ش��کیب شجره به عنوان بازیگران اصلی ایفای 

نقش می کنند./صبا 

»هفت بحرهنر« در کرمان 
در س��الروز زلزله ناگوار بم و با هدف گرامیداشت 
ی��اد و نام هنرمن��دان این دیار داغدار، مراس��م 
تجلیل از اصحاب فرهنگ و هنر بم امروز ۴ دی 
 ۱۴۰۲ در س��الن پرس��تو ارگ جدید بم برگزار

 می شود./مهر 

»کاپيتان« در بنگلادش 
فیلم سینمایی »کاپیتان« به کارگردانی محمد 
حم��زه ای در ادام��ه حضور بین الملل��ی خود در 
بیس��ت و دومین جشنواره بین المللی فیلم داکا 
در بنگلادش به رقابت می پردازد. این جش��نواره 
 از ۳۰ دی ت��ا ۸ بهم��ن م��اه مصادف ب��ا ۲۰ تا 
 ۲۸ ژانویه ۲۰۲۴ در ش��هر داکا بنگلادش برگزار 

می شود./ایلنا 

»لانگ شات« در »هامون« 
فصل چهارم اجرای عمومی نمایش »لانگ شات« 
ب��ه کارگردانی محمدرضا مالکی پس از پش��ت 
سرگذاش��تن ۱۰۰ اجرای موف��ق در فصل های 
پیش��ین اجرا، از روز پنجشنبه هفتم دی ماه در 

تئاتر »هامون« آغاز خواهد شد./ایلنا 

 شاهنامه خوانی

 انتشارات 

 کوتاه از هنر 

مفقودی
خانم کتایون صفائی مالک سواری پژو تیپ SD-TU5 206 مدل 1394 
رنگ خاکستری - متالیک به شماره پاک 633 م 15 - ایران 19 و شماره 
موتور 163B0150376 و ش�ماره شاسی NAAP41FE1FJ261094 به 
علت فقدان اسناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد 
مذکور را نموده اس�ت. لذا چنانچه هرکس ادعایی نس�بت به خودروی 
مذکور دارد ظرف مدت ده روز به دفتر حقوقی س�ازمان فروش شرکت 
ایران خودرو واقع در ش�هرک پیکانشهر - س�اختمان سمند مراجعه 
نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام 

خواهد شد.

مفقودی
برگ س�بز کامیونت ون نیس�ان 2400 مدل 1387 رنگ آبی به شماره 
پاک 432 ع 98 - ایران 31 و ش�ماره موتور 465996 و شماره شاسی  
NAZPL140TBL176401  ب�ه ن�ام مهین مرادی مفق�ود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
کارت و ب�رگ س�بز موتورس�یکلت 125CC باخت�ر به ش�ماره موتور 
0125NEA146392 و ش�ماره شاسی NEA125B9535129 و شماره 
پاک  816-478 ایران 65 متعلق به آقای حسین علیخانی به کدملی 

1249435544  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

اداره کل ثبت اسناد و اماک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و اماک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140260316001004298 مورخه 1402/07/03هیات 
اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه 
ناحی�ه یک تصرفات مالکان�ه بامعارض متقاض�ی آقای/خانم فواد 
محم�دی فرزن�د محم�د بش�ماره شناس�نامه 1029 ش�ماره ملی 
5969951072 صادره از روانس�ر در شش دانگ یک باب ساختمان 
به مس�احت 13.15 مترمربع به آدرس دیزل آباد خیابان اول زندان 
نبش چهارراه اول پمپ س�ازی فواد واق�ع در پاک 174 فرعی 1 از 
129 واقع در بخش یک حومه که خریداری از مالک رسمی مشاعی 
آقای غامحس�ین عودس�نجی محرز گردیده اس�ت. لذا به منظور 
اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باش�ند می توانند از تاریخ انتش�ار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رس�ید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/10/04
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/20

سجاد مویدی - رئیس ثبت اسناد و املاک

با وجود پلتفرم ها آینده سينمای ایران چه  می شود؟
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آفتاب یزد- نجمه حمزه نیا: سکته مغزی یکی از عارضه های شایع است که در 
اثر عوامل مختلفی ایجاد می شود. سکته مغزی یک حادثه مغزی- عروقی است؛ 
یک عارضه حیاتی که زمانی رخ می دهد که خون رسانی به مغز مختل شود. این 
اختلال می تواند منجر به آسیب موقت یا دائمی به مغز شده و عوارض مختلفی 
ایج��اد کند و کیفیت زندگی افراد را به صورت جدی کاهش دهد لذا با توجه به 
اهمیت موضوع آفتاب یزد درباره راه های پیشگیری از ابتلا به سکته مغزی با دکتر 
مجید کیهانی فرد، متخصص مغز و اعصاب و دکتر دکتر علیرضا طبیب خوئی، 
جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات گفتگو کرده است. دکتر کیهانی فرد در این 
باره می گوید: سکته مغزی زمانی رخ می دهد که جریان خون بخشی از مغز شما 
قطع می شود یا شدیدا کاهش می یابد و بافت مغز از اکسیژن و مواد مغذی محروم 
می ماند. این حالت می تواند در اثر انس��داد رگ های مغز اتفاق بیفتد و یا در اثر 
پارگ��ی رگ ه��ا، که در هر صورت پس از آن، در عرض چند دقیقه، س��لول های 
مغزی شروع به مردن می کنند. وی ادامه داد: در این فاصله بیمار یک زمان طلایی 
برای درمان و پیش��گیری از عوارض سکته مغزی دارد، هرچه این زمان بیشتر و 
طولانی تر شود بیمار شانس کمتری خواهد داشت لذا باید خود بیمار یا همراهان 
او سریعا با اورژانس تماس بگیرند و بیمار را به مراکز درمانی مناسب منتقل کنند.

این متخصص مغز و اعصاب عنوان کرد: حدود 85 درصد سکته های مغزی از نوع 
سکته های مغزی ایسکمیک هستند. سکته مغزی ایسکمیک زمانی اتفاق می افتد 
که شریان های مغز شما تنگ یا مسدود شده و باعث کاهش شدید جریان خون 
)ایس��کمی( شوند لذا بایس��تی به این موضوع توجه کنید که اگر بیماری قبل از 
رسیدن به مرحله انسداد عروق تشخیص داده شود و با کمک روش های کنونی از 
جمله استنت گذاری در مغز شریان باز شود این بیمار سکته را تجربه نخواهد کرد. 
وی ادامه داد: هم اکنون با کمک دستگاه هایی مانند سونوگرافی داپلر مغزی یک 
پزشک به راحتی می تواند وضعیت شریان های مغز را بررسی کرده و در صورتی که 
انسدادی وجود دارد با استفاده از شیوه هایی از قبیل دارو درمانی، استنت مغزی 
با هدایت دس��تگاه آنژیوگرافی مغز یا روش های دیگر به درمان آن بپردازد.دکتر 
کیهانی فرد اظهار کرد: شایع ترین سکته های مغزی ایسکمیک عبارتند از سکته 
مغزی ترومبوتیک، سکته مغزی آمبولیک و سکته مغزی ایسکمیک گذرا یا خفیف 
اس��ت.این متخصص مغز و اعصاب گفت: سکته مغزی ترومبوتیک زمانی اتفاق 
می افتد که یک لخته خون )ترومبوز( در یکی از ش��ریان هایی که خون را به مغز 
می رساند، تشکیل شود. افرادی که دچار چربی خون بالا هستند، افراد سیگاری، 
کسانی که رژیم غذایی نامناسب دارند و نیز کسانی که دچار کهولت سن شده اند 
از جمله افرادی هستند که بیشتر در معرض لخته شدن خون و سکته مغزی قرار 
دارند، رسوب چربی ها و برخی دیگر فاکتورهای موجود در رگ باعث ایجاد تنگی و 
گرفتگی شریان می شود و اگر این گرفتگی از حد بگذرد بیمار دچار ترمبوز خواهد 
ش��د. وی ادامه داد: سکته مغزی آمبولیک زمانی اتفاق می افتد که لخته خون یا 
سایر ضایعات دور از مغز شما شکل گرفته و از طریق جریان خون به شریان های 
مغزی رس��یده و باعث تنگی آنها می شوند، در مواردی مانند بیماری واریس که 
درون رگ ها لخته ایجاد می شود، فشار خون می تواند با کندن لخته و آوردن آن 
به شریان های مغزی باعث سکته شود، در چنین شرایطی بیمار اگر فورا به مراکز 
درمانی منتقل شود احتمال بالایی برای درمان شریان مسدود شده است و پزشک 
می توان��د با کمک روش هایی مانند تزریق tpa از ایجاد عوارض ماندگار و دائمی 
جلوگیری کند.دکتر کیهانی فرد عنوان کرد: سکته مغزی خفیف یک دوره کوتاه از 
علائمی شبیه به علائم سکته مغزی را دارد. کاهش موقت جریان خون به بخشی از 
مغز شما سبب ایجاد سکته خفیف شده که اغلب کمتر از پنج دقیقه طول می کشد.

این متخصص مغز و اعصاب ادامه داد: همانند سکته مغزی ایسکمی، سکته خفیف 
نیز زمانی اتفاق می افتد که لخته یا مواد دیگر، ورود جریان خون را به بخشی از 
مغز شما مسدود کنند بنابراین بسیار مهم است که بیمار حتی اگر علائم کوتاهی 
را تجربه کرده باش��د باید به پزش��ک ارجاع کرده تا از شرایط شریان های مغزی 
وی مطمئن شد. وی ابراز داشت: برخی علائم هشدار دهنده قبل از سکته مغزی 
عبارتند از اشکال در صحبت کردن و فهمیدن، فلج یا بی حسی صورت، دست یا 
پا به خصوص در یک طرف بدن، مشکل در دیدن در یک یا هر دو چشم، تاری یا 
دوبینی، سردرد ناگهانی و شدید به همراه استفراغ، سرگیجه یا کاهش هوشیاری، 
مشکل در راه رفتن و عدم تعادل. دکتر کیهانی فرد مطرح کرد: علایم سکته مغزی 
در زنان ممکن است مشابه علائم سکته مغزی در مردان نباشد. این علائم ممکن 
است شامل حالت تهوع یا استفراغ، تشنج، سکسکه، مشکل در تنفس، درد، غش 
کردن یا از دست دادن هوشیاری و ضعف عمومی باشد و از آنجایی که این علائم 
منحصر به زنان اس��ت، ممکن است به سرعت تش��خیص داده نشود و درمان به 
تاخیر بیفتد. رفتارهای عجیب و غریب، مانند خواب آلودگی ناگهانی، نیز می تواند 
نشان دهنده یک سکته مغزی باشد.این متخصص مغز و اعصاب خاطرنشان کرد: 
بسیاری از استراتژی های پیشگیری از سکته مغزی همانند راهبردهای پیشگیری 
از بیماری های قلبی هستند. به طور کلی، توصیه های شیوه زندگی سالم عبارتند 
از کنترل فش��ار خون بالا، ترک دخانیات، کنترل دیابت، حفظ وزن س��الم، رژیم 
غذایی غنی از میوه ها و س��بزیجات، ورزش منظم است.وی تصریح کرد: یکی از 
مهمترین کارهایی که می توانید برای کاهش خطر سکته مغزی خود انجام دهید، 
این اس��ت که فشار خونتان را کنترل کنید. اگر سابقه سکته مغزی دارید، فشار 
خونتان را پایین بیاورید تا از س��کته ایس��کمیک یا خفیف جلوگیری شود.دکتر 

کیهانی فرد افزود: ورزش، کنترل استرس، حفظ وزن سالم و محدود کردن مقدار 
مصرف سدیم و عدم مصرف الکل همه راه هایی هستند که می توان فشار خون 
 بالا را کنترل کرد. کاهش میزان کلسترول و چربی اشباع در رژیم غذایی خود نیز 
می تواند باعث کاهش پلاک در شریان ها شود. این متخصص مغز و اعصاب ادامه 
داد: دخانیات خطر ابتلا به سکته مغزی را برای افراد سیگاری و غیر سیگاری در 

معرض دود سیگار افزایش می دهد.
وی می گوید: کنترل دیابت نیز یکی از راه های پیشگیری از سکته مغزی است لذا 
ش��ما می توانید دیابت را با رژیم غذایی، ورزش، کنترل وزن و دارو کنترل کنید.

داشتن اضافه وزن به سایر عوامل خطر سکته مغزی، مانند فشار خون بالا، بیماری 
قلبی- عروقی و دیابت کمک می کند.دکتر کیهانی فرد متذکر شد: رژیم غذایی 
حاوی پنج عدد میوه یا سبزی در روز ممکن است خطر سکته مغزی را کاهش 
دهد. همچنین مصرف روغن زیتون، آجیل و غلات کامل نیز می توانند مفید باشند.

<ورزشهایهوازیموجبکاهشخطرابتلابهسکتهمغزیمیشوند
وی عن��وان ک��رد: ورزش های هوازی موجب کاهش خطر ابتلا به س��کته مغزی 
می ش��وند و می توانند فش��ار خون را نیز کاهش دهند. ورزش س��طح کلسترول 
لیپوپروتئین با چگالی بالا را افزایش می دهد و سلامت کلی عروق خونی و قلب را 
بهبود می بخشد. همچنین به شما در کاهش وزن، کنترل دیابت و کاهش استرس 
کمک می کند.دکتر کیهانی فرد اشاره کرد: اگر سابقه سکته مغزی ایسکمیک یا 
خفیف را دارید، پزش��ک ممکن است داروهایی برای کاهش خطر ابتلا به سکته 
بعدی تجویز کند که ش��امل داروهای ضد پلاکت و دارو های ضد انعقاد اس��ت.

این متخصص مغز و اعصاب تشریح کرد: هنگامی که علائم سکته مغزی شروع 
می ش��ود، تنها زمان کوتاهی برای درمان وج��ود دارد تا فرد نجات پیدا کند. اگر 
بیمار در عرض چهار س��اعت و نیم پس از تجربه علائم سکته مغزی به اورژانس 
بیاید، پزشکان می توانند یک داروی قوی ضد لخته را تجویز کنند و اغلب بافت 
مغزی را نجات می دهند اما اگر بیش از چهار س��اعت و نیم گذشته باشد، نباید 
دارو مورد استفاده قرار گیرد.  وی اذعان داشت: سکته مغزی می تواند گاهی اوقات 
معلولیت های مداوم یا دائمی را ایجاد کند، بسته به اینکه کدام قسمت مغز فاقد 
جریان خون و تحت تاثیر آن است. برخی عوارض سکته مغزی عبارتند از اشکال در 
صحبت کردن یا بلع، فلج یا از دست دادن حرکت عضلانی، از دست دادن حافظه 
یا اش��کال در تفکر، مشکلات عاطفی، بروز درد، بی حسی یا احساسات عجیب و 
غریب در قسمت هایی از بدن و تغییر در رفتار و توانایی مراقبت از خود می باشد.

وی عنوان کرد: اگر سکته بخشی از مغز بیمار را که کنترل کننده حرکت است را 
تحت تاثیر قرار دهد، ممکن است بیمار، ضعف یا فلج در یک طرف بدن یا مشکلات 
حرکت در انجام فعالیت های روزمره را داشته باشد و همچنین ممکن است علائم 
دیگری مانند اسپاسم عضلانی، مشکلات تعادل و درد مفاصل را نیز تجربه کند 
که در نتیج��ه فیزیوتراپی می تواند به بهبودی وی کمک کند.دکتر کیهانی فرد 
اظهار کرد: مراقبت از بیمار مبتلا به سکته مغزی در منزل باید بدین صورت باشد 
که داروهای تجویزی را به موقع مصرف کنید و مراقب هر گونه عوارض ناشی از 
آن ها باشید، مراقب عوارض پس از سکته مغزی باشید، حواستان به مکمل ها باشد 
زیرا ممکن است سکته بعدی را تحریک کنند، مراقب باشید تا بیمار هنگام بلند 
شدن و راه رفتن زمین نخورد، اگر بیمار زمین خورد، آن را جدی بگیرید و سریعا 
به متخصص مراجعه کنید، مراقب احساسات و حالت روحی بیمار باشید و با او 
بحث و جدل نکنید و به بیمار نش��ان دهید که از طرف ش��ما حمایت می شود.

این متخصص مغز و اعصاب گفت: تغذیه بیماران مبتلا به سکته مغزی از اهمیت 
بسیاری برخوردار است. میوه ها و سبزیجات حاوی آنتی اکسیدان هایی هستند که 
می توانند باعث کاهش آسیب به عروق خونی شوند. آنها همچنین حاوی پتاسیم 
هس��تند که برای کنترل فشار خون بسیار مفید است. فیبر موجود در میوه ها و 
سبزیجات نیز می تواند کلس��ترول را کاهش دهد. فولات که در سبزیجات برگ 
سبز پیدا می ش��ود، ممکن است خطر سکته را کاهش دهد. دانه ها و غلات نیز 
حاوی فیبر و فولات هستند.وی افزود: لبنیات منبع پتاسیم و کلسیم هستند و 
به کنترل فشار خون کمک می کنند. مواد جایگزین برای لبنیات شامل شیر سویا 
یا شیر برنج غنی شده با کلسیم است. منابع دیگر کلسیم عبارتند از ماهی های 
استخوان دار و بادام است.دکتر کیهانی فرد هشدار داد: چیزهایی که بعد از سکته 
مغزی مصرف آنها باید محدود ش��وند عبارتند از نمک، قند، چربی اشباع شده و 
عدم مصرف دخانیات و الکل است.این متخصص مغز و اعصاب اضافه کرد: نمک 
بیش از حد می تواند فشار خون را افزایش دهد لذا باید برچسب های مواد غذایی 
را بخوانی��د و گزینه هایی با نمک پایین را انتخاب کنید. نمک را هنگام پخت یا 
روی میز اضافه نکنید. برای افزایش عطر و طعم، از گیاهان و ادویه جات استفاده 
کنید. اگر مصرف خود را به تدریج کاهش دهید، ذائقه خود را در عرض چند هفته 
تنظیم می کنید.وی مطرح کرد: شکر بیش از حد می تواند به عروق خونی آسیب 
برساند لذا باید برچسب های مواد غذایی را بخوانید و گزینه هایی با شکر پایین تر را 
انتخاب کنید. حتی غذاهایی که ممکن است به عنوان شیرینی آن ها را نشناسید، 
به آن ها شکر اضافه شده است.دکتر کیهانی فرد گفت: چربی اشباع شده باعث بالا 
رفتن کلسترول می شود. روغن های غیر اشباع را مصرف کنید. روغن بادام زمینی 
یا آوکادو را امتحان کنید.مصرف الکل و دخانیات نیز باعث افزایش عوامل خطر 

سکته از جمله فشار خون بالا می شود را باید حذف کرد.

<دخانیاتخطربروزسکتهمغزیراافزایشمیدهد
در ادامه نیز دکتر طبیب خوئی در اینباره خاطرنشان کرد: سکته مغزی یک عارضه 
مغزی ناگهانی است که وضعیتی خاص و اضطراری برای حیات به شمار می رود و 
در صورت وقوع آن، هر ثانیه می تواند در زندگی و س��لامت فرد بیمار، حیاتی به 
شمار بیاید. وی مطرح کرد: سکته مغزی وضعیتی است که در آن، به دلیل پارگی 
یا انسداد یکی از عروق خون، فرآیند خون رسانی به بخشی از مغز متوقف شده و به 
دلیل نرسیدن خون، اکسیژن و مواد حیاتی به آن بخش، سلول ها به سرعت رو به 
نابودی می روند. نابودی سلول های مغز به معنای از کار افتادن آن بخش از مغز بوده 
و به این ترتیب، می تواند خطرات جانی بسیاری را با خود به همراه داشته باشد. این 
جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات عنوان کرد: دلیل آن که سکته مغزی را یک 
عارضه ناگهانی می گوییم، این است که علائم و عوارض خاصی برای پیش بینی آن 
وجود ندارد و تنها اسکن عروق مغز می تواند وجود یک لختگی یا نازک شدن جداره 
رگ را تایید کند بنابراین در حالت روتین زندگی ممکن است زمینه این عارضه در 
بدن وجود داشته باشد و یک افزایش فشار خون یا یک شوک عصبی یا حتی هیچ 
عامل بیرونی، ناگهان منجر به بروز این بیماری گردد.وی ابراز کرد: با آن که حدود 
8۰ درصد آمار سکته مغزی در افراد بالای ۷5 سال است ولی با این حال افراد در 
سنین مختلف از این عارضه مصون نیستند و با ضریب احتمالی پایین تر می توان 
گفت که همه افراد تا حدودی در خطر این بیماری قرار دارند. دکتر طبیب خوئی 
مطرح کرد: سکته مغزی در چند حالت مختلف ممکن است به وقوع بپیوندد. آنچه 
مهم و مشترک است، مرگ سلول های مغزی بر اثر نرسیدن اکسیژن فعال است و 
علت آن، می  تواند متفاوت باشد. دلیل اهمیت شناخت انواع سکته مغزی تفاوت در 
روش های درمانی و میزان خطر آن ها است. از این رو می توان سکته مغزی را به دو 
دسته زیر تقسیم کرد که عبارتند از سکته مغزی ایسکمیک )انسدادی(و سکته 
مغزی هموراژیک )خون ریزی داخلی( اس��ت. وی تش��ریح کرد: س��کته مغزی 
ایسکمیک بر اثر انسداد یکی از عروق مغز به دلیل لختگی به وجود می آید و این 
لختگی خون می تواند در همان محل ایجاد شده باشد یا از جایی دیگر با گردش 
در جریان خون وارد عروق مغز شده باشد. گاهی اوقات این اتفاق می تواند موقتی 
باشد؛ یعنی یک آمبولی متحرک در گردش خون وارد یکی از عروق مغزی شده و 
انسدادی موقت ایجاد کند که به آن سکته ایسکمیک گذرا گفته می شود و علائمی 
مانند سکته مغزی داشته و پس از رفع انسداد )اگر در زمان طلایی اتفاق بیفتد( 
علائم نیز قابل درمان خواهند بود.این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات افزود: 
نکته مهم درباره سکته ایسکمیک خفیف و گذرا از سکته مغزی آن است که اگر 
چه انسداد به ظاهر رفع شده اما آن لخته خونی همچنان در عروق جریان دارد لذا 
به همین خاطر اگر درمان نشود، در ۱۲ ماه آینده خطر سکته ایسکمیک کامل 
وجود خواهد داشت.وی بیان کرد: سکته مغزی هموراژیک بر اثر خون ریزی داخلی 
یا نش��ت خون از یک رگ مغز ایجاد می ش��ود و در آن، به دلیل تجمع خون در 
بافت های مغز و افزایش فش��ار جمجمه در آن ناحیه، س��لول های مغز آس��یب 
می بینند. دکتر طبیب خوئی اضافه کرد: دلایل مختلفی ممکن است باعث بروز 
سکته مغزی هموراژیک شوند که از جمله این عوامل می توان به ناهنجاری های 
ش��ریانی، نازک ش��دن دیواره عروق، افزایش مکرر فش��ار خون، مصرف بی رویه 
داروهای رقیق کننده خون، رسوب پروتئین در جداره رگ ها، ضربه مغزی، آنوریسم 
مغ��زی و… اش��اره کرد. تقریباً حدود ۱3 درصد از س��کته های مغ��زی، از نوع 
هموراژیک هس��تند و نحوه درمان آن نسبت به سکته ایسکمیک کاملاً متفاوت 
خواهد بود.این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اشاره کرد: سکته مغزی هرچند 
خفیف باشد نش��ان از وجود یک علت برای نارسایی در تغذیه سلول های خونی 
اس��ت. پس لازم است تا جدی گرفته شود تا علت وقوع آن کشف شده و از بروز 
سکته  مغزی شدید پیشگیری نمود. یک سوم از بیمارانی که سکته خفیف را از سر 
می گذرانند دچار سکته شدیدتر می شوند.وی ادامه داد: عواملی چون افزایش سن، 
دیابت، سیگار کشیدن، بیماری قلبی و عروقی و آمبولی می تواند خطر بروز چنین 
سکته هایی را افزایش دهد.دکتر طبیب خوئی گفت: تشخیص سریع علائم سکته 
مغزی می تواند نجات بخش زندگی افراد باش��د. دقت داشته باشید که مکانیزم 
آسیب های ناشی از سکته مغزی، بستگی به میزان آسیب و محل آسیب در مغز 
شما خواهد داشت. هر بخش از مغز که دچار آسیب شود، وظایف آن بخش از مغز 
در بدن شما تحت الشعاع قرار خواهد گرفت و برخی از این آسیب ها حتی ممکن 
است هرگز به حالت گذشته خود برنگردند.این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات 
ادامه داد: شما برای نجات جان خود یا اطرافیانتان زمان طلایی سه ساعته ای را باید 
در نظر بگیرید و به کلینیک مراجعه کنید که از زمان بروز اولین علائم سکته مغزی 
آغاز می شود و در طول این سه ساعت، هر ثانیه می تواند سرنوشت ساز باشدزیرا 
مرگ هر سلول در مغز، می تواند وضعیت را بحرانی تر کرده و شرایط را به سمت 
 وضعیت غیر قابل برگشت سوق دهد. وی گفت: نشانه های سکته مغزی که باید

  به آن توجه کنید، شامل گیجی ناگهانی، بروز سردرد و استفراغ باهم، ضعف بدنی، 
فلج نقطه ای بدن، اختلال در بینایی، اختلال در گفتار، مشکل تعادل و هماهنگی 
اعض��ای بدن و احس��اس درد و تغییر دمای توامان در دس��ت و پ��ا، اختلال در 
احساسات است.دکتر طبیب خوئی اظهار کرد: گیجی ناگهانی یکی از مهمترین 
نش��انه های سکته مغزی است بدین صورت که در حالی که بیمار روزی طبیعی 
مانن��د هر روز دیگر را س��پری ک��رده ناگهان دچار یک گنگی مبهم می ش��ود. 
سرگیجه ای ناشناخته به سراغش می آید و متوجه می شوید که درکش از محیط 
پیرام��ون و اتفاقات در حال وقوع کاهش یافته اس��ت؛ به طوری که نمی تواند به 
گفته های ش��ما توجه کند و انگار در عالمی دیگر س��یر می کند.این جراح مغز و 
اعصاب و س��تون فقرات مطرح کرد: هنگام بروز س��کته مغزی سردردی شدید، 
نقطه ای و کاملاً ناگهانی به س��راغ فرد می آید که گاهی ممکن اس��ت با تهوع یا 
استفراغ نیز همراه باشد. در این شرایط باید شدیداً هوشیار باشید و احتمال سکته 
مغزی را در نظر داشته باشید.وی ادامه داد: موقع بروز این عارضه بدن فرد ناگهان 
سس��ت شده و در دست یا پاها احساس ضعف می کند. این حالتی است که فرد 
احساس بی حسی در عضلات ندارد اما مثلاً اگر از او بخواهید جفت بازوهایش را به 
بالا بلند کند، خواهید دید که این کار برایش دشوار شده است. دکتر طبیب خوئی 
تصریح کرد: یکی از علائم آشکار سکته مغزی، فلج نقطه ای در بدن، به خصوص در 
صورت یا دست ها است. معمولاً از آنجایی که سکته مغزی در ابتدا به یک نیم کره 
آسیب وارد می کند، بنابراین این فلجی یک سوی بدن را در بر می گیرد.این جراح 
مغز و اعصاب و ستون فقرات گفت: حرکات غیر طبیعی مردمک، گردش چشم به 
چپ و راست به صورت غیر ارادی، دوبینی، تار بینی و افت ناگهانی قدرت بینایی 
از جمله نشانه های سکته مغزی هستند.وی اشاره کرد: هنگام بروز سکته متوجه 
می شوید که فرد در ادای صحیح حروف و کلمات مانند قبل نیست و انگار فلج 
عضلات فک یا دهان، صورت گرفته است. حالت گفتار در این شرایط به شکلی 

است که انگار چیزی در دهان فرد است و یا داروی بی حسی زده است. اگر اختلال 
در گفتار به صورت ناگهانی ظاهر شود، احتمال سکته مغزی بالا است. دکتر طبیب 
خوئی اذعان داشت: مغز ما به طور کاملاً خودکار، تعادل و هماهنگی بین اعضای 
بدن را حفظ می کند. اگر فردی قادر به حفظ تعادل نیس��ت و یا هماهنگی بین 
اعضای بدنش از بین رفته، این می تواند هشداری برای سکته مغزی و آغاز زمان 
طلایی باشد.این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات متذکر شد: هنگام بروز سکته 
مغزی فرد می گوید کف پاهایم تیر می کشد؛ دستانم درد می کنند؛ استخوان بازویم 
تیر می کشد؛ در عین حال ممکن است بگوید کف دستان یا کف پاهایم احساس 
سرما )یا گرمای( شدید می کنم. این علائم را در هر حال باید جدی بگیرید. وی 
اضافه کرد: اگر می بینید که فرد به طور ناگهانی دچار فروپاشی عاطفی شده و خلق 
و خوی او کاملاً تغییر کرده یا به شکلی غیر طبیعی توانایی درک احساسات خود 
را از دست داده، این نشانه را نیز باید جدی بگیرید. دکتر طبیب خوئی توضیح داد: 
سکته مغزی می تواند قدرت تکلم را از فرد بگیرد یا در آن اختلال ایجاد کند و حتی 
قسمتی از بدن یا حتی تمام بدن را فلج و حافظه فرد را دچار اختلال کند. ممکن 
است آسیب های عاطفی عمیق به فرد وارد کند و باعث افسردگی شدید شود و فرد 
را در انجام کارهای روزمره ناتوان کند و حتی می تواند جان افراد را به خطر بیندازد. 
تمام این ها به تش��خیص س��ریع، اقدام به موقع و درمان درست بستگی خواهد 
داشت. این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات عنوان کرد: اگر با دیدن برخی از 
علائم گفته شده، به سکته مغزی مشکوک شدید، برای اطمینان چند تست ساده 
را باید انجام دهید که عبارتند از اینکه از فرد بخواهید لبخند بزند تا مطمئن شوید 
که فلج صورت اتفاق نیفتاده باشد. از فرد بخواهید همزمان دو بازویش را بالا بیاورد. 
از فرد بخواهید حرف های شما را پس از شما تکرار کند و چند جمله ساده بگویید. 
از فرد بخواهید تنها با مردمک چشم، مسیر انگشت شما را دنبال کند و سپس به 
آرامی با انگش��ت خود مردمک چش��م وی را به چپ، راست، بالا و پایین هدایت 
کنید.وی ادامه داد: اگر با این تست ها احتمال سکته مغزی را بیشتر دیدید، به فرد 
درباره تشخیص خود حرفی نزنید و به جای این، به وی آرامش دهید. نباید از آنچه 
برایش اتفاق افتاده بترسد زیرا ترس در این شرایط باعث تسریع و تشدید علائم 
خواهد شد. خود نیز آرامش تان را حفظ کنید و هر چه سریع تر با اورژانس تماس 
بگیرید. وضعیت را به طور دقیق ش��رح دهید و از آن ها بخواهید سریع در محل 
حاضر شوند. دکتر طبیب خوئی ادامه داد: تا رسیدن اورژانس به توصیه های گفته 
ش��ده آنها عمل کنید. فرد را به پهلو بخوابانید، با او حرف بزنید و س��عی کنید 
هوشیاری او را نگه دارید. در صورت کم شدن سطح هوشیاری، با یک سوزن ضد 
عفونی شده نوک انگشتان بیمار را سوراخ کنید تا خون از آن ها جاری شود و سپس 
محل خونریزی را فش��ار دهید. این کار به بازگشت هوشیاری تا حدودی کمک 
خواهد کرد. به هیچ وجه خوردنی و آشامیدنی به وی ندهید و اگر احساس سرما 
کرد، فوراً بر روی او پتو بیندازید تا گرمای بدنش از دست نرود. این جراح مغز و 
اعصاب و ستون فقرات می گوید: شرایط هر بیمار، نوع سکته به وقوع پیوسته و 
شدت عوارض وارد شده، باعث می  شود که درمان سکته مغزی در هر فرد به نوعی 
متفاوت باشد. گاهی ممکن است تنها با دارو بتوان مشکل را حل نمود و گاهی 
ترکیبی از چند درمان مختلف و حتی جراحی مغز ممکن است لازم باشد تا مداوا 
به طور کامل انجام گیرد. وی خاطرنشان کرد: در سکته مغزی ایسکمیک که عامل 
بروز سکته انسداد عروق اس��ت، انواع داروهای رقیق کننده خون و داروهای ضد 
انسداد شریانی در درجه اول تجویز می شوند. اگر پزشکان نتوانند با استفاده از دارو 
لختگی خون را در مغز از بین ببرند، ممکن است از ترومبکتومی مکانیکی و استنت 
برای قرار دادن در مغز استفاده کنند. همچنین در موارد نادری که تمام روش های 
دیگر جوابگو نبوده  اند، ممکن اس��ت از جراحی باز مغز برای برداش��تن لختگی 

استفاده شود.
 دکتر طبیب خوئی متذکر شد: درمان سکته مغزی هموراژیک ممکن است کمی 
پیچیده تر باشد و بسته به عاملی که باعث خون ریزی شده، درمان های متفاوتی 
در نظر گرفته شود. در گام اول داروهایی برای کاهش فشار مغز تجویز می شود و 
سپس ممکن است با استفاده از روش کویلینگ، پزشک یک لوله نازک را در محل 
خون ریزی قرار دهد تا جلوی خون ریزی گرفته شود. همچنین قرار دادن گیره های 
مخصوص در محل آنوریسمی یا جراحی کرانیوتومی نیز ممکن است انجام گیرد.

وی اذعان داش��ت: عوارض سکته مغزی می تواند بسیار شدید و درمان آن بسیار 
سخت یا غیر ممکن باشد لذا به همین دلیل، پیشگیری از وقوع راه حل بهتری 
به نظر می رسد. این مسئله برای افرادی که سکته خفیف را تجربه کرده اند بیشتر 
حائز اهمیت است چون احتمال وقوع سکته دیگر و شدیدتر در آن ها وجود دارد..

دکتر طبیب خوئی اظهار کرد: یکی از مهمترین عواملی که بر ایجاد سکته مغزی 
اثر می گذارد، فش��ار خون بالا اس��ت. فش��ار خون بالا به دیواره رگ ها فشار وارد 
می کند و باعث آس��یب دیدگی و تخریب آنها می ش��ود. برای افرادی که س��ابقه  
س��کته مغزی خفیف دارند، بهترین راه پیش��گیری، کنترل فشار خون است لذا 
باید از مصرف نمک و غذاهای دارای س��دیم خودداری کنید و تحت نظر پزشک 
باشید تا در صورت نیاز برای شما داروی کنترل فشار خون تجویز کند. این جراح 
مغز و اعصاب و س��تون فقرات ادامه داد: تجمع چربی در دیواره رگ های خونی 
می تواند جریان خون را دچار وقفه کند و این مس��ئله خطر بروز سکته مغزی را 
افزایش می دهد. برای پیشگیری از رس��وب چربی در رگ ها، از مصرف غذاهای 
حاوی کلس��ترول بالا خودداری کنید. غذاهای حاوی کلسترول بالا مانند فست 
فودها، تخم مرغ و چربی های اشباع را حتی الامکان کاهش دهید و سعی کنید از 
چربی های سالم مانند روغن کنجد و زیتون استفاده کنید. درصورتی که مبتلا به 
کلسترول بالا هستید، بهتر است تحت نظر پزشک باشید تا تجویز مناسب برای 
شما از لحاظ رژیم غذایی و داروهای مورد نیاز انجام شود. وی متذکر شد: دخانیات 
خطر بروز سکته مغزی را افزایش می دهد. درصورتی که به مصرف دخانیات اعتیاد 
دارید؛ سعی کنید با روش های مناسب آن را ترک نمایید. همچنین مصرف الکل 
می تواند فشار خون را افزایش دهد و تأثیر مستقیمی بر وقوع سکته مغزی دارد. 
دکتر طبیب خوئی هش��دار داد: درصورت ابتلا به دیابت و بالا بودن س��طح قند 
خون، خطر وقوع س��کته مغزی نیز افزایش می یابد. اگر مبتلا به دیابت هستید، 
باید تحت نظر متخصص باشید و رژیم غذایی مناسبی داشته باشید تا قند خونتان 
را کنترل کنید.این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات عنوان کرد: از آنجا که اضافه 
وزن و چاقی سایر فاکتورهای خطر مانند مشکلات قلبی، کلسترول بالا و مشکلات 
قلبی و عروقی را افزایش می دهد، یکی از عوامل جدی ابتلاء به س��کته مغزی به 
حساب می آید بنابراین بهتر است وزن خود را کاهش دهید.  وی ادامه داد: ورزش 
منظم و رژیم غذایی سالم می تواند تمامی این فاکتورها را کاهش دهد. ورزش منظم 
می تواند از جهات گوناگونی در پیشگیری از وقوع سکته مغزی مؤثر باشد. ورزش 
فشار خون را کاهش می دهد، سطح کلسترول خوب خون را بالا می برد و از ابتلاء 
به بیماری های قلبی و عروقی پیش��گیری می کند. همچنین وزن شما را کاهش 
می دهد و می تواند در کاهش سطح قند خونتان نیز مؤثر باشد لذا به همین جهت 
در حدود 3۰ دقیقه ورزش روزانه منظم می تواند در پیشگیری از وقوع سکته مغزی 
تأثیرگذار باشد. دکتر طبیب خوئی در پایان گفت: تغذیه از مؤثرترین فاکتورهای 
حفظ سلامتی است. رژیم غذایی کم چرب و کم نمک به همراه مقدار مناسبی از 
میوه ها، سبزیجات و فیبر می تواند بر کنترل عوامل خطر بسیاری از مشکلات از 
جمله فشار خون، قندخون و کلسترول بالا مؤثر باشد. مصرف چربی های خوب، 
امگا3، مغزها و کربوهیدرات می تواند در کنترل عوامل بروز سکته مغزی مؤثر باشد.

 در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد 

راه های پیشگیری از ابتلا به سکته مغزی را باید جدی گرفت
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آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی
 )یکپارچه( شماره 99-1402/10 ت

شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران م.الف: 3744شناسه آگهی: 1628689

شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران در نظر دارد« انجام 10 هزار متر عملیات حفاری مغزه گیری در محدوده های اکتشافی اسفندقه 2،کهنوج 
1و ماران قلعه واقع در استان کرمان« را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(به شماره ثبت ستاد 2002001028000076 
و با جزئیات مندرج در اسناد مناقصه با تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ  17.950.000.000ریال )هفده میلیارد و نهصد و 
پنجاه میلیون( ریال )واریز نقدی یا ضمانت نامه بانکی ( برگزار نماید. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ساعت 10 صبح مورخ 1402/10/03 و 
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت تا ساعت 17 مورخ 1402/10/13 و مهلت ارائه پیشنهادات حداکثرتا ساعت 17 روز شنبه مورخ 
1402/10/23 و جلسه بازگشایی پاکات صبح روز یکشنبه مورخ 1402/10/24 برگزار می گردد. علاقمندان شرکت در مناقصه می بایست 
  www.setadiran.ir جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی با شماره 1456 تماس حاصل نمایند و یا به آدرس اینترنتی

مراجعه نمایند.

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران نوبت اول

آگهي فراخوان عمومي ارزیابی کیفی مناقصه گران؛ مناقصه شماره 

م.ع.پ/1402/012 به شماره سامانه ستاد:2002091645000127

روابط عمومي شناسه آگهی :1625277

شــرکت پایانــه هــای نفتــی ایــران )ســهامی خــاص( در نظــر دارد انجــام خدمــات موضــوع مناقصــه را بــا در نظــر گرفتــن شــرایط کلــی زیــر و از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد(، بــه صــورت  
فراخــوان عمومــی ارزیابــی کیفــی مناقصــه گــران بــه مناقصــه گــر  واجــد شــرایط واگــذار نمایــد:

الــف( کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان از دریافــت و تحویــل اســناد فراخــوان تــا تهیــه فهرســت مناقصــه گــران دارای صلاحیــت ، ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www. setadiran.ir انجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت 
گواهــی امضــاء الکتــرو نیکــی را جهــت شــرکت در فراخــوان محقــق ســازند . خاطــر نشــان مــی ســازد بــه موجــب بخشــنامه وزارت صمــت امــکان ثبــت نــام بــر خــط رایــگان در ایــن ســامانه جهــت کلیــه 
مناقصــه گــران فراهــم مــی باشــد. شــماره  تمــاس  ســامانه ســتاد  در تهــران جهــت انجــام مراحــل عضویــت در ســامانه 0211456و اطلاعــات تمــاس دفاتــر ثبــت نــام در ســایر اســتان هــا، در ســایت ســامانه 

)www.setadiran.ir( بخــش "ثبــت نــام / پروفایــل تامیــن کننده/مناقصــه گــر" موجــود اســت.
ب( نوع فراخوان: مناقصه عمومی توأم با ارزیابی کیفی جهت انتخاب  مناقصه گر واجد شرایط به منظور انجام خدمات موضوع مناقصه /دو مرحله ای

ج( نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: تهران- خیابان پاسداران -بالاتر از برج سفید – خیابان شهید حجت سوری )نیستان هفتم ( پلاک 11- شرکت پایانه های نفتی ایران )سهامی خاص(
د(موضوع مناقصه: استفاده از خدمات یک فروند قایق خدماتی طنابگیر به صورت 24 ساعته)شبانه روزی(

ه( شــرح مختصــر خدمــات: اجــاره )تامیــن( یــک فرونــد قایــق خدماتــی طنابگیــر )شــناور بدنــه فلــزی غیــر از آلومینیومــی( جهــت شــرکت در عملیــات پهلودهــی و جداســازی نفتکــش هــا، جــا بــه جایــی نفرات 
شــامل راهنمــا، کارمنــد اســناد، تعویــض شــیفت کارکنــان مســتقر بــر روی شــناور و گــوی شــناور، ارائــه خدمــات پشــتیبانی و آمــاده بــاش در کنــار گــوی شــناور و شــرکت در عملیــات بســتن و بــاز کــردن 
کشــتی هــای نفتکــش و نگهــداری کشــتی بــر روی گــوی شــناور و در طــول بارگیــری بــا اســتفاده از طنــاب بلنــد، شــرکت در عملیــات پاکســازی و رفــع آلودگــی در دریــا، توانایــی ارائــه خدمــات جابجایــی بارج 
درمناطــق و خدمــات در مناطــق عملیاتــی جاســک، خــارگ، پایانــه میعانــات گازی پــارس جنوبــی، فــاز 12 و تنبــک و ســایر ترمینــال هــای ســیار و ثابــت و بنــادر خلیــج فــارس و دریــای عمــان )بــه صــورت 

24 ســاعته( و ارائــه دیگــر خدماتــی کــه در محــدوده توانایــی ایــن شــناور مــی باشــد.
و( نــوع و مبلــغ تضمیــن شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار، تضمیــن انجــام تعهــدات و حســن انجــام کار:  ارائـــه تضمیــن شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار بــه مبلــغ550ر093ر206ر5 ریــال حســب آئیــن نامه شــماره 
123402/ت 50659 هـــ مــورخ 94/09/22 هیــأت محتــرم وزیــران و همچنیــن تضمیــن انجــام تعهــدات در صــورت برنــده شــدن بــه میــزان ده درصــد نــرخ پیشــنهادی برنــده مناقصــه؛ ضمنــاً تضامیــن  صــادره 
می بایســت مطابــق فرمت هــای نمونــه پیوســت آئین نامــه مذکــور ارائــه گــردد؛ لــذا مناقصــه گــزار  از پذیــرش تضامینــی کــه فاقــد شــرایط فــوق باشــد معــذور بــوده و هیــچ گونــه مســئولیت و تعهــدی در 

ایــن خصــوص، نخواهــد داشــت. شــایان ذکــر مــی باشــد پــس از انعقــاد قــرارداد، بــه میــزان ده درصــد از هــر صــورت وضعیــت مناقصــه گــر برنــده به عنــوان تضمیــن حســن انجــام کار کســر مــی گــردد.
ز(  محــل ، مــدت زمــان اجــراي خدمــات و بــرآورد مناقصــه گــزار : محــل اجــراي خدمــات در مناطــق عملیاتــی جاســک، خــارگ، پایانــه میعانــات گازی پــارس جنوبــی، فــاز 12، تنبــک و ســایر ترمینــال هــای 
ســیار و ثابــت و بنــادر خلیــج فــارس و دریــای عمــان بــوده و مــدت انجــام خدمــات 12 مــاه شمســی   مــی باشــد و برآوردمناقصــه گــزار  000ر871ر121ر104 )یکصــد و چهــار میلیــارد و یکصــد و بیســت و 

یــک میلیــون هشــتصد و هفتــاد و یــک هــزار( ریــال  مــی باشــد.
ح( مدت اعتبار پیشنهاد: مدت اعتبار پیشنهاد از تاریخ ارایه پیشنهاد مالی به مدت  180 روز می باشد.

ط(  گواهی ها،  مجوز ها و مدارک  مورد نیاز :
ط-1 : ارائه گواهی صلاحیت در خصوص حداقل یکی از موارد ذیل توسط مناقصه گران الزامی است:

1( نمایندگی کشتیرانی. 2( راهبری، تعمیر و نگهداری شناورها یا راهبری و نگهداری شناورها. 3( خدمات کشتی به کشتی. 4- خدمات راهنمایی کشتی ها
ط-2: ارائه سایر گواهی ها و مدارک ذیل توسط مناقصه گران الزامی است :

1- دارا بودن شخصیت حقوقي. 2- ارائه گواهی نامه تایید صلاحیت پیمانکاری از نظر ایمنی از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی. 3- ارائه  شناسه ملی حسب  ماده 16 آیین نامه اختصاص شناسه  ملی به کلیه 
اشخاص حقوقی ایرانی. 4- ارائه تصویر مصدق  کد اقتصادی شرکت و کد ملی صاحبان مجاز امضا

ی-زمان، مهلت و نشانی دریافت اسناد ارزیابی کیفی:
1- با عنایت به ابلاغیه شماره 1/140935 مورخ 1399/05/11 دبیر محترم کارگروه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( و تاکید موکد بر الزام بکارگیری امضای الکترونیکی اسناد پاکت های )ب( و )ج( و عدم 

پذیرش نسخ فیزیکی واسناد فاقد امضای الکترونیکی )دارای مهرگرم( ، کلیه مناقصه گران موظف می باشند تمامی اسناد پاکت های )ب( و)ج(مناقصه را با امضاء الکترونیکی ودر موعد مقرر در اسناد مناقصه از 
طریق سیستم سامانه ستاد بارگذاری نمایند در غیر اینصورت مناقصه گزار از پذیرش نسخه فیزیکی اسناد پیش گفته معذور خواهد بود.

2- کلیه مناقصه گران واجد شرایط می توانند به مدت 7 روز  از  زمان درج آگهی  نوبت دوم نسبت به دریافت اسناد و معیارها و جداول ارزیابي کیفي از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام 
و ظرف مهلت 14 روز پس از انقضای مهلت دریافت اسناد، ضمن  تکمیل، مهر و امضاي آن ها و الصاق مستندات مربوطه به همراه سایر اسناد، مدارک و گواهینامه هاي ذکر شده در آگهي نسبت به تغذیه 

اسناد پیش گفته در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام نمایند. همچنین مناقصه گران مي توانند جهت رویت آگهي به سایت هاي  WWW. SHANA. IR،   HTTP://IETS.MPORG.IR و 
WWW.IOTCO.IR مراجعه نمایند.

3- مناقصه گزار  در رد و یا قبول مدارک در تمام مراحل مطابق قانون برگزاری مناقصات و آیین نامه های اجرایی آن مختار خواهد بود.

شركت پايانه هاي نفتي ايران ) سهامي خاص(

نوبت دوم



دوشنبه  4 دی 1402    شماره  6752

آفتاب یزد: ایرانی ها در طول حیات خود با چهار بحران بزرگ هویتی: یونانی، عربی، 
ترکی- مغولی و غربی روبرو بوده اند. گســترش اسلام به ایران و رفتارهای ناعادلانه ی 
امُویان با ایرانیان، بزرگترین چالشــی بوده اســت که از آن روزگار تاکنون در حوزه ی 
منازعات گفتمانی مطرح می شــود. ایرانیان همواره تــلاش کرده اند با احیای نمادهای 
هویت ایرانی، در مقابل گفتمان عجم ستیزانه ی امُویان و سایر گفتمان ها مقاومت کنند. 
گفتمان مقاومت ایرانی با اتخاذ رویکردهای مختلف تلاش می کرد مانع از طرد شدن و 

به حاشیه رفتن ایرانیان شود.
تلویزیون و هویت ملّی در طی چندین دهه پس از انقلاب اسلامی ایران می تواند مورد 
بحث و بررســی قرار گیرد. تلویزیون همواره در پرهزینه ترین و پربیننده ترین محتوای 
خود یعنی »ســریال ها« به هویت ملیّ و ملّی گرایی پرداخته است و توانسته که ابعاد 
اجتماعی، سیاســی و تاریخی هویت ملّی ایرانیــان را بازنمایی کند. منظور از این ابعاد 
هویت ملّی، ویژگی هایی است که میان اعضای اجتماع دارای تنوع قومی، زبانی و دینی 
کشــور ایران مشترک اســت و اعضا خود را با آن می شناسند و آنان را از دیگر ملت ها 
متمایز می کند. اعضای ملّت ایران نســبت به این ویژگی ها و عناصر احساس دلبستگی 
عاطفی و تعلق خاطر و همچنین پایبنــدی دارند. ملّی گرایی و هویت ملیّ و عناصر و 
مؤلفه های آن از طُرُق مختلفی مانند: فیلم و سریال، داستان ها، ادبیات، تاریخ نویسی، 
زبان، ایدئولوژی و نظایر آن روایت، بازتولید و بازتفسیر و بازنمایی می شود و به دوران ها 

و نسل های بعدی انتقال پیدا می کند.
یکــی از پدیده های مدرن و نویــن در ایجاد، بازتولید، روایــت و بازنمایی هویت ملّی، 
ارتباطات و رســانه های جمعی هستند که با استفاده از ویژگی های »همه جایی بودن« 
و »فراگیری« در سطح ملّی در ایجاد تصوّرات و جهان بینی ملیّ نقش بسزایی دارند و 
به صورت مستقیم و غیرمســتقیم و فراگیر اطلاعات و آگاهی ها، عواطف و احساسات 
ملّی را به مخاطبان منتقل می کنند و از این طریق زندگی روزمره ی آنان را تحت تأثیر 
قرار می دهند. در واقع، در دوران کنونی رسانه های جمعی همواره از آن دست عوامل و 
متغیرهایی بوده اند که در مطالعات مربوط به روایت و بازتولید و بازنمایی هویت ملّی و 

ملّی گرایی مطرح شده اند.
وقتی صحبت از فرهنگ سینمایی به میان می آوریم، صحبت ما محدود به تولید و پخش 
فیلم های تلویزیونی و سینمایی می شود؛ امّا فرهنگ سینمایی یک کشور، کل محیطی را 
شامل می شود که در آن، فیلم ها تهیه، پخش، مشاهده و به نقد کشیده می شوند. یعنی 
در یک کلام، محیطی که این محصولات فیلمی در آن معنا و مفهوم می یابند. فرهنگ 
سینمایی گسترده، غنی و متنوعی وجود دارد که از کانال های گوناگون مثل جشنواره ها، 
انجمن های فیلم، مجله های ســینمایی، فیلم های آموزشی، سریال ها، گفتگو و نمایش 

فیلم ها در دسترس مردم قرار می گیرد.
در زمینه ی تولید فیلم هم دست ها کاملًا باز است و امکانات زیادی وجود دارد: فیلم هایی 
که با کمک مالی انســان های علاقه مند و نیکوکار ساخته می شوند. فیلم های ۸ یا ۱۶ 
میلی متری و ویدئوی خانگی که همگی می توانند ضوابط و قوانین سینمای تجاری را به 
چالش بطلبند، تقلید کنند و یا جانی تازه بخشند. یک اثر جالب سینمایی به خاطر یک 
خلأ فرهنگی و یا به وســیله ی انسان های بااستعداد و نوابغی با قریحه که دست برقضا 

مقادیر بسیاری سرمایه دارند، به وجود نمی آید. فیلم ها از ارتباط خلاقانه ی سازندگانشان 
و بده-بستان آن ها با فرهنگ سرزندهی محیط شان زاده می شوند. حفظ کردن و پرورش 

فرهنگ های سینمایی هر منطقه، اهمیتی حیاتی دارد.
ملیّ گرایی در دوره های مختلف شــکل ثابتی نداشته است، بلکه برحسب عناصری که 
معتقدان به این ایدئولوژی در تشکیل ملتّ دخیل دانسته اند، گونه های مختلفی داشته 
اســت. از جمله ی این عناصر می توان به زبان، نژاد، مذهب، سرزمین، تاریخ و فرهنگ، 
روابط اقتصادی و عوامل سیاسی اشاره کرد. بسیاری از اندیشمندان حوزه ی علوم انسانی 
بر این امر توافق دارند که خاســتگاه ناسیونالیسم »ملّی گرایی« به مثابه ی ایدئولوژی و 

گفتمان، اروپای غربی بوده اســت و در این خصوص از انقلاب فرانسه به عنوان یکی از 
پدیده هایی که تأثیر ژرفی در اشاعه ی این ایدئولوژی در جهان داشته است، یاد می کنند. 
در این آموزه اصالت به ملتّ و تقدم هویت ملیّ بر تمام هویت های فرو ملّی قومی، زبانی، 
مذهبی و محلی یا منطقه داده می شــود. در این آموزه )در کشــورهای غربی( به مثابه 
ایدئولوژی سیاسی، تنها حاکمیت مورد قبول، حاکمیت ملّی است و بر تاریخ، فرهنگ، 
اساطیر مشترک، زبان رســمی، خاطرات و حافظه ی تاریخی تلخ و شیرین مشترک و 

مانند آن تأکید و اصالت داده می شود.
ملیّ گرایی نوعی عقیده ی سیاســی اســت که زمینه ی یکپارچگــی جوامع جدید و 
مشروعیت ادعای آن ها، برای داشتن اقتدار را فراهم می آورد. ملّی گرایی وفاداری اکثریت 
مردم را متوجه یک دولت-ملّت می نماید، خواه این دولت-ملّت موجود باشد و خواه این 

که به صورت یک خواسته باشد.
برخی »ناسیونالیسم« ملّت باوری یا ملّی گرایی را نوعی آگاهی جمعی یعنی آگاهی به 
تعلق به ملّت یا آگاهی ملیّ تعبیر کرده اند که غالباً پدیدآورنده ی حس وفاداری، شــور 
و دلبســتگی افراد به عناصر تشــکیل دهنده ی ملّت، یعنی نژاد، زبان، سنّت ها، عادات 
و ارزش هــای اجتماعی و اخلاقی و به طور کلی فرهنگ می شــود. اصولاً مجموعه های 
تاریخی مذهبی همیشه مورد نقد بوده اند. بر سریال های تاریخی خاص مورد مطالعه ی 
ما نیز کارشناســان دینی نقدهایی جدّی وارد کرده اند؛ نقدهای ســید جعفر شهیدی، 
بهاءالدین خرمشاهی، حجت الاسلام فاطمی نیا به سریال امام علی )ع(؛ نقدهای برخی 

بزرگان به فیلم و سریال مسافر ری و...   
در واقــع، داوود میرباقری در تمامی ســریال های تاریخی- مذهبی که تولید کرده، در 
دیالوگ های ســریال، مضامین فرهنگ ایرانــی، واژگان و ملزومات فرهنگ ایرانی را در 
چهره و ســاحت قهرمانان خود آورده است. چهره ی قهرمانان سریال های او تلفیقی از 
اساطیر ایرانی است که کردار و گفتار ایرانی دارند؛ امّا برخاسته از سرزمین اعراب هستند.

این تلفیق چهره ی معصومین در سریال های میرباقری با اسطوره های سرزمین آریایی 
در جای جای سریال قابل توجه است. گویا میرباقری در نظر دارد که به نوعی چهره ی 
این معصومین را با چهره ی اساطیر ایرانی پیوند بزند. در افکار و اشعار مولانا نیز این نوع 

جهان بینی را می توان دید وقتی که می سراید:
»زین خَلق پُر شکایت گریان شدم ملول/ شیرِ خدا و رستمِ دستانم آرزوست«

در حقیقت، این تلفیق چهــره ی معصومین عرب با قهرمانان و پهلوانان ایرانی پیش از 
میرباقری نیز در ادبیات فارسی مشاهده می شود. حتی کنش قهرمانان سریال های وی 
کنشی همسان با آداب و رســم ایرانیان است؛ در صورتی که ضدقهرمانان سریال وی، 
کنشی و منشــی غیرایرانی دارند. جهان بینی میرباقری به نوبه ی خود منحصر به فرد 
اســت، با این عنوان که وی با داعیه ی سریال ساختن پیرامون اعراب شروع به ساخت 

سریال می کند و در ادامه به نمایاندن تصویر اساطیر ایرانی مبادرت می ورزد.
گویی میرباقری در پی آن است که با بومی سازی چهره ی معصومین عرب در سریال هایش 
به گونه ای آن ها را از آنِ فرهنگ خود کند و آموزه های ایشان را با آموزه های ایرانی پیوند 
زند. نکته ای که سریال های تاریخی-مذهبی وی را یک سر و گردن بالاتر و متمایزتر از 

دیگران نشان می دهد.

پس از افشای فساد چای دبش
ادامه از صفحه اول:

از همین رو، بازتاب افشــاگری فساد توسط رســانه ها به صورت سرچشمه جدید و 
متمایزی از آســیب پذیری و چالش برای دولت درآمده است. این دولت در مدیریت 
رسانه ای افشای فساد عاجز مانده است؛ طوریکه پدیده از چنگ آنها گریخته و بر ضد 
آنها عمل می کند. در نتیجه آنها در موضع دفاعی قرار گرفته اند و مجبور شــده اند در 

اظهارات اخیر خود از ادبیاتی جدید بهره بگیرند.
هرچند افشاگری فساد، دولت را نزد مردم مسئول تر و جوابگوتر جلوه می دهد، اما از 
ســوی دیگر، ماهیت غیرقابل کنترل افشاگری رسانه ای به نوع جدید آسیب پذیری 
در حوزه سیاســت، امکان نشو و نما می دهد که بر اساس آن درز خبر و افشاگری به 

اهرمی رسانه ای علیه دولت تبدیل می شود.
افشــاگری های فساد معمولا این توانایی را دارد که موتور محرک تغییرات در ترکیب 
نیروهای سیاسی آینده کشور باشد. به ویژه اگر به انتخاباتی نیز در آینده نزدیک شده 

باشــیم. اما درباره تاثیرات افشای فســاد روی داده در انتخابات پیش روی کشور در 
اسفند ماه چند نکته قابل ذکر است: اگر این افشاگری در فضای سیاسی غیر یکدست 
دهه های گذشــته رخ می داد هم عقیده با تامپسون)Thompson( جامعه شناس 
رسانه شاید به این پیش بینی می رسیدیم که این مسئله شرایطی را فراهم می کند که 
زمینه ای بارور برای رشد نوع جدیدی از پوپولیسم در کشور باشد که در آن طیف ها 
و شــخصیت های سیاسی به قدرت برســند. اما واقعیت این است که در فضای سرد 
سیاسی کشور، به نظر می رسد افشاگری فساد تاثیر چندانی بر روی حضور مردم در 
انتخابات پیش رو نداشته باشد. دو طیف رقیب تلاش دارند تا دامن خود را از این فساد 
پاک نگه دارند؛ اما برای بیشتر مردم، انتساب این فساد به فلان طیف سیاسی اهمیت 
چندانی ندارد. اما می توانیم با تامپسون هم عقیده باشیم که عدم کارآیی دولت ها در 
مدیریت رســانه ای گاف ها، درز اطلاعات و افشاگری ها موجب می شود دولت نتواند 
رهبری سیاسی قاطع خود را نشان دهد و در صحنه سیاسی ناتوان شود. از سوی دیگر 
این شرایط تقویت کننده سوء ظن و بدبینی بسیاری از مردم نسبت به سیاستمداران 

نهادهای سیاسی است و این مسئله بر سردی تنور انتخابات پیش رو خواهد افزود.

آنچه درباره پس از فساد چای دبش و تاثیرات آن بر فضای سیاسی و اجتماعی کشور 
قابل ذکر اســت این است که فسادزدایی که دولت سیزدهم از آن دم می زند در خلأ 
قابل تحقق نیست. مقدمه فسادزدایی، بستن تمامی راههای ممکن برای فساد و دور 
زدن قانون است. در گام بعدی ایجاد فضای امن برای افشاگران فساد و حتی تشویق 
آنها اســت. اســتفاده از واژه فســادنما و عدم مرزبندی دقیق آن با افشاگران فساد، 
نه تنها کمکی به فرایند فســادزدایی دولت نخواهد کرد؛ بلکه حتی احســاس امنیت 
را در آنهایی که در پی افشــای فساد هستند سلب می کند. بر این اساس بهتر است 
دولت به جای اینچنین رویکردی، انرژی خود را بر بستن مسیرهای تحقق و تسهیل 
فســاد متمرکز کند. هرچند بســیاری از منتقدان معتقدند این امر فقط به اهتمام 
دولت بستگی ندارد و نیازمند اصلاحاتی است که بسیاری از آنها خارج از حیطه قوه 
مجریه خارج اســت، با اینهمه دولت در انتقــال واقعیت های روز جامعه ایران و لزوم 
اصلاحــات به دیگر نهادهای دخیل در قدرت، نقش اساســی دارد. این نقش به ویژه 
 در ســاختار سیاسی فعلی کشور که نهادهای مختلف قدرت یکدست شده اند بیشتر 

موضوعیت دارد.

آفتاب یزد - یوسف خاکیان: لابد با خواندن متنی که به عنوان زیر تیتر در ابتدای 
این گزارش آمده، همه چیز دستگیرتان شده است، شاید هم خیلی هایتان بگویید: »از 
کجا معلوم این ساندویچی که عکسش اینجاست تو بازی دربی فروخته شده باشه، اصلا 
شاید این ماجرا رو از خودت در آورده باشی و...« جواب من این است؛ چرا باید این کار را 
انجام بدهم؟ مثلا من عکس یک ساندویچ این شکلی را به عنوان سوژه گزارشم انتخاب 
کنم چه منفعتی برایم دارد، ضمن اینکه علاقه ای هم به بازی زرد رســانه ای ندارم که 
بخواهم از کاه کوه بســازم و مثلا بگویم سوژه ام بکر است و این جور حرفها. این تصویر 
از واقعیت ســخن می گوید؛ واقعیتی که خیلی از فوتبال بین ها و استادیوم روها بارها و 
بارها در محوطه بیرونی استادیوم آزادی دیده و تجربه کرده اند، من البته نام بهتری برای 
این محوطه انتخاب کرده ام، نامی که اتفاقا برازنده اش هم هســت، مخصوصا زمانهایی 
که بازی های مهمی مانند دربی پایتخت قرار اســت برگزار شود، اینطور وقت ها من به 
محوطه بیرونی اســتادیوم می گویم: »سَــرِ گردنه«، این دلیل که در روزهای خاصی از 
تقویم فوتبالی محوطه بیرونی استادیوم به محلی برای خرید و فروش اجناس و کالاهایی 
اختصاص می یابد که فقط به درد همان روز و همان محل استادیوم می خورد و در جای 
دیگری مورد اســتفاده قرار نمی گیرد، مثلا همین ساندویچی که به حضورتان معرفی 
کردیم، طرف یک عالمه ساندویچ این شکلی درست می کند، چهار تا حلقه ریز خیارشور 
بعلاوه دو سه برش نازک گوجه و چند پر ژامبون که هیچکسی از کیفیتش خبر ندارد 
را داخــل یک باگت معمولی قرار می دهد و آن ها را در زنبیل یا کیســه ای می گذارد و 
راهی استادیوم می شود، بعد در گوشه ای می ایستد و مشغول کار می شود، بالاخره ملت 
از صبح کله ســحر آمده اند استادیوم و قرار اســت تا شش بعدازظهر )بلکم بیشتر( در 
آنجا باشــند و فوتبال تماشــا کنند، خداوکیلی هر کسی باشد این همه ساعت چیزی 
نخورد گرســنه اش می شــود، خدا خیر بدهد این ساندویچ فروش ها را که کلی زحمت 
می کشند و ساندویچ درست می کنند و می آورند در استادیوم به مردم می فروشند، چقدر 
هم خوب، چقدر هم عالی، اما وقتی به سمتشان می روی و می گویی: »داداش ساندویچات 
چنده؟« می گوید: »صد هزار تومن.« یا باید بخری یا باید راهت را بکشی و بروی، در هر 
دو صــورت برای او هیچ فرقی نمی کند، به این دلیل او در طول این چند ســاعتی که 
آنجا حضور دارد تمام ساندویچهایت را خواهد فروخت، آنهم به قیمت دانه ای صد هزار 
تومن. بالاخره با این وضعیت تعمیراتی که استادیوم دارد، اگر صدهزار نفر برای تماشای 
بــازی نیایند، پنجاه هزار نفر که می آیند، نمی آیند، خب از این پنجاه هزار نفر اگر فقط 
دویســت نفرشان تاب گرســنگی را نیاورند، آن ساندویچ فروش محترم موفق می شود 
تمام ســاندویچهایش را بفروشد، بالاخره دویست ساندویچ که باید درست کرده باشد، 
اینطور نیســت؟ خب دویست تا ساندویچ صد هزار تومنی پولش چقدر می شود؟ اجازه 
دهید حســاب کنم، ... نهُ از یک... چهار تا هم اونجا...، یه ده بر یک داشــتیم... حاصلش 
می شود به عبارتی بیست میلیون تومن، »اوه مای گاد، من حداقل باید چهار ماه کار کنم 
تا یه همچین پولی رو پس انداز کنم، تازه اگر چیزی واسه خودم نخرم و چیزی نخورم، 
 اما این بابا ساندویچ فروشــه این درآمد رو در عرض چهار پنج ساعت به دست میاره.« 
پرواضح است این آقای ساندویچ فروش اگر مغزش کمی خوب کار کند می تواند در این 
 چند ساعت درآمد بیشتری هم به جیب بزند، چرا که ما اصلا درباره نوشابه حرف نزدیم، 
اگر او به همراه دویست ساندویچ، دویست نوشابه هم با خودش آورده باشد چه؟ بی شک آن 
نوشابه ها را به قیمت بقال سر کوچه به مشتری ها نخواهد فروخت، اگر خیلی خوش انصاف 
 باشــد و مردمدار، حداقل ده میلیون تومان دیگر هم بابت فروش نوشــابه ها به جیب 

خواهد زد، »آلله ورِیسن برََکَت« چه کسی از پول زیاد بدش می آید، تازه ساندویچهایش 
کاهو و ســس هم نداشتند، حال شما فکر کنید به استادیوم رفته اید کلی هیجان بازی 
هم در وجودتان قرار گرفته و باعث شده فشار خونتان هم بیفتد، با این حساب چه کسی 

با یک ساندویچ سیر خواهد شد؟ شما را نمی دانم اما من همچنان گرسنه خواهم ماند.
بعضی ها می گویند: »خب ما که دو میلیون، سه میلیون، پنج میلیون، ده میلیون، پانزده 
میلیون پول )رقم ها واقعی هســتندها، مدیونید اگر فکر کنید فیِکَند.« بلیت استادیوم 
رو دادیم، لنَگِ صد هزار تومن، اصلا دویست هزار تومن، تو بگو پونصد هزار تومن پول 
ســاندویچیم؟ می خریم می زنیم به بدن، حالا ژامبونش مرغوب هم نباشه، خیارشور و 
گوجه اش هم لهیده و مونده باشه، اصلا کل ساندویچه مزه بستنی یخی بده، رستوران 
که نیومدیم چلوکباب نگینی بخوریم، اســتادیومه دیگه، استادیوم هم غذاش همینه 
دیگه، انتظار دیگه ای نباید داشــت، ضمن اینکه با یه بار خریدن یه ساندویچ صدهزار 
تومنی هیچکسی نمرده، ما هم نمی میریم خیالت راحت. « اما من عقیده ام این نیست، 
من معتقدم آن ســاندویچ به قیمت پنجاه هزار تومان هم نمی ارزد، چه رسد به اینکه 
قیمت صدهزار تومانی برایش درنظر بگیرند، وقتی شما به عنوان یک تماشاگر بازی های 
فوتبال به اســتادیوم می روید و به خاطر ضعف و گرســنگی ای که در دلتان احساس 

می کنیــد آتش به کیف پولتان می زنید و صد هزار تومــن را در قبال خرید یک عدد 
ساندویچ پیزوری »عذرخواهی می کنم، من حق ندارم به نعمت خدا بگویم پیزوری« به 
فروشنده می دهید در واقع دارید در حق خودتان، همسرتان، فرزندانتان، همسایگانتان، 
همشــهری هایتان، هموطنهایتان ظلم می کنید، چرا؟ چون شــما با این کار به آقای 
ساندویچ فروش می گویید: »نبینم تو بازی بعدی ساندویچاتو صد تومن بفروشیا، شما 
هرچقدر قیمت بذاری ما می خریم، بنابراین ببر بالا قیمت رو، بفروش دویســت هزار 
تومن.« وقتی عده ای از مردم در یک جامعه تورم زده ی بی در و پیکر )بی در و پیکر از 
آن جهت که کســی نیست این تورم افسارگسیخته را گردن بگیرد و حلش کند، تازه 
خیلی ها می گویند قیمت اجناس نه تنها بالا نیســت، بلکه پایین هم هست( به دلیل 
پولدار بودن، به دلیل خوشحال بودن از رفتن به استادیوم، به دلیل قار و قور شکمشان 
و به هزاران دلیل دیگر، دســت در جیب مبارکشان می کنند و در مقابل دریافت یک 
ساندویچ خیلی معمولی صدهزار تومان به فروشنده ای که هیچ مالیاتی بابت فروش این 
ساندویچ ها نمی دهد، پرداخت می کنند، باعث می شوند که تورم افسارگسیخته ای که 
درباره اش گفتیم افسارگسیخته تر شود، آن ساندویچ که در چند کیلومتری شهر تهران 
در محوطه اســتادیوم به فروش می رسد با اینکه خورده شده و تمام می شود اما اثرات 
پس از خوردن و تمام شدنش، تمام نمی شود، اثرات چنین گرانفروشی ای پس از پایان 
بازی به همراه مردم از استادیوم خارج شده و به داخل شهر می آید و در تمام خانه ها، 
تمام مغازه ها، تمام تاکســی ها، تمام پمپ بنزین ها، تمام متروها و... رخنه می کند و 
دیگر نمی شود آن را از تن خسته و فرتوت این شهر جدایش کرد و این جدا نشدن مانند 
طفل کوچکی که تازه به دنیا آمده، روز به روز بزرگتر و بزرگتر و بزرگتر می شود، آنوقت 
آدمهای مسکین صفتی چون من و خیلی ها دیگر در این فضای آلوده به تورم نفسشان 
تنگ می شــود و دیگر نمی توانند راحت زندگی کننــد، مگر آدمهایی مثل ما )همین 
مردم معمولی( چقدر درآمد داریم که بتوانیم اثرات مخرب خرید و فروش آن ساندویچ 
پیزوری را تحمل کنیم؟ اگر امروز در یک خیابان نه چندان طولانی در فاصله هر صد 
متر یا دویست متری مغازه ها یک جنس یکسان مانند موز، پرتقال، سیب، هندوانه، اصلا 
همین آجیل شــب یلدا را با قیمت های متفاوت به فروش می رسانند، دلیلش خرید و 
فروش آن ساندویچی است که تصویرش در این گزارش آمده است، این یعنی اگر در و 
تخته به هم جفت بود و دنیا بر مدار درست و صحیحش حرکت می کرد، مَنِ نوعی در 
مقابل آن ساندویچ صدهزار تومانی وا نمی دادم و آن را نمی خریدم و می گفتم: »بذار رو 
دستش بمونه تا باد کنه و همه سرمایه اش از بین بره، تا دیگه یه ساندویچ معمولی رو 
به قیمت صدهزار تومن نفروشه به مردم.« اما چون مَنِ نوعی به همسایه ام، هم محلی ام، 
هم شهری ام، هموطنم اهمیت نمی دهم و فقط به خودم فکر می کنم، آن ساندویچ را 
نه تنها با قیمت صدهزار تومن، بلکه با قیمت دویســت هزار تومن هم خریداری کرده 
و می خورم، کاری هم ندارم به اینکه مردم دیگر با این اقدام من مشکلات زندگی شان 

بیشتر می شود.

< پس از تحریر
اگر به مطالبی که در این متن آمد گوش فرا دهید و به آن ها عمل کنید که فَبِهَ المراد، 
اما اگر گوش فرا ندادید و عمل نکردید، باید منتظر عواقب تورم زای زندگی در این بازار 
مکاره باشــید، مطمئن باشید که دفعه بعد آقای ساندویچی دیگر ساندویچ هایش را به 

قیمت صدهزار تومن نخواهد فروخت.

گزارش

وقتی صحبت از فرهنگ ســینمایی به میان می آوریم، 
صحبت ما محدود به تولید و پخش فیلم های تلویزیونی 
و سینمایی می شــود؛ امّا فرهنگ سینمایی یک کشور، 
کل محیطی را شامل می شود که در آن، فیلم ها تهیه، 
پخش، مشــاهده و به نقد کشیده می شوند. یعنی در 
یــک کلام، محیطی که این محصــولات فیلمی در آن 
معنا و مفهوم می یابند. فرهنگ ســینمایی گســترده، 
غنی و متنوعی وجود دارد کــه از کانال های گوناگون 
مثل: جشنواره ها، انجمن های فیلم، مجله های سینمایی، 
فیلم های آموزشی، سریال ها، گفتگو و نمایش فیلم ها 

در دسترس مردم قرار می گیرد
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? تا کی هوای آلوده؟ لزوم تولید و واردات 
خودرو برقی و اســتفاده آن ها در ناوگان 
حمل نقل عمومی برای بهبود سطح کیفی 
هوای کلان شــهرها به ویــژه تهران غبار 

گرفته و آلوده. /عادل افکار
? ساعت ۱۳ مورخه ۲۹ آذر روز برگزاری 
همایش، به ایستگاه مترو برج میلاد رفتم، 
کارکنان خط ۷ مشــغول تعمیر یکی از 
پله های برقی بودند، در بازگشــت به این 
ایستگاه، ساعت ۱۸ پله برقی تعمیر نشد 
و خاموش بود و مسافران به ویژه سالمندان 
مجبــور بودند بــرای ورود به ایســتگاه 
مشــکلات فراوانی تحمل کننــد. علی/ 

خبرنگار اجتماعی
? آقای وزیر ارتباطات! لطفا فکری برای 
بالا بردن سرعت اینترنت کنید. این وضع 
موجب نارضایتی کاربران شــده اســت. /

سیدمجتبی حسینی
? گرانــی مرغ در بازار آزاد باعث شــده 
مردم برای خرید مرغ به قیمت دولتی به 
فروشگاه های وابسته به بازار میوه و تره بار 
شــهرداری تهران مراجعه کنند. ازدحام 
جمعیت باعــث اتلاف وقت مشــتریان 
می شــود. این ها همه نشان از ضعف های 
مدیریتی و نادیده گرفتن وقت مردم است. 

/علیرضا کلاته
? ســاکنان خیابان ســیرجان، کوچه 
شهید اشتهاردی از مسئولان شرکت برق 
منطقه ای مولوی تقاضای تامین روشنایی 

محل را دارند. /امیر مجیدی گرکانی
? پیامی در مورخه ۲۳ آذر در ستون روی 
خط آفتاب با عنوان »آقای وزیر! فکری به 
حال مدارس بدون معلم کنید«، چاپ شد، 
پس از آن و برای پیگیری موضوع، ساعت 
۱۰:۲۵ پنجشنبه مورخه ۲۳ آذر، از طریق 
پیام رسان »بله«، برای یکی از کارشناسان 
روابط عمومــی وزارت آموزش و پرورش 
ارســال شد، متعاقب آن ســاعت ۱۱:۵۷ 
پیامی همان روز به شرح زیر دریافت کردم:

»سلام بزرگوار وقت بخیر و شادی
چک کردیم معلم در این مدرسه تکمیل 

است.«
پاسخ من: ســلام، یعنی همکار ما دروغ 

گفته؟
جواب: »طبق پیگیری های ما این مدرسه 

تکمیل است.«
از مســئولیت پذیری و رسیدگی فوری به 
این موضوع، سپاســگزارم، اما مسئله ای 
ذهن من و پیام دهنده را مشغول کرده، آیا 
روز پنجشنبه وزارتخانه و مدارس تعطیل 
نیستند، به این سرعت به موضوع مدرسه...، 
دوره متوسطه؛ منطقه۱۹ تهران که ادعای 
پیام دهنده - جواد - درباره مدارس بدون 
معلم - رسیدگی شد، آیا واقعا این مدرسه 

هیچ مشکلی ندارد؟ /علی
? قدردانی از اجرای عدالت در بازرســی 
۱۹۷؛ راه اندازی ۱۹۷ یکی از کارهای مهم، 
ضروری و پل ارتباطی بین مردم و نیروی 
انتظامی می باشــد و توانسته در بسیاری 
موارد برای شــهروندانی که در مراجعه به 
کلانتری ها اگر به مشکلات شان رسیدگی 
نکردند، به ۱۹۷ متوسل شوند و در کمترین 
زمان به کار آن ها رسیدگی شود. به عنوان 
نمونــه دوم دی ۱۴۰۲ ســاعت ۱۵:۱۵ 
موتورسیکلت پسرم در حوزه استحفاظی... 
غیاثی پارک شده بود، یکی از ماموران که 
اتیکت نام و نشان نداشت و با این که پسرم 
تمام مدارک موتورســیکلت را به همراه 
داشت، موتور او را به کلانتری دلالت دادند 
و پسرم در مراجعه به کلانتری با برخورد 
زننده جانشین کلانتری مواجه شد و او را از 
اتاق اش بیرون کرد! پسرم بلافاصله با ۱۹۷ 
تماس گرفت، فورا به موضوع رســیدگی 
کردند و موتورسیکلت اش را تحویل دادند 
که جای قدردانی دارد. چرا برخی ماموران 
کلانتری ها به جای ایــن که به تخلفات 
مشهود مانند مخدوش بودن پلاک، ناخوانا 
بودن پلاک، آویزان بــودن قفل زنجیر و 
روی پلاک، دســتکاری پلاک و نداشتن 
مدارک رسیدگی کنند، وقت مفیدشان را 
صرف امور دیگری می کنند؟ /علی از تهران

? هــر کســی به ویــژه توان یابــان با 
استعدادهایی که دارند می توانند در جامعه 
مفید باشند، متاسفانه در جایی نمی توانند 
استخدام شوند و کار کنند و نادیده گرفته 
شده اند. سال های گذشته مدیر موسسه 
خیریه رعد شرق منطقه۱۴ تهران توانست 
محیطی فراهم کند تا این گونه افراد بتوانند 
در آنجا حضور یابنــد و کارهای مفیدی 
انجام دهند، اما انتقال ایشان توسط شهردار 
قبلی منطقه۱۴ به منطقه ۱۵ باعث شد 
توان یابان انگیزه شــان را از دست بدهند. 
خانواده توان یابان از شهردار تهران تقاضا 
دارند مدیر سابق رعد شرق را به مرکز قبلی 
بازگردانند تا دوباره شاهد فعالیت و تلاش 
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درباره ساندویچ هایی که در دِربی تهران به خلق الله فروخته شد

ژامبون با طعم بستنی یخی!
عکسی که به همراه این گزارش منتشر شده، تصویر یکی از ساندویچ هایی است که در روز بازی دربی تهران که چند روز پیش در استادیوم آزادی برگزار شد 

به قیمت 100 هزار تومان به هوادارانی فروخته شد که در سرما برای حمایت تیمشان به استادیوم رفته بودند



آفتاب یزد- گروه شــبکه: مادران دارای فرزند خردسال هیچ گاه فکر 
نمی کردند که تامین شیرخشــک برای فرزندشان، اینقدر با دردسر همراه 
باشد. تا مدت ها با کمبود شیر خشک مواجه بودند و در این میان مسئولان 
هم با اظهارات ضد و نقیض شــان در خصوص تامین شیرخشک، بیش از 
پیش خانواده ها را در تامین این ماده غذایی مهم برای فرزندشان مستاصل 
کرده بود تا اینکه مسئولان تصمیم گرفتند که شیرخشک را سهمیه بندی 
کنند. حالا ظاهرا به نظر می رســد که مشکل کمبود شیرخشک برطرف 
شــده اما مشــکل بزرگتری ســرراه خانواده ها قرار گرفته و آنهم افزایش 
۴۰درصدی قیمت شیر خشک است. بررســی های میدانی میزان حاکی 
از آن اســت که قیمت شیرخشکی که تا چند روز گذشته با رقم ۸۰ هزار 
تومان عرضه می شد با افزایش ۳۹ هزار تومانی به ۱۱۹ هزار تومان رسیده 
که حدودا ۴۰ درصد رشد داشته است. این درحالی است که وزیر بهداشت 
۲۶ آذرماه و در بازدید از بیمارســتان کودکان حکیــم با تاکید بر بهبود 
وضعیت موجودی شیرخشک در کشور از عرضه آن با قیمت مصوب قبلی 
و با ارائه کد ملی نوزاد و ثبت UID در سامانه تی تک، خبر داده بود. رشد 
حدود ۴۰ درصدی قیمت انواع شیرخشــک این سوال را به وجود می آورد 
که چرا علی رغم گلایه مردم همچنان بر عرضه شیرخشک با قیمت قبلی 

تاکید دارد؟

< تأمین و توزیع ۱۲.۶ میلیون قوطی شیرخشک
در واقع از آنجا که مســئولان عنوان می کنند که هیچ مشکلی در تأمین 
شیرخشک های معمولی )رگولار( وجود ندارد اما همچنان برخی خانواده ها 
از کمبود و گرانی برخی برندهای شیرخشک گلایه دارند. مثلا سخنگوی 
ســازمان غــذا و دارو، از تامین و توزیع ۱۲ میلیــون و ۶۰۰ هزار قوطی 
شیرخشک رگولار طی آذر ۱۴۰۲ خبر داد. به گزارش مهر، سجاد اسماعیلی، 
با اشاره به فعالیت شــبانه روزی چرخه تامین و توزیع شیرخشک، اظهار 
کرد: با تخصیص ارز و تأمین مناســب ماده اولیه شیرخشک طی ماه های 
اخیر، میزان تولید این فرآورده به صورت چشمگیری افزایش داشته است. 
همچنین با نظارت های میدانی، سرعت توزیع شیرخشک به داروخانه ها و 
در نهایت مصرف کننده بسیار بیشتر از قبل شده است. وی افزود: در حال 
حاضر هیچ مشکلی در خصوص تامین شیرخشک های معمولی )رگولار( 
وجود ندارد و بازار به تعادل عرضه و تقاضا رسیده است. اسماعیلی با تأکید 
بر اینکه سازمان غذا و دارو علاوه بر نظارت بر کیفیت فرآورده های سلامت 
محور تسهیل دسترســی مردم به این فرآورده ها را هم جزو وظایف ذاتی 
خود می داند، گفت: با اجرای طرح ســاماندهی شیرخشک، ضمن اصلاح 
سیاســت های ارزی این حوزه و حمایت از تولیدکنندگان این حوزه، هیچ 
تغییــر قیمتی در این فرآورده برای مصرف کننــده واقعی صورت نگرفته 
است و با ارائه کد ملی کودکان زیر دو سال شیرخشک بدون تغییر قیمت 
در دســترس است. وی افزود: تغییر سیاســت های ارزی و اصلاح قیمت 

شیرخشک بر مبنای درخواســت تولیدکنندگان و در راستای حمایت از 
آن ها و همچنین مصوبه ســتاد تنظیم بازار صــورت گرفته و هیچ گونه 

مشکلی در چرخه تامین ماده اولیه و تولید شیرخشک وجود ندارد.

< واکنش کاربران
اما این موضوع با واکنش هایی از سوی کاربران شبکه های اجتماعی روبرو 

شده است.
یکــی از کاربران در این باره نوشــته اســت: »بنده در تاریــخ ۰۹/۲۳ از 
داروخانه... در خیابان پیروزی شــیر ببلاک ۳ برای دو کودک خود خریدم 
هر قوطی ۱۱۴۷۰۰۰ریال در اعتراض با ارائه فاکتور خرید گفتند این نرخ 

را خود وزارت خانه داده لطفا رسیدگی کنید«.
کاربر دیگری گفته اســت: »من دوقلو ۱.۵ ســاله دارم، روزی یک قوطی 
شیرخشــک در کنار غذای کمکــی میخورن. ولی جــدا از بحث پولش 
داروخانه ها فقط دو قوطی یا ۳ قوطی میدن، هر دو ســه روز یک بار باید 
بــرم برای تهیه. یه بار کد ملی میخوان، یــه بار میگن کد ملی نمی خواد 
ولی فقط یه قوطی میدیم. به خدا همش استرس دارم. اگر با کد ملی هم 
میدید و سهمیه ای کردید )بماند که میگید بچه بیارید و افزایش جمعیت، 
بعد فقط اذیت میکنید( بابا حداقل کل ســهمیه رو بدید، زجرکش نکنید 
که هر دو روز بیا دو تا قوطی شیرخشک بگیر. پریروزم که داروخانه گفت 
قیمت سری های جدید ۱۰۰٪ افزایش پیدا کرده، امیدوارم امروز که میرم 

واقعا گرون نشده باشه«.
دیگری نوشت: »شیر خشک ای آر چندروزه میگردم نیست«.

یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »به خدا خسته شدم چرا باید انقدر 
استرس کوچکترین چیزا رو داشته باشیم. شما که نمی توانید شیرخشک 

تامین کنید چرا می گید بچه بیارید. چرا شعار می دهید«.

آفتاب یزد - گروه شبکه: به تازگی آماری از وضعیت نمره های امتحانات نهایی 
دانش آموزان در رسانه ها منتشر شده که خبر از یک فاجعه می دهد؛ فاجعه ای 
چون افت ســواد دانش آموزان. متأسفانه نظام ارزشیابی چهارگزینه ای، روش 
مطالعه دانش آموزان را به سمت حافظه محوری سوق داده و شرایط به گونه ای 
شده اســت که دانش آموز می گوید من دروس را مطالعه کردم اما در حقیقت 
به حفظ مطالب اکتفا کرده است. تحلیل نتایج امتحانات نهایی نشان می دهد 
که نمرات دانش آموزان در بازه زمانی ۴ســاله یعنی از سال ۹۸ تا ۱۴۰۲ با افُت 
همراه است. افُت نمرات دانش آموزان در امتحانات نهایی سال ۱۴۰۲ موضوعی 
بود که از ســوی مسئولان وزارت آموزش و پرورش هم مورد تایید قرار گرفت 
و برای نخستین بار قاسم احمدی لاشکی؛ معاون حقوقی و امور مجلس وزارت 
آموزش و پرورش از افُت دو نمــره ای معدل دانش آموزان در امتحانات نهایی 
خرداد امسال خبر داد. همچنین محسن زارعی؛ رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین 
کیفیت نظام آموزش و پرورش با اشاره به اینکه در امتحان نهایی امسال فقط 
یک دانش آموز پسر رشته تجربی در کشور موفق به کسب معدل ۲۰ شد، گفت: 
در مجموع افُت نمرات دانش آموزان را شاهد بودیم، سال گذشته میانگین نمرات 
در شاخه نظری ۱۱.۶۲ و امســال به ۱۰.۰۲ رسید. وی درباره دلایل افُت نمرات 
امتحانات نهایی خرداد ۱۴۰۲، گفت: راهبرد مطالعه دانش آموزان صحیح نیست 
و در مطالعه دروس به مفاهیم مهم، کلیدواژه ها و حفظ کردن توجه داشتند. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، میانگین کشوری نمرات دانش آموزان در امتحانات 

نهایی خرداد ۱۴۰۲ بدین شرح است:
رشته تجربی: ۱۱.۲۳
رشته ریاضی: ۱۰.۷۹
رشته انسانی: ۸.۷۵
رشته معارف: ۱۰.۵۶

با این حال تحلیل نتایج امتحانات نهایی خرداد ۱۴۰۲ نشــان می دهد که افُت 
معدل دانش آموزان در برخی رشته ها از سال ۹۸ تا سال ۱۴۰۲ مشاهده می شود. 
میانگین معدل دانش آموزان سال ۱۳۹۸ در رشته علوم تجربی، ۱۳.۷۷ بود که 
در ســال ۱۴۰۲ به ۱۱.۲۳ رسیده است. در رشته علوم ریاضی، میانگین معدل 
دانش آموزان ســال ۱۳۹۸، ۱۳.۲۸ و در سال ۱۴۰۲، ۱۰.۷۹ است. در رشته علوم 
انسانی، میانگین معدل دانش آموزان سال ۱۳۹۸، ۱۰.۷۶ بود که در سال ۱۴۰۲ 
به ۸.۷۵ رسید. در رشته علوم و معارف اسلامی، میانگین معدل دانش آموزان 
ســال ۱۳۹۸، ۱۲.۸۸ بود که در ســال ۱۴۰۲ به ۱۰.۵۶ رسید. هم اکنون نتایج 
نمرات امتحانات نهایی به عنوان یکی از شــاخص ها برای بررسی عملکرد و 
کیفیت آموزش و پرورش کشــور شناخته می شود و افُت نمرات دانش آموزان 
در امتحانات نهایی به همراه عملکرد ضعیــف دانش آموزان ایرانی در نتایج 
آزمون های بین المللی تیمز و پرلز نشان می دهد که وضعیت کیفیت در آموزش و 

پرورش کشور اصلاً مطلوب نیست.

< پاسخ آموزش و پرورش
اما معاون وزیر آموزش و پرورش و رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام 
آموزش و پرورش درباره شــائبه افت معدل دانش آموزان در خرداد ۱۴۰۲ که 
اخیرا آمار آن منتشر شد و قیاس آن با معدل دانش آموزان در سال های قبل، 
گفت: قیاس آزمون خرداد ۱۴۰۲ با آزمون سال های قبل »مع الفارق« است. به 
گزارش ایسنا، محسن زارعی، درباره واکنش ها نسبت به نتایج امتحانات نهایی 
دانش آموزان در خرداد ۱۴۰۲ و قیاس آن با نتایج ســال های قبل، اظهار کرد: 
این روزها نتایج حاصل از آزمون نهایی خرداد ماه مبنای قضاوتی شد که گفته 
می شود »افت معدل در آموزش و پرورش« رقم خورده است و یا »دانش آموزان 

دچار افت شدید آموزشی شده اند«؛ این در حالی است که وقتی قضاوتی انجام 
می شود باید مسئله را کامل تبیین کنیم. وی با بیان اینکه آنچه در خرداد ۱۴۰۲ 
اتفاق افتاد، یک تغییر رویکرد بود، یادآور شد: آموزش و پرورش مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی درباره تاثیر قطعی سابقه تحصیلی در کنکور سراسری را 
یک فرصت دید و این امر را مبنای یک تحول قرار داد. این تحول به عنوان یک 
تغییر مســیر برای آموزش و پرورش رقم خورد. خروجی آموزش و پرورش به 
نظام آموزش عالی و جامعه چالش اصلی نظام آموزش و پرورش بود. سوال این 
بود چرا دانش آموزان به دنبال یادگیری »کپسولی« هستند و مبتنی و با تاکید 
بر حافظه محوری این اتفاق رقم می خورد و با تاکید بر همین حافظه محوری 
ارزشیابی رقم می خورد. معاون وزیر آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه آموزش 
و پرورش برای فاصله گرفتن از این حافظه محوری در ارزشــیابی خود تغییر 
رویکرد داد، تصریح کرد: باید گفت در سال های قبل نظام دیگری تحت عنوان 
نظام سنجش در قالب آزمون های چهارگزینه ای و کنکور در پایان تحصیلات 
دانش آموزان به عنوان آزمون سرنوشت ساز وجود داشت که آینده دانش آموز 
را رقم می زد. دانش آموزان نیز باید خود را برای این آزمون سرنوشت ساز مهیا 
می کردند. موفقیت در این آزمون با تاکید بر تکنیک ها حاصل می شد و آزمونی 
کاملا هنجاری بود. این امر آنچنان به نظام آموزش عمومی ســایه افکنده بود 
که حافظه محوری یک اصل برای دانش آموزان شده بود. آموزش و پرورش بنا 
داشت کاملا وضعیت موجود را به نمایش بگذارد. وی با بیان اینکه مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی مبنی بر تاثیر قطعی سابقه تحصیلی در کنکور سراسری 
باعث شد آموزش و پرورش مسیر خود را از حافظه محوری به سمت یادگیری 
عمیق دانش آموزان سوق دهد، توضیح داد: آموزش و پرورش ارزشیابی را نقطه 
شروعی برای یک تحول قرار داد و تصمیم بر این امر شد که ارزشیابی نقطه آغاز 
تحول این مسیر باشد. این تحول با طراحی سوالات مبتنی بر مفهوم از خرداد 
۱۴۰۱ شروع شد و با شــیبی ملایم در شهریور و دی ماه ۱۴۰۱ ادامه یافت و در 
خرداد ۱۴۰۲ تکمیل شد. آزمون نهایی خرداد ۱۴۰۲ با رویکردی متفاوت در شیوه 
اجرا و طراحی سوال برگزار شد چراکه آموزش و پرورش بنا داشت کاملا وضعیت 
موجود را به نمایش بگذارد. رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش 
و پرورش تاکید کرد: قیاس آزمون خرداد ۱۴۰۲ با آزمون های ســال های قبل 
قیاس مع الفارق است چراکه این آزمون ها با یکدیگر هم وزن نبودند و در آزمون 
خرداد ۱۴۰۲ هدف اصلی آموزش و پرورش تغییر رویکرد بود. در اجرا و تصحیح 
نیز برای اینکه کوچک ترین خطایی انجام نگیرد، دو بار تصحیح الکترونیکی رقم 

خورد که برای استانداردسازی کامل این اقدام انجام شده است. زارعی با بیان 
اینکه آموزش و پرورش خروجی آزمون خرداد ۱۴۰۲ را مبنای تحلیل قرار داد، 
افزود: باید تغییر روش های تدریس در دبیران و تغییر در مطالعه دانش آموزان 

انجام شود تا دانش آموزان خود را برای یادگیری مفهومی و عمیق آماده کنند.

< آموزش و پرورش به وظایفش درست عمل نمی کند
اما یک جامعه شناس در مورد علت افت معدل دانش آموزان به آفتاب یزد گفت: 
»مهم ترین علت این است که آموزش و پرورش نمی تواند به وظایف خود درست 
عمل کند. از سوی دیگر همه چیز شده حفظیات. یعنی دانش آموز فقط به حفظ 
مطالب اکتفا می کند نه یادگیری آن. علت دیگر آن است که هدفمندی، برای 
دانش آموز در مدارس مشخص نشده به خصوص در مدارس دولتی. در صورتی 
کــه باید در مدارس مهارت های زندگی و اجتماعی را یاد بگیرند. مطالب کتب 
درسی هم خشک است و توسط کسانی که عمدتا دوره های لازم را ندیده اند، 
آموزش داده می شود. زمانی بود که معلم تربیت می کردند اما الان هرکسی که 
مدرکی دارد و کاری هم گیر نمی آورد، به عنوان معلم به مدارس ورود می کند.« 
امیر محمود حریرچی با طرح این سوال که آموزش با چه هدفی جلو می رود، 
بیان کرد: »نقــش خانواده ها را هم در این موضــوع نمی توان نادیده گرفت. 
خانواده هایی وجود دارند که مدام به فرزندشان می گویند که درس بخوان که 
بتوانی وارد دانشــگاه شوی. در حال حاضر انگیزه در دانش آموزان برای اینکه 
با ذوق و شوق به مدرسه و نزد دوستانشان بروند، وجود ندارد. به تازگی مادر و 
فرزندی را دیدم که مادر با فرزندش در حال صحبت بود اما فرزندش می گفت؛ 
حوصله ندارم. این حوصله ندارمی که از زبان کودکان و نوجوانان شنیده می شود 
واقعا ناراحت کننده است. اصلا چرا باید همچین وضعیتی را داشته باشیم؟« وی 
با بیان اینکه باید آموزش و پرورش هدفش مهم باشد و حمایت های لازم را به 
اشــکال مختلف از دانش آموزان داشته باشد، گفت: »طبق آمارها ۷میلیون و 
۲۰۰هزار نفر بی سواد مطلق در کشور داریم. خب این انگیزه درس خواندن را چه 
سازمانی باید در فرد ایجاد کند که درس بخواند؟ نکته دیگر آن که باید به آن 
توجه شود این است که نحوه آموزش بسیار مهم است از سوی دیگر محتوای 
درسی خشک و بی روح اســت که باید به آن رسیدگی شود. به طور کلی این 
بی انگیزگی ها و بی هدفی ها باعث شده که این چنین با افت معدل روبه رو شویم. 
در صورتی که هدف از مدرسه رفتن این است که فرد دانشی فرا بگیرد و در عین 
حال بتواند با دیگران با خوشی و خرمی ارتباط برقرار کند و از همه مهم تر آنکه 

شوق مدرسه رفتن داشته باشد«.

< واکنش کاربران
از سوی دیگر این مسئله با واکنش هایی از سوی کاربران شبکه های اجتماعی 

روبه رو شده است.
یکی از کاربران در این باره نوشــته است: »دلیل آن ورود نیروهای بی سواد در 

سالهای اخیر به آموزش و پرورش است«.
کاربر دیگری گفته است: »ارزشیابی توصیفی دوره ابتدایی عاملشه!«.
دیگری نوشت: »به خاطر اینه که همش تعطیلن و سرشون توگوشیه«.

یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »واقعا دلتون میسوزه. هزار بار به افراد 
مختلف گفتم کتاب ها حجمش سنگین و بیش از حد هست معلم ها دیگر دلسوز 

نیستن ونه سوالی طرح میکنن نه درست درس میدن«.
کاربر دیگری گفته است: »دلیلش اینکه انگیزه ای برای آینده نیست. آقا تو بگو 
بیشتر فارغ التحصیل شده ها فوق لیسانس و دکترا موندن بیکار. به همین خاطر 

برای بیکار نماندن مسافر کشی می کنند«.

یک جامعه شناس در گفتگو با آفتاب یزد در مورد افت تحصیلی:

دانش آموزان انگیزه ندارند
رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش با اشاره به اینکه در امتحان نهایی امسال فقط یک دانش آموز پسر رشته تجربی در کشور موفق به کسب معدل ۲۰ شد، گفت: 

در مجموع افُت نمرات دانش آموزان را شاهد بودیم، سال گذشته میانگین نمرات در شاخه نظری ۱۱.۶۲ و امسال به ۱۰.۰۲ رسید

صاحب امتیاز: منصور مظفری روزنامه فرهنگی، سیاسی، اجتماعی 
مدیر مسئول:  منصور مظفری
ارتباط مستقیم با مدیرمسئول: ۰۲۱-۸۸۳۲۸۷۴۳
زیرنظر شورای سردبیری
  تلفن: ۶۱ -۸۸۳۲۲۱۶۰ 
آگهی ها:  ۰۹۲۱۳۵۵۳۱۹۳-۰۹۱۲۸۴۳۷۰۱۸
شهرستانها: ۰۹۱۲۸۴۳۷۰۱۸
چاپ:  صمیم- تلفن: ۴۴۵۸۲۸۱۴
توزیع: موسسه نشرگستر امروز نوین- تلفن: ۶۱۹۳۳۰۰۰ 
تهران: خیابان شهید مطهری،  ابتدای قائم مقام فراهانی)به سمت هفت تیر( 
کوچه ۲۶ پلاك۱۰ طبقه اول واحد یک
دفتر مرکزی یزد: بلوار۲۲  بهمن، تلفکس: ۰۳۵-۳۵۲۴۶۹۱۹
مقالات و نوشتارهای ارسالی به روزنامه افتخاری بوده و درصورت عدم چاپ مسترد نمی گردد

سال ۲۶ | شماره 6752< اذان ظهر ۱۲:۰۴    <  اذان مغرب ۱۷:۱۷    <   اذان صبح فردا ۵:۴۲    <  طلوع آفتاب فردا  ۷:۱۲ امام علی )ع(:  بپرهیز از دنیا که کمند شیطان و تباه کننده ایمان است. دوشنبه ۴ دی ۱۴۰۲  |

اگر چه حُسن فروشان به جلوه آمده اند حافظ نامه 
کسی به حُسن و ملاحت به یارِ ما نرسد

تفسیر: با توجه به بیانیه روسیه با اعراب در مورد جزایر ایرانی حافظ 
در مورد روس ها به طنز می گوید: در ملاحت و دوستی کسی به پای 

اینان نمی رسد!
پس از ماجرای وایرال شدن فیلم صادق بوقی در 
فضای مجازی ظاهرا در فضای کهکشانی هم این 
فیلم ها وایرال شده! چرا که اهالی سیارات دیگر 
مثل »ونــوس« در بیانیه ای که برای خبرچین 

ارسال کردند چنین گفتند:
اهالی محترم همیشه در صحنه زمین! با سلام 
و درود به شــما و جناب صادق بوقی. ما اخیرا 
موفق شــدیم نرم افزاری بسازیم که احساسات 
آدم های زمینی را درک کنیم. لذا وقتی فیلم های 
رقــص و آواز و »آئو آئو آئــو...« صادق بوقی را 
دیدیم و شــنیدیم لذت بردیم حالا هم با این 
آهنگ می رقصیم. در عصر ارتباطات امروز وقتی 
یک فیلمی پخش می شود یعنی جهان و جهان 
کهکشانی هم آن را می بیند. حتی اگر سرعت 
اینترنت کند باشــد! البته در سیاره ما سرعت 
اینترنت فوق نجومیســت. هر چند شنیدیم در 
سرزمین شما سرعت اینترنت نجومی نیست اما 

برخی حقوق ها فوق نجومیست!
در سیاره ما بازار وجود ندارد، بازار ماهی فروشان 
نداریم، پیرمرد شــوخ طبع نداریم که بخواهد 
وسط بازار معرکه بگیرد و مردم را بدون ساز تنها 
با شعر خوانی سرگرم کند. ای خوش به حالتان!

هر چند از نظر شــما ما »بیگانــگان فضایی« 
نامیده می شویم حتی گاهی در فیلم های تخیلی 
مثل »بیگانه ۱« تا »بیگانه ۵« از ما موجوداتی 
خطرناک به تصویر می کشند اما مردم ما اصلا 
بیگانه نیستند خیلی هم دوست شمایند. خیلی 
هم اهل صلح و صفا به قول زمینی ها »اهل صفا 
سیتی اند« به مردم زمین و اتفاقا خیلی هم به 
صادق بوقی علاقمند شدند. لذا تمایل به برقراری 
ارتباط با شما داریم. خوشبختانه دولتمردان شما 
هم بسیار اهل تعامل اند لذا پیشنهاد میدهیم در 
صورت امکان کنسولگری های خود را در تهران و 

سیاره ونوس راه اندازی کنیم.
باور بفرمایید شــادی های این پیرمرد )صادق 
بوقی( چنان در دل ما ونوسی ها تاثیر گذاشته که 
دوست داریم ما هم مثل شما راه شادمانی کردن 
را بیاموزیــم. در ســرزمینی که یک پیرمردش 
در بازار چنین شــادمانی می کند یعنی مردمی 
خوشبخت و شــادمان در آن زندگی می کنند! 
جایی هم که مردمی خوشــبخت و شاد در آن 
زندگی می کنند حتما دولتمردان موفقی دارند! 
پس دست دوستی به سوی دولتمردان زمینی 
دراز می کنیم لطفــا در صورت امکان چند تن 
از مدیــران خلاق و نخبه خود را به ســیاره ما 

بفرستند جهت آموزش نحوه شاد کردن مردم!

خبرچین

فضایی ها هم 
با صادق بوقی می رقصند

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

 

 دیالوگ 

احساسات انسان مثل آثار هنریه، میتونن قلابی 
باشن...

بهترین پیشنهاد/جوزپه تورناتوره

مردم داری به سبک جدید

شیرخشک توزیع شد اما با افزایش ۴۰ درصدی قیمت!
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 شورای شهر 

 نظام پزشکی 

حمل و نقل  گزارش 

هشدار درخصوص افتتاح 
یک مجتمع تجاری

 و بار مضاعف ترافیک
عضو هیئت رئیســه شــورای شــهر تهران 
نســبت به افزایش ترافیــک خیابان پیروزی 
در پی ســاخت مجتمع تجاری-اداری جنب 
متروی نبرد هشــدار داد. به گزارش باشــگاه 
خبرنگاران،ســوده نجفی گفت: اخیرا توسط 
کمیســیون مــاده ۵ احداث یــک مجتمع 
تجاری-اداری و مسکونی جنب متروی نبرد به 
یکی از بانک های خصوصی داده شده است.وی 
با بیان اینکه در پیگیری ها متوجه شــدم که 
متأسفانه پیوست ترافیکی در این احداث دیده 
نشده است، افزود: با توجه به ترافیک خیابان 
پیروزی در همه ساعت ها به نظر می رسد که 
احــداث این مجتمع قطعا یــک بار مضاعف 
ترافیکی به همراه خواهد داشت. رئیس کمیته 
سلامت شورای شــهر تهران ضمن تشکر از 
شهردار منطقه ۱۴ که یکی از پروژه های راکد 
را تعیین تکلیف کرده، گفت: در مورد ترافیک 
باید فکری شــود و در مورد ترافیک ناشی از 
افتتاح سرای ایرانی نیز بارها اعضای شورا تذکر 
دادند اما مورد توجه قرار نگرفت و حالا شاهد 
ترافیک این محدوده به خصوص در روزهای 
پایانی هفته هستیم که موجب نارضایتی اهالی 
محله شده است و از شهرداری می خواهیم به 

تذکر اعضای شورای شهر تهران توجه کند.

رئیس سازمان نظام پزشکی: 
دلیل کمبود پزشک کم کاری 

یا تعارض منافع نیست
رئیس سازمان نظام پزشکی در رابطه با افزایش 
ظرفیت جذب دانشجوی پزشکی با بیان اینکه 
افزایش افسارگسیخته، فله ای و دستوری بدون 
رعایت زیرساخت ها فرد متخصص بدون مهارت 
پرورش می دهد گفت: سامانه سلامت کشور در 
این ســال ها با حداکثر ظرفیت و کیفیت رشد 
در برخی از حوزه ها به رشد ۳۰ برابری و حتی 
۵۰۰ برابری رسیده است.محمد رئیس زاده در 
گفت وگو با میــزان درباره تصویب افزایش ۱۲ 
درصدی ظرفیت رشــته های مختلف پزشکی 
در برنامه هفتم توســعه و همچنین وضعیت 
پزشکان متخصص در کشور گفت: اگر بخواهیم 
وضعیت دسترسی به متخصص را بررسی کنیم 
باید در ســیر مراحل این اقدام را انجام دهیم 
و چنانچه در نقطه بررســی کنیم حتماً دچار 
اشکال می شویم؛ کمبود دسترسی به خدمات را 
در برخی از نقاط کشور داریم اما نمی توان این 
مسئله را به صورت خام در نظر گرفت. رئیس 
زاده با اشاره به اینکه بسیاری از کشور ها رشد 
کمی دارنــد، ولی کیفیت آن ها قابل عرضه به 
دنیا نیست، بیان کرد: تعداد پزشکان ما در سال 
۶۲، ۱۳ هزار نفر بود و ۵ هزار پزشک خارجی 
در کشور داشتیم اما در حال حاضر نزدیک به 
۱۶۰ هزار پزشک داریم یعنی بیش از ۱۲ برابر 
رشد را در تعداد پزشــکان ثبت کرده ایم. اگر 
این  آمارها را کنــار هم بگذارید حتماً تصدیق 
می کنید که سامانه و ســاختار نظام سلامت 
کشور اعم از مسئولان حوزه بهداشت و درمان، 
اساتید، پرسنل و دانشجویان در عین حال که 
به وظیفــه خود در ارائه خدمات بهداشــت و 
درمان در جنگ تحمیلی، دفاع از حرم و حوزه 
مقاومــت و دوران کرونا عمل کرده اند، رشــد 
علمی و آموزشــی خود را نیز به لحاظ کمی و 
کیفی ادامه دادند تا جایی که در هیچ حوزه ای 
اعــم از بهداشــت و درمان و آمــوزش نیروی 
تخصصی نیازی به خارج از کشــور نداریم.وی 
گفت: البته در کنار این موارد کمبود هایی داریم 
و این کمبود ها ناشی از کم کاری حوزه بهداشت 
و درمان و به دلیل تعارض منافع نیســت بلکه 
به این دلیل اســت که ظرفیت خط تولید ما 
حداکثر همین مقدار گنجایش را داشته است، 
اگر کســی می تواند مثالی بیــاورد که جامعه 
پزشکی می توانســته افزایش ظرفیتی بدهد و 
نداده، آن زمان جامعه پزشــکی را متهم کند. 
رئیس سازمان نظام پزشکی ادامه داد: دانشگاه 
پزشکی با ظرفیت ۱۰۰ دانشجو داشتیم که طی 
۷ سال گذشته ۴۱۰ دانشجوی پزشکی تربیت 
کرده. در هر جایی که ظرفیت اجازه می دهد با 
شرط حفظ کیفیت، ظرفیت را اضافه کنید، اما 
اینکه یکی پشت میز بنشیند و بگوید ۲۵ درصد 
اضافه شود درست نیست چراکه در میدان عمل 
وضعیت طور دیگری است و این اقدام منجر به 
این می شود که ظرفیت دانشکده ای را بالا ببرید 

و صندلی برای نشستن نداشته باشید.

همسان سازی حقوق 
بازنشستگان از جیبِ همگان!

افزایش مالیات بر ارزش افــزوده حتی به میزان 
یک درصــد در شــرایط فعلی که مــردم توان 
پرداخت بیشتر ندارند، دوباره یک شوک تورمی در 
جامعه به وجود مــی آورد و عملاً به ضرر مردم و 
خودِ بازنشستگان است. به گزارش ایلنا، از همان 
ابتدای کار مشخص بود که »متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان« در ساختار فعلی پا در هواست و قرار 
نیست اعتبار مناسب برای این کار تخصیص یابد، 
حداقل برای بازنشستگان تامین اجتماعی خبری 
از اعتبار و بودجه ی متناسب سازی نیست.وزیر کار 
در آذرماه، آب پاکی را روی دســت بازنشستگان 
صندوق ها ریخت و گفت »اگر اعتبار مشخص برای 
بازنشستگی  همسان سازی ندهند، صندوق های 
از پس این کار برنمی آیند«. حالا وزیر اقتصاد در 
پیشنهادی جدید، از تصمیمِ عجیبِ دولت برای 
تامین اعتبار متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
از جیب مردم خبر داده است؛ متناسب سازی ای 
که بازهم به روال همیشه، شامل »همه« نمی شود 
و ســر بازنشستگان کارگری بی کلاه می ماند! ۲۸ 
آذرماه، احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی و ســخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد، 
برای افزایش مســتمری بازنشســتگان در طرح 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان قرار شد، یک 
درصد به نرخ مالیات ارزش افزوده اضافه شــود و 
از ۹ درصد کنونی به ۱۰ درصد افزایش یابد. این 
در حالیســت که دولتمردان پیشــتر بارها اعلام 
کرده بودند افزایش درآمد مالیاتی از محل فشــار 
بر پایه های مالیاتی موجود و تولیدکنندگان نخواهد 
بود، بلکه از محل شناســایی موارد فرار مالیاتی و 
پایه های جدید خواهد بود؛ حالا چرا باید همه ی 
مردم از دهک های پردرآمد گرفته تا فرودستان، 
یک درصد بیشتر مالیات برای خرید اقلام اساسی 
بپردازند تا دولت بتواند بودجه ی متناسب سازی 
را فراهم کند؟ چرا دولت حاضر نیست به قوانین 
پایه ی مزدی – چه در قانون کار و تامین اجتماعی 
و چه در قانون مدیریت خدمات کشوری- عمل 
کنــد تا دیگر نیازی به متناسب ســازی و تخس 
کردن ناعادلانه ی یک بودجه میان صندوق های 
بازنشستگی نباشد؟اگر طبق آنچه اسناد قانونی 
می گویند »حقوق بازنشستگان براساس نرخ تورم 
و سبد هزینه های زندگی افزایش یابد« دیگر هیچ 
نیازی به متناسب سازی یا اصطلاحِ هم ردیفِ آن 
همسان سازی نیست. امروز تورم جاری بیش از ۴۵ 
درصد است و دولت بازهم در نسخه ی اصلاحیه ی 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، کف افزایش حقوق سال آینده 
را ۱۸ درصد در نظر گرفته اســت و در عین حال 
قصد دارد از جیب خود مردم از جمله بازنشستگان، 
منابعی فراهم کند تا حقوق بازنشستگان را افزایش 
دهد. پیشنهاد افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش 
افزوده، منتقدان و مخالفان بسیار دارد؛ حتی برخی 
نمایندگان مجلس با این پیشنهاد تعدیلی مخالفت 
کرده اند؛ محمدحسین فرهنگی، نماینده تبریز در 
جلسه علنی چهارشنبه ۲۹ آذرماه مجلس شورای 
اسلامی در مخالفت با کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
اظهار کرد: مهم ترین اشکال این لایحه آن است که 
دولت، منابع خوبی را برای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان در نظر نگرفته است. وی افزود: افزایش 
میزان مالیات بر ارزش افزوده، به این معناست که 
ما مالیات بر ارزش افزوده را از خود بازنشستگان و 
از جیب آنــان می گیریم و بعدا به خود آنان پس 
می دهیم؛ بهتر است این اتفاق نیفتد. با همه ی اینها 
در همان نشستِ ۲۹ آذرماه، با کلیات اصلاحیه ی 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ با ۱۵۴ رأی موافق، ۶۰ رأی 
مخالف و ۵ رأی ممتنع از مجموع ۲۲۲ نماینده 
حاضر در صحن علنی مجلس شــورای اسلامی 
موافقت شد و با این حساب، تا اینجای کار مجوز 
برای افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده 
که بار مضاعفی ست بر گرده ی همه ی مردم، صادر 
شده است. نادر مرادی، فعال صنفی کارگران شاغل 
و بازنشسته، در انتقاد از تصمیم دولت برای افزایش 
نرخ مالیات بر ارزش افزوده به ایلنا گفت: ۶۵ درصد 
از بازنشستگان کشور زیرمجموعه ی صندوق تامین 
اجتماعی هســتند، صندوقی عمومی که مالکان 
خاص دارد؛ این بازنشســتگان انتظار دارند دولت 
بدهی های خود را بپردازد و مدیریت صندوق را رها 
کند تا مستمری ها به اندازه ی خط فقر زیاد شود 
و دیگر نیازی به راهکارهای نیم بند و تبعیض آمیز 
مثل همسان سازی نباشد. به گفته وی، دولت با 
افزایش مالیات بر ارزش افزوده به بهانه ی اجرای 
متناسب سازی، دســت در جیب همه ی مردم از 
جمله بازنشستگان صندوق ها کرده است تا مثلًا 
حقوق برخی بازنشستگان افزایش یابد؛ او می پرسد: 
»چرا مردم باید هزینه های ناترازی صندوق های 
بازنشســتگی را که مقصر اصلی آن دولت است، 
بپردازند؟ چرا منِ کارگر سی سال به یک صندوق 
پول بپردازم اما زمان بازنشستگی از مستمری برابر 
خط فقر برخوردار نباشم و دولتی که سال هاست 
به منابع من در صندوق دست درازی کرده، بگوید 
یک درصد مالیات بیشــتر بپرداز شــاید، شاید 
برایت متناسب سازی را اجرا کردم«!مرادی تاکید 
می کند: یک درصد مالیاتِ بیشتر را همه ی مردم 
می پردازند، ثروتمند و فقیر هم ندارد؛ همه برای 
خرید کالاهای اساسی زندگی باید مالیات بر ارزش 
افزوده بدهند؛ با ایــن کار دولت می خواهد مردم 
را مادرخرجِ بازنشستگان بکند؛ بازنشستگان که 
صدقه خور نیستند! ســی سال حق بیمه داده اند 
که در زمان بازنشســتگی از یک زندگی شایسته 
و مرفه برخوردار باشــند. این فعال صنفی تاکید 
کرد کــه افزایش مالیات بر ارزش افزوده حتی به 
میزان یک درصد در شرایط فعلی که مردم توان 
پرداخت بیشــتر ندارند، دوباره یک شوک تورمی 
در جامعــه به وجود می آورد و عملاً به ضرر مردم 
و خودِ بازنشستگان اســت؛ او در پایان می گوید: 
»قرار بود از خانه های خالی و دارایی های لاکچری 
و یک درصدی های فوق ثروتمند مالیات بگیرند اما 
دریغ که بازهم سراغ جیب های خالیِ مردم عادی 

رفتند!«

نظر چمران درباره
 احداث »تراموا« در تهران

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: وقتی 
در تهــران مترو را به عنوان حمل و نقل انبوه 
بر داریم، تراموا وســیله گرانی است و انبوه بر 
نیســت، ترجیح می دهیم از لحاظ بودجه به 
مترو بپردازیم.به گزارش ایلنا، مهدی چمران 
با بیان اینکه موضــوع تراموا هنوز به صورت 
رسمی به شورا نیامده است، خاطرنشان کرد: 
باید این مصوبه ابتدا در کمیسیون حمل و نقل 
و سپس شــورا بررسی شود و اگر راه دیگری 
طی شود، اشتباه است. به گزارش شهر، رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران با تاکید بر اینکه 
تاکســی، اتوبوس و مینی بوس باید توســط 
شــهرداری نظارت شــود، گفت: کار کردن 
تاکسی های اینترنتی قاعدتا به دلیل اینکه باید 
قانونی و درست باشد، نیاز به مدیریت توسط 

شهرداری دارد.

9 اجتماعی

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: 
وقتی سلبریتی بودن را به عنوان ارزش مطرح می کنیم، به صورت 
طبیعی جوانان فکــر می کنند نخبگی اهمیت ندارد و به ســمت 
بازی های دیده شــدن و جلب توجه چه به درســت و چه به غلط 
می روند. مهرداد ویس کرمــی در گفت وگو با ایلنا در مورد حضور 
برخــی نوجوانان فعال در فضای مجازی در برنامه های تلویزیونی و 
تغییر معنای فرد موفق و موفقیت در ذهن نوجوانان توضیح داد: یکی 
از موضوعاتی که در جامعه تاثیر زیادی دارد، معرفی الگوهاست، به 
خصوص برای جوانان و نوجوانان به لحاظ تربیتی معرفی الگو یکی 
از موثرترین کارها برای تعلیم و تربیت آن هاســت. عضو کمیسیون 
آموزش مجلس با طرح این پرسش که معرفی الگو در چه زمان هایی 
می تواند به بهترین شکل انجام شــود؟ گفت: الگوسازی زمانی که 
صداوســیما به عنوان رسانه ملی مخاطبان بیشتری دارد و به طور 
طبیعی اکثر مردم پای برنامه های صدا و سیما می نشینند بهتر انجام 
می شود، چرا که همیشه مخاطبان تلویزیون خیلی زیاد نیست، ولی 
در ایامی مثل عید نوروز یا شب یلدا و سایر اعیاد و مراسم های ملی 
مذهبی، مخاطبان صدا و ســیما زیادتر می شود. ویس کرمی تاکید 
کرد: یکی از ظرفیت های مهم کشــور کــه از بودجه بیت المال هم 
استفاده می کند و به تعبیر حضرت امام خمینی )ره( می تواند یک 
دانشگاه باشد، صداوسیماست. نخبگان ما که بناست الگوی جوانان 
حال و آینده کشور باشند، در همین بستر باید معرفی شوند. اینکه 
نخبه ای را در همایشی محدود مورد تقدیر و معرفی قرار می دهیم، 
برُد زیادی ندارد و قابل مقایسه با زمانی نیست که این افراد از یک 
برنامه پرمخاطب تلویزیونــی، در بازه زمانی که اکثر مردم حوصله 
و وقت بیشــتری برای تماشــای برنامه های صدا و سیما را دارند، 
معرفی می شــوند. او ادامه داد: دقیقا در همین ایام پرمخاطب صدا 
و ســیمای ما دچار روزمرگی می شــود و به جای اینکه از ظرفیت 
پیش آمــده که هر ثانیه آن از بیت المــال ارتزاق می کند، به نفع 
مســائل کلان، ارتقای فرهنگی و تربیتی جامعه بهره ببرد، بیشتر 
سراغ ســلبریتی هایی می روند که بعضا مشکل ساز هم می شوند و 
موارد زیادی داشتیم که در شرایط حساس کشور، برخی از همین 
سلبریتی ها متاسفانه برعکس عمل کرده اند و نه تنها به کشور کمک 
نکرده اند، بلکه در آن روزهای حساس پای لنگ مملکت هم بوده اند.

نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه صدا و ســیما یکی از ظرفیت هــای خیلی مهم برای معرفی 
نخبگان کشور اســت، افزود: این عزیزان باید از رسانه ملی دیده و 
شنیده شوند تا احســاس کنند کشور به نخبگان اهمیت می دهد، 
ضمن اینکه با چنین کاری، احساســی در آن ها ایجاد می شود که 

مطمئن می شــوند نخبگی از نگاه رســانه ملی یک ارزش است. او 
اضافه کرد: وقتی سلبریتی بودن را به عنوان ارزش مطرح می کنیم، 
به صــورت طبیعی جوانان فکر می کنند نخبگی اهمیت ندارد و به 
ســمت بازی های دیده شــدن و جلب توجه، چه به درست و چه 
به غلــط می روند. ویس کرمی گفت: دیده شــدن لزوما به معنای 
این نیســت که افراد مثبت دیده می شــوند، بلکه خیلی از افراد به 
واســطه بعد منفی جلب توجه می کنند و دیده می شوند. حتی در 
مباحثی که کارشناســی است مانند مثال دینی، مذهبی، فرهنگی 
و… نیز گاهی صدا و ســیما به سمت سلبریتی ها می رود که شاید 
خیلی از بحث سردر نمی آورند. فرض کنید می خواهند در تلویزیون 
از حضرت زهرا )س( ســخن بگویند؛ برای چنین امری قطعا باید 

ســراغ عالمی دینی و آگاه رفت، ولی می بینیــم که در این مواقع 
صدا و سیما مثلا ســراغ بازیگران می رود! طبیعتا یک بازیگر آنچه 
خودش هســت و می داند را مطرح می کند که نوعا مبتنی بر دانش 
و پژوهش هم نیست و این یعنی دور باطل که فرهنگ جامعه را از 
درون مورد هجمه قــرار می دهیم و این تازه غیر از آن هجمه های 
فرهنگی اســت که از بیرون به ما وارد می شــود. عضو کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس در ادامه ضمن اشاره به اینکه برنامه های 
صدا و ســیما شاید گاهی در آسیب زدن به هویت کشور موثر واقع 
شــده باشــد، گفت: امیدواریم با رویکرد جدیدی که رئیس صدا و 
ســیما ادعا می کند در پیش گرفته شده، موارد مذکور اصلاح شود 
و به ســمت ارزش دهی و معیارهای درست برویم تا هر چه بیشتر 
به افتخارات ملی و دینی خود بپردازیم و صرفا در جهت سلبریتی 
محوری و دیده شــدن برخــی افراد حرکت نکنیــم. ویس کرمی 
خاطرنشــان کرد: این رویکرد در دعوت مهمانان شاید یک اشتباه 
محاسباتی بوده اســت؛ امروز مردم برای اینکه فرزندشان در رشته 
خوبی در دانشگاه معتبری قبول شود، چقدر هزینه می کنند؟! این 
یعنی علم و دانش و پیشــرفت تحصیلی فرزندانشان خیلی اهمیت 
دارد. پــس تلویزیون ملی، اگر نخبگان ملــی را مهمان برنامه های 
پرمخاطب کند، با یک تیر دو نشان زده است؛ هم نخبه را تشویق و 
امیــدوار کرده و هم پیام اهمیت دانش و علم را به جامعه به عنوان 
رســانه ملی ارسال کرده است، ضمن اینکه قطعا مخاطب تلویزیون 
در این موارد بیشــتر هم می شود. این نماینده مجلس عنوان کرد: 
برخی از برنامه ریزان و تهیه کنندگان صدا و ســیما توجه ندارند که 
قشــر وسیعی از مردم ایران ارزش مدار هستند و ارزش های ملی و 
دینی برای آن ها مهم اســت و وقتی می بینند برنامه صدا و ســیما 
محتواهایی ســطحی دارد، حاضر نیســتند وقت بگذارند و چنین 
برنامه هایــی را دنبال کنند. او افزود: تلویزیون اگر مخاطب عاقل و 
اندیشــمندی به دست می آورد، با برنامه های پوک و سطحی آن ها 
را از دســت می دهد. متاسفانه همیشــه این اشتباهات محاسباتی 
 را داشــته ایم. چگونه اســت که مثلا برنامه ای در رادیو ۳ ســاعت 
در خصــوص کنکور روی آنتن مــی رود و واقعا حجم زیادی پیام و 
تماس دارند؟ با اینکه برنامه ای علمی اســت، چرا که دغدغه مردم 
ماســت و خیلی از افراد چنین برنامه هایی را گوش می دهند. ویس 
کرمی اینطور ادامه داد: به تعبیر »نیل پستمن« دانشمند آمریکایی 
علوم ارتباطات، هر چیزی را در رســانه ابتدا به ســرگرمی تبدیل 
می کننــد و بعد آن را مطرح می کننــد و طرح کردن همه چیز در 
قالب موضوعات سرگرمی در درازمدت موجب افت فرهنگی اجتماع 

وزیر سوال رفتن ارزش ها می شوند.

 عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

چرا »نخبگان ملی« در ایام خاص مهمان تلویزیون نیستند؟!

رئیــس انجمن دفاتر خدمات مســافرت هوایی و جهانگردی ایران از رونق ســفر های ژانویه خبر 
داد و گفت: متمولین جامعه، مســافران ســفر های کریسمس هســتند و این نوع سفر ها هیچگاه 
تعطیل نمی شــود. به گزارش ایلنا، حرمت الله رفیعی با اشــاره به آنکه میزان گردشــگران ورودی 
نســبت به سال گذشته افزایش یافته، گفت: برخی می گویند که حتی اگر تور های مجانی بگذاریم 
کســی به ایران سفر نمی کند، این حرف نادرســت است. هرچند تعداد گردشگران ورودی از اروپا 
کم شــده است، اما مگر چه تعداد گردشگر از اروپا داشــتیم که می گویند کم شده است. در کل 
حتا در بهترین حالت ورودی هایمان از تعداد گردشــگران اروپــا، کانادا و انگلیس به ۴۰ هزار نفر 
هم نمی رســید. او ادامه داد: در شرایط کنونی بازار چین، روســیه، کشور های حوزه خلیج فارس 
و عربســتان در حال رونق یافتن اســت. در واقع بازار های هدف در حال احیا شدن است. اگر در 
حوزه بازار های قدیمی به مشــکل خوردیم، اما اکنون بازار های جدید احیا شــده اند.اما متاسفانه 
تاکنون هیچ کس از مســئولانی که بر سر مسند گردشــگری نشسته اند، نتوانستند آماری درست 
در اختیار ما بگذارند که بدانیم چه تعداد گردشــگر وارد کشور می شود. این در حالی است که در 
تعاریف آمده هر مســافری که به کشور ما ســفر کند و برای این سفر هزینه کند، گردشگر تلقی 
می شــود. در چنین شــرایطی ۹۰ درصد افراد ورودی به کشور ما گردشــگر محسوب می شوند. 
رفیعی در پاســخ به این ســوال که بیشتر ورودی ها به کشور با چه هدفی اعم از تجاری، تفریحی، 
زیارتی و… ســفر می کنند، گفت: بیشتر ورودی های به کشور با جنبه زیارتی و سیاحتی هستند 
و بیشــتر به صورت انفرادی ســفر می کنند. سفر آن ها نیز توســط دفاتر خدمات مسافرتی ایران 
صورت نمی گیرد بلکه بیشــتر توسط دفاتر خدمات مســافرتی کشور خودشان هماهنگ می شوند 
و در ایــران محل اقامت رزرو می کنند.رئیس انجمن دفاتر خدمات مســافرت هوایی و جهانگردی 
ایران در خصوص ســفر هایی که در ماه ژانویه رونق می یابند، گفت: عموما ژانویه مســافران خود 
را دارد. مســافر ژانویه، مسافری اســت که از جایگاه اقتصادی بالایی برخوردار است و با مسافران 
ایام دیگر تفاوت دارد. در نوروز و تابســتان عمده هتل های ۵ ســتاره پر بودند، اما هتل های ۲ و ۳ 
ســتاره خالی بودند. در واقع می توان گفت، بخش متمول جامعه به ســفر می رود و این روند ادامه 
دارد و تغییــری در آن ایجاد نشــده. همین امر درخصوص ژانویه و ســفر های این ایام نیز صدق 
می کند و شــاهد تغییر خاصی در این بخش نیســتیم. او ادامه داد: بخشــی از سفر های ژانویه به 
ســمت ترکیه و اروپاست و بخشی دیگر به سمت بلوک غرب و بخشی دیگر به سمت بلوک شرق 
و مالزی و تایلند اســت. اکنون نیز بخشی به دبی اختصاص می یابد. اما بیشترین حجم سفر ها به 
 ســمت ترکیه و بعد از آن دبی است و کشــور های حوزه CIA از آذربایجان و ارمنستان گرفته تا 

گرجستان و… است.

در حالی که معاون وزارت آموزش وپرورش از فرصت مجدد برای ثبت اعتراض رتبه بندی برای دو گروه 
از معلمان خبر داده اســت، اما مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارتخانه این موضوع را رد کرد!به 
گزارش تســنیم، مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش در اطلاعیه ای، فرصت 
مجدد برای ثبت اعتراضات رتبه بندی را رد کرد! در این اطلاعیه آمده است: همه اعتراضات رتبه بندی 
معلمان رسیدگی شده است و سامانه اعتراضات هم بسته شده است و اعتراض جدید پذیرفته نخواهد 
بود و از این پس رتبه بندی براســاس آیین نامه مصوب انجام خواهد شد. برای رفع سؤالات و ابهامات 
کسانی که در این باره سوال دارند، سامانه گفتگو ایجاد شده است که از تردد غیرضروری همکاران به 
مرکز خودداری شــود، در همان سامانه پاسخ سؤالات داده خواهد شد،لذا براساس فرصت اعلام شده 
به اعتراضات همه موارد اخذ شــده و با حمایت ســازمان برنامه و بودجه و مساعدت رئیس جمهور و 
معاون اول ایشان، به همه اعتراضات نیز رسیدگی شده است لذا تعیین زمان دیگر برای اعتراض مجدد 
منتفی است! از این پس فرآیند رتبه بندی براساس آیین نامه مربوطه انجام خواهد شد که بیشتر ناظر 
به دانشــجومعلمان فارغ التحصیل دانشگاه فرهنگیان و تربیت دبیر شهید رجایی خواهد بود لذا برای 
رفع هرگونه ابهام و سؤال از طریق سامانه گفتگو به آدرس my.medu.ir قسمت »نتیجه رتبه بندی« 
مراجعه و بر روی دکمه گفتگو کلیک کنید. در سامانه پرسش و پاسخ )گفتگو( ذکر شده است: »این 
ســامانه با هدف پاسخ مناسب به معلمان راه اندازی شده است. تمام سؤالات و پرسش های معلمان از 
طریق همین سامانه پاسخ داده خواهد شد. در صورتی که عناوین مربوط به امور اداری پرونده همکاران 
)ســابقه تجربی، ضمن خدمت، ارزشیابی سالیانه، ۲۰ امتیاز مربوط به تربیت معلم( نیاز به بررسی و 
اصلاح داشته باشد فقط از طریق سامانه گفتگو قابل بررسی و پیگیری است. مقتضی است اطلاع رسانی 
لازم و به طور گســترده به معلمان در ســطح مناطق، نواحی و مدارس انجام پذیرد تا علاوه بر ایجاد 
آرامش خاطر برای همکاران از مراجعه حضوری به ادارات مناطق، ادارات کل و حوزه ستادی خودداری 
کنند. شایان ذکر است مسئولان ارزیابی عملکرد، منابع انسانی، فناوری اطلاعات و روابط عمومی در 
ســطوح مختلف دستگاه مسئول پاسخگویی و اطلاع رســانی در این حوزه به همکاران هستند.« این 
اطلاعیه وزارت آموزش و پرورش در حالی صادر شده است که اخیراً معاون وزیر آموزش و پرورش از 
فرصت مجدد برای ثبت  اعتراض به نتایج رتبه بندی معلمان خبر داده و گفته بود که سامانه رتبه بندی 
معلمان مجدد باز می  شــود! علی فرهادی؛ معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش و پرورش 
دراین باره گفته بود: رتبه بندی یک فرایند است و معلمان باید در نظمی مشخص در طول سال بتوانند 
تقاضای ارتقای رتبه داشته باشند؛ بنابراین به فواصل مختلف اطلاع رسانی انجام خواهیم داد و سامانه 
رتبه بندی معلمان به آدرس https://rtb.medu.ir/ مجدداً باز می  شــود تا بتوانیم به درخواست های 

جدید و اعتراضات آنها رسیدگی کنیم.

آموزش وپرورش: رئیس انجمن دفاتر خدمات مسافرتی:

بارش های زمستانه امیدبخش است؟

فرصت دوباره برای ثبت اعتراض به رتبه بندی نداریم!سفر های ژانویه تعطیل نشده و مسافران خود را دارد 

 تجربه چهارمین خشکسالی پیاپی در ایران

مثال  مانند  است  کارشناسی  که  مباحثی  *در   
و  صدا  گاهی  نیز  و…  فرهنگی  مذهبی،  دینی، 
سیما به سمت سلبریتی ها می رود که شاید خیلی 
از بحث سردر نمی آورند. فرض کنید می خواهند 
در تلویزیون از حضرت زهرا )س( سخن بگویند؛ 
برای چنین امری قطعا باید سراغ عالمی دینی و 
آگاه رفت، ولی می بینیم که در این مواقع صدا 
بازیگران می رود! طبیعتا یک  و سیما مثلا سراغ 
بازیگر آنچه خودش هست و می داند را مطرح 
می کند که نوعا مبتنی بر دانش و پژوهش هم 
نیست و این یعنی دور باطل که فرهنگ جامعه 
را از درون مورد هجمه قرار می دهیم و این تازه 
غیر از آن هجمه های فرهنگی است که از بیرون 

به ما وارد می شود

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رئیس مرکــز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی کشور ضمن اشــاره به اینکه بارش های پاییزه نسبت به 
بلندمدت ۴۳درصد کاهش یافت، اظهار کرد: حتی بارش های نرمال 
زمستانه نیز کم بارشی های چهارساله را جبران نمی کند. احد وظیفه 
در گفتگو با ایسنا درباره وضعیت بارش طی آذرماه اظهار کرد: میانگین 
بارش های کشور طی پاییز ۳۴ میلیمتر ثبت شد این درحالیست که 
به صورت نرمال باید از ابتدای سال آبی تاکنون ۶۰ میلیمتر بارندگی 
دریافت می کردیم. این میزان بارش ثبت شده نشان می دهد که ما با 
کاهش جدی بارندگی مواجه هستیم، به عبارتی ۲۶ میلیمتر معادل 
با ۴۳ درصد کمتر از میانگین بلندمدت بارندگی دریافت کردیم. سال 
گذشــته در این بازه زمانی ۳۳ میلیمتر بارش در کشــور ثبت شد 
بنابراین در سال جاری حدود یک میلیمتر میانگین بارش ها نسبت 
به سال گذشته بیشتر بوده است اما به طور کلی با میانگین بلندمدت 
اختلاف زیادی دارد.وی افزود: در استان هایی همچون تهران، قزوین 
و... شــرایط بارندگی ها نسبت به سال گذشته بهتر بوده است اما در 
استان هایی همچون چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، 
بوشهر که سال گذشته در این بازه زمانی بسیار پربارش بودند، میزان 
بارندگی ها بسیار کم تر از سال گذشته بوده است. از سال آبی ۱۳۹۹ 
تا ۱۴۰۲ ســه سال خشکسالی را پشت ســر گذاشتیم و امسال در 
چهارمین ســال خشکسالی پیاپی هستیم. رئیس مرکز ملی اقلیم و 
مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور ادامه داد: سال 
گذشته در استان های جنوب غرب همچون چهارمحال و بختیاری، 
کهگیلویه و بویراحمد، خوزســتان، ایلام، کرمانشاه شرایط چندان 
بد نبود و شــرایط مطلوبی داشــتند اما بارش در سایر نقاط کشور 
همچون استان های تهران، قزوین، سمنان، خراسان رضوی و تقریبا 
نیمه  شرقی کشور به طور شدیدی زیرحد نرمال بود، با وجود تجربه 
شرایط بهتر بارشــی در سال جاری، چهارمین سال پیاپی است که 

در خشکسالی متوسط تا بسیار شــدید و استثنایی به سر می برند. 
نکته بسیار مهم این است که با طولانی تر شدن خشکسالی، تاثیرات 
منفی آن نیز بیشتر و شــدیدتر می شود.وی افزود: کشور طی پاییز 
امسال میانگین دمایی بالاتری را نسبت به سال گذشته تجربه کرد، 
به گونه ای که طی هفته های گذشــته غالب نقاط کشور دمایی بیش 
از نرمال را تجربه کردند. میانگیــن دمای هوا از ابتدای پاییز حدود 
۱۶.۷ درجه ســانتیگراد ثبت شد این در حالیست که در بلندمدت 
دمای این بازه زمانی ۱۴.۶ درجه سانتیگراد بوده بنابراین دمای هوا 
در پاییز سال جاری نسبت به بلندمدت ۲.۱ درجه سانتیگراد افزایش 
داشــته و این عدد بسیار بزرگی اســت. وظیفه ادامه داد: با بررسی 
هفتگی و ماهانه وضعیــت دمایی در می یابیم طی برخی هفته های 
آذرماه میانگین دمای مناطق فصلی شمال کشور بین ۷ تا ۱۰ درجه 
ســانتیگراد بیش از نرمال بود و گرمای بی سابقه ای را در عرض های 
شمالی و مناطق سردسیر شمال کشور - که استان تهران را نیز در بر 
می گیرد - تجربه کرده ایم.وی درباره وضعیت دمای کشور در زمستان 
اظهار کرد: به طور کلی میانگین دمای کشور در زمستان بیش از حد 
نرمال پیش بینی می شود. مدل های عددی که شبیه سازی جو برای 
پیش بینی آینده نشان می دهند، بیانگر این هستند که دمای میانگین 
فصل زمستان به طور نسبی ۱ تا ۱.۵ درجه سانتیگراد و در عرض های 
شــمالی تا ۲ درجه سانتیگراد بیش از نرمال است.رئیس مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور درباره 
بارندگی های کشور طی زمستان نیز گفت: به دلیل اینکه مدل های 
زیادی برای شبیه سازی وجود دارد، برخی از مدل ها شرایط مایل به 
کم بارشــی و برخی مدل های دیگر نیز شرایط نرمال و اندکی بیش 
از نرمال دارند و نشــانگر شرایطی هستند که بیشتر به سمت نرمال 
گرایش دارد و انتظار داریم بر اساس خروجی مدل ها بارش ها در حد 
نرمال باشد.وی تاکید کرد: تمام این پیش بینی ها در حد احتمالات 

اســت و نمی توان به طور صد در صد به آن ها استناد کرد همچنین 
نکته مهم و قابل توجه این است که وضعیت دمایی قابل پیش بینی تر 
از میزان بارندگی ها اســت چراکه متغیرهای بسیار زیادی در میزان 
بارندگی تاثیرگذار اســت و نمی توان پیش بینی دقیقی درباره میزان 
بارش های زمستانه ارائه داد اما به طور کلی شرایط نرمالی مورد انتظار 
اســت. وظیفه ادامه داد: در پاییز حدود ۲۵ درصد بارندگی کشــور 
تامین می شود اما از این میزان حدود ۴۴ درصد بارندگی ها کمتر از 
نرمال بود. این عدد و رقم بســیار بزرگی است بنابراین تاکنون حتی 
۱۰ تا ۱۵ درصد بارش امسال را دریافت نکرده ایم و حتی اگر زمستان 
پربارشی هم داشته باشیم باز هم جبران این کم بارشی بسیار دشوار 
است.وی با تاکید براینکه با کمبود جدی منابع آبی مواجه هستیم، 
اظهار کرد: حتی اگر بارش های زمســتانی در حد نرمال نیز باشد به 
دلیل کمبود جدی آب طی ســال های گذشته و پاییز سال جاری، 
کمبودهای گذشته جبران نمی شود و از نیمه دوم بهار با تنش شدید 
آبی در بسیاری از نقاط کشور مواجه خواهیم شد. رئیس مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور درباره 
علت این کم بارشــی ها گفت: از جمله دلایلی که موجب می شود تا 
ســامانه بارشی فراوانی بر کشور وارد نشــود، گرمای هوای بیش از 
حد نرمال پاییز ســال جاری اســت. آبان و آذر بی هنجاری دمایی 
بســیار زیادی نسبت به نرمال داشته اســت، به گونه ای که اگر آمار 
دمایی ۵۰ ســال گذشته با چند هفته اخبر را مقایسه کنیم، شاهد 
بی هنجاری مثبت دمایی بی سابقه  طی چند هفته اخیر خواهیم بود.

وظیفه در پایان تصریح کرد: گرمای بی سابقه ای که در منطقه شرق 
مدیترانه، خاورمیانه و اروپا وجود دارد، موجب می شود تا سامانه های 
جوی کمتر به این مناطق نفوذ کنند. سیســتم های چرخندی که 
در مدیترانه فعال و موجب بارندگی مناســب در نیمه غربی زاگرس 

می شدند امسال فرصتی برای تقویت و عبور از ایران پیدا نکردند.
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نشست بررسی و تحلیل سامانه مودیان مالیاتی با حضور دادستان، 
معاونین فنی و حسابرسی، حسابرسان کل دیوان محاسبات کشور 

و همچنین رئیس و معاونین سازمان امور مالیاتی برگزار شد.
علی کامیار دادســتان دیوان محاســبات، طی ســخنانی در این 
جلســه با اشاره به پیشرفت ها و تحولات رخ داده در سازمان امور 
مالیاتی کشــور، اظهار داشت: اقدامات مثبت و خوبی در سازمان 
امور مالیاتی صورت گرفته اما باید تلاش بیشــتری در این زمینه 

صورت گیرد.
دادستان دیوان محاسبات با اشاره به نقش ویژه مالیات در اصلاح 
ساختار اقتصادی کشور، گفت: نحوه اخذ مالیات از کارمندان نباید 
به این شــکل باشد که ابتدا ضریب افزایش حقوق سنواتی لحاظ 
شود و سپس به همان میزان یا حتی بیشتر، بر درصد کسر مالیات 
از حقــوق نیز اضافه گردد؛ به نحوی که هیچ تغییری در دریافتی 

کارکنان صورت نپذیرد.
وی با بیان اینکــه مالیات بر ارزش افزوده باید بطور کامل وصول 
شــود، خاطرنشــان کرد: یکی از مهمترین مشــکلات در حوزه 
مالیاتی، عدم رعایت تناســب زمانی در میزان وصولی از مودیان 
است بدین صورت که در ۱۰ ماهه نخست هرسال ۲۰ درصد و در 
ماه های بهمن و اسفند، حدود ۸۰ درصد درآمدهای مالیاتی اخذ 
می گردد که این امر موجب ایجاد اختلال در پیشــبرد برنامه های 

اقتصادی دولت خواهد شد.

کامیار با تاکید بر ضرورت توسعه فرهنگ مالیاتی در میان مردم، 
افزود: دیوان محاسبات کشور با جدیت تمام پیگیر اعمال نفوذها 
در خصوص بخشــودگی مالیاتی خواهد بود و به دقت آن را رصد 

خواهد کرد.
در ادامه این نشست، محســن برزوزاده معاون فنی و حسابرسی 
امور اقتصادی و زیربنایی دیوان محاسبات نیز با اشاره به ضرورت 
رعایــت ماده ۴۰ قانون محاســبات و اجرای کامل حســابداری 
بخش عمومی در امور مالیاتی، بیان داشــت: مغایرت درآمدی در 
بخش های مختلف دولت از جمله مواردی است که تسهیم صحیح 
منابع را با مشــکل مواجه می کند که می توان با استانداردسازی 

حساب ها و اصلاح روش ها این نقیصه را برطرف کرد.
لزوم تصمیم گیری به موقع و درســت در شرایط بحران مالی، از 
دیگر بخش های سخنان برزوزاده بود و گفت: در شرایط رکودی، 
باید روشــی را اتخاذ کنیم که از فشــار مضاعف مالیات بر مردم 
جلوگیــری شــده و شــیوه ای را در پیش گرفت تا بــا بالا بردن 

هزینه های عمومی دولت، رونق اقتصادی ایجاد شود.
وی تنظیــم فاصله بین ممیز و مودی را از دیگر الزامات اساســی 
در حوزه اخذ مالیات دانست و تاکید کرد: در حال حاضر بیش از 
۶۶۰۰ همت رســوب منابع در ادارات کل مالیاتی وجود دارد که 

باید آن را تعیین و تکلیف کرد.
محمدهادی ســبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی کشور نیز در 

این نشســت با تقدیر از عملکرد دیوان محاســبات کشور، گفت: 
نقش دیوان محاســبات در کمک به ســازمان امور مالیاتی برای 
گزارش محل های هزینه کرد مالیات های ماخوذه به مردم، بسیار 

اثرگذار است.
رئیــس ســازمان امــور مالیاتی با اشــاره به افزایــش دوبرابری 
معافیت هــای مالیاتی برای حقوق بگیران با هدف کاهش فشــار 
اقتصادی، بیان داشــت: مجموع مالیات و عوارض وصولی سازمان 
امور مالیاتی در ۸ ماه نخســت ســال جاری، رقمی بالغ بر ۶۳۱ 

همت بوده است.
ســبحانیان، تحول در نظام مالیات ســتانی را از اولویت های این 
سازمان برشــمرد و افزود: مواردی همچون »مبنا قرار دادن رتبه 
اعتباری مالیات در اعطای تســهیلات«، »رفع تبعیض و ناعدالتی 
در مالیات ستانی« و »افزایش اتقان اطلاعات ثبت شده در پایگاه 
اطلاعاتی مالیات« از اصلی ترین گام ها در تحول آفرینی در سازمان 

امور مالیاتی محسوب می شوند.
به گزارش تسنیم؛ وی با بیان آمارهایی از مقایسه عملکرد سامانه 
مودیان در بازه زمانی فروردین تا آذر ماه سال جاری، خاطرنشان 
کرد: رشــد ۲۳ برابری تعداد اشــخاص حقوقی فعال در سامانه 
مودیان، رشــد ۳۳ برابری تعداد صورتحســاب های الکترونیکی و 
رشد ۵ برابری میانگین تعداد دریافت صورتحساب الکترونیک، از 

مهمترین اقدامات در این سامانه بشمار می روند.

کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با خرید ۱۵۰ فروند کامیون ملکی، 
حرکت جدی خود را برای تبدیل شدن به یک شرکت حمل ونقل 
لجســتیکی آغاز کرده است. کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران، 
ناوگان ملی کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران در راستای تبدیل 
شدن به یک شرکت حمل ونقل لجستیکی بر مبنای سند راهبردی 
خود در افق ۱۴۰۶، اقدام به خرید ۱۵۰ دستگاه کامیون ملکی صفر 
DOOR TO DOOR کیلومتر برای تحقق عملیات حمل ونقل 

در کریدور شمال- جنوب نموده است.
مدیرعامل شــرکت حمل ونقل جــاده ای »بهارران« بــا تاکید بر 

اینکه گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران هم اکنون به عنوان 
شانزدهمین ناوگان حمل ونقل کانتینری جهان شناخته می شود، 
ادامه داد: شرکت بهارران در کنار شرکت حمل ونقل ترکیبی گروه 
کشــتیرانی به عنوان شرکت حمل ونقل ریلی این گروه، چشم انداز 
تازه گروه کشتیرانی را در راستای بدل شدن به شرکتی لجستیکی 
را نوید می دهند. وی افزود: براســاس برنامه ریزی صورت گرفته، تا 
پایان ســال آینده با همکاری تولیدکنندگان داخلی، هزار دستگاه 
کامیون به ناوگان ملکی حمل بار جاده ای گروه کشتیرانی جمهوری 

اسلامی ایران ملحق خواهند شد.

به گفته این مقام مســئول در گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران، با مجوزی که به تازگی دولت برای شــرکت های حمل ونقل 
جاده ای صادر کرده است، ۱۰۰ دستگاه کامیون دیگر نیز به صورت 
وارداتی به این چرخه اضافه خواهند شد تا شرکت حمل بار جاده ای 
گروه کشتیرانی بتواند با ۱۱۰۰ فروند کامیون ملکی، فعالیت خود را 

در عرصه حمل ونقل چندوجهی تقویت کند.
به گزارش مهر؛ وی افزود: برای ایجاد انگیزه بیشتر برای کامیونداران 
کشور، مقرر شده مالکیت کامیون های این شرکت پس از ۳ الی ۶ 

سال و بسته به نحوه فعالیت رانندگان، به آنان منتقل شود.

افندی زاده گفت: شرکت هایی که کارت بازرگانی 
دارند می توانند اتوبوس با کارکرد ۵ ســال وارد 
کشور کنند و امسال واردات ۵ هزار دستگاه در 
دستور کار قرار دارد. شهریار افندی زاده معاون 
حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی گفت: طبق 
تبصــره ص بنــد ۷ قانون بودجه بایــد ۵ هزار 
دستگاه اتوبوس با حداکثر ۵ سال کارکرد وارد 
چرخه توسعه ناوگان کشور شود و تلاش زیادی 
صورت گرفت تا این فرآیند محقق شود. در این 
راســتا جلســاتی با وزارت صمت برگزار شد و 
علاوه بر بحث آیین نامه اجرایی واردات با هیئت 
وزیران با وزارت صمت و بانک مرکزی و بسیاری 
از سازمان ها هم جلســاتی در این حوزه برگزار 
شد. وی ادامه داد: تلاش شد با هماهنگی صورت 
گرفته در وزارت راه و شهرسازی این موضوع در 
دستور کار قرار گیرد و با توجه به آنکه اتوبوس 
یکی از وســایل نقلیه تاثیر گذار در بخش حمل 
و نقل اســت و طی ســال های گذشــته تعداد 
اتوبوس های ما کاهش یافته و برخی ازآن ها هم 

با بالارفتن سن امکان طی مسیر در مسافت های 
طولانی را ندارد بنابراین امکان واردات را فراهم 
کردیم. افندی زاده افــزود: امیدواریم با کمک 
سرمایه گذاران و با همکاری با بانک ها و سازمان 
راهداری بتوانیم نوســازی ناوگان حمل و نقل 
برون شهری را داشته باشیم. معاون حمل و نقل 
وزیر راه و شهرســازی اظهار کرد: با هماهنگی 
صــورت گرفته با وزارت صمت تعدادی اتوبوس 
امســال وارد ناوگان می شوند. از طریق سازمان 
راهداری با ۱۳ کارخانه و شرکت داخلی تفاهم 
نامه برای تامین اتوبــوس، مینی بوس، میدل 
بــاس منعقد کرده ایم تا در کنــار بحث واردات 
تولید داخــل را هم تقویت کنیــم. به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران جوان؛ او بیان کرد: تمامی 
شرکت های حمل ونقلی در صورت داشتن کارت 
بازرگانی می توانند اقدام به واردات اتوبوس کنند 
و طبیعتا شرکت های حمل و نقلی، با کنسرسیوم 
و شرکت های حمل و نقلی در ارتباط هستند و 

در این زمینه انحصاری دیده نشده است.

خزانه داری کل کشور اعلام کرد که با برگزاری 
بیست و یکمین هفته عرضه اوراق مالی اسلامی 
منتهی بــه مــورخ ۲۹ آذر ۱۴۰۲، مبلغ ۳۰۰ 
میلیارد تومان اوراق مرابحه عام به فروش رسید.
وزارت امــور اقتصــادی و دارایی بــرای تامین 
مالی اقتصاد کشــور با کمترین تبعات تورمی، 
در ســال ۱۴۰۲ نسبت به انتشــار اوراق بهادار 
دولتی با استفاده از روش های مختلف از جمله 
انتشار اسناد خزانه اســلامی و برگزاری بیست 
و یــک هفته عرضــه اوراق بدهی و یک مرحله 
پذیره نویســی اوراق اقدام کرده است که از این 
طریق تا این تاریخ، در مجموع ۱۵۷.۶۱۹ میلیارد 
تومان شامل ۹۰.۶۱۹ میلیارد تومان به صورت 
فروش نقدی و ۶۷.۰۰۰ میلیارد تومان در قالب 

اسناد خزانه اسلامی تامین مالی انجام شد.
در ادامه اقدامات وزارت امور اقتصادی و دارایی 
برای تامین مالی اقتصاد کشور با هدف کاهش 
تبعات تورمی، خزانه داری کل کشــور امسال 
نسبت به انتشــار و عرضه اوراق بهادار دولتی 

با استفاده از روش های مختلف از جمله انتشار 
اسناد خزانه اســلامی و برگزاری بیست و یک 
هفته عرضه اوراق بدهی میان بانک ها، مؤسسات 
اعتباری غیربانکی و نهادهای مالی فعال در بازار 
ســرمایه )از قبیل صندوق های سرمایه گذاری 
و شــرکت های تأمین ســرمایه( و یک مرحله 
پذیره نویســی اوراق از طریق کارگزاری بانک 
مرکزی و سیســتم مظنه یابی شرکت مدیریت 

فناوری بورس تهران اقدام کرد.
به گزارش ایلنا؛ بر اســاس این گزارش حسب 
تصمیمات اتخاذ شــده در راستای تامین مالی 
بهینه، بیســت و یک هفته عرضه اوراق بدهی 
برگزار شــد که پس از اخذ سفارش های خرید 
اوراق از متقاضیان یاد شده در سامانه های بازار 
بین بانکی کارگزاری بانک مرکزی و مظنه یابی 
شــرکت مدیریت فنــاوری بورس تهــران در 
مجموع مبلغ ۳۰۰ میلیــارد تومان به صورت 
نقدی به شرح جدول شماره )۱( از محل فروش 

اوراق تامین شد.
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صنعت

بسته سیاستی پیشنهادی نهاد تجارت و توسعه 
سازمان ملل )آنکتاد( درباره ارتقای سیاست های 
سرمایه گذاری در حوزه انرژی های تجدیدپذیر، 
راهکاری بــرای غلبه بر چالش عرضه انرژی در 

بخش صنعت ایران است.
یکی از موضوعات کلیدی صنعتی ایران، موضوع 
تامین انرژی برای استمرار با ثبات تولید است. 
رویکردهای آینده نگرانه جهانی مســیر تولید 
انرژی را از ســوخت های فسیلی )که گرمایش 
زمین را تشــدید می کنند( به سمت انرژی های 
تجدیدپذیر پیشنهاد می کند. سرمایه گذاری در 
انرژی های تجدیدپذیر به ویژه در کشــورهای 
در حال توسعه به عنوان اقتصادی ترین راهکار 
برای پــر کردن شــکاف انرژی این کشــورها 
شناخته شــده اســت. اما در حالی که انتقال 
به انرژی های تجدیدپذیــر یک اولویت جهانی 
است، ســرمایه گذاری در زیرساخت های انرژی 
و بهره وری هنوز بســیار کمتــر از میزان مورد 
نیاز اســت. جهان برای محدود کردن گرمایش 
زمین به ۱.۵ درجه ســانتیگراد تا سال ۲۰۵۰ 
به رقمی معادل ۱.۵ برابر تولید ناخالص داخلی 
جهانی، سرمایه و منابع مالی نیاز دارد. نیازهای 
ســرمایه گذاری در اقتصادهای در حال توسعه 
بسیار بیشــتر از اقتصادهای توسعه یافته است. 
ظرفیت نصب شــده در انرژی های تجدیدپذیر 
در پیشــرفته ترین اقتصادها باید ۲.۵ برابر و در 
کشورهای کمتر توسعه یافته تا ۲۵ برابر افزایش 

یابد.

< نکات کلیدی
۱- ایران در ردیف کشورهای درحال توسعه ای 
اســت که از لحاظ برخورداری از منابع مختلف 
انــرژی یکــی از غنی ترین کشــورهای جهان 
محســوب می شــود و علاوه بر وجــود منابع 
گسترده فســیلی، دارای قابلیت های فراوان در 
حــوزه انرژی های تجدیدپذیــر از جمله بادی، 
خورشــیدی و غیره اســت. در این شرایط در 
ایــران تاکنون به صورت تجمعــی افزون بر ۹ 
هــزار و ۹۰۰ مگاوات برق از طریق نیروگاه های 
تجدیدپذیر تولید شده که میزان تولید سالیانه 
آن بــه حدود یک هزار و ۱۰۰ مگاوات رســیده 
است )۵۳ درصد خورشیدی و ۳۷ درصد بادی(. 
این میزان حدود یک درصد از کل ظرفیت برق 
ایران اســت. این در حالی است که در جهان به 
طور متوسط ظرفیت نیروگاهی که از انرژی های 
تجدیدپذیر تامین می شود، ۳۰ درصد است که 
در برخی کشــورها این عــدد به ۸۰ درصد نیز 

می رسد.
۲- چالش هــای اصلــی توســعه انرژی هــای 
تجدیدپذیــر در کشــور شــامل قیمت گذاری 
غیررقابتی برق توسط دولت و انحصار دولت در 
خرید برق اســت. مجموع دو عامل فوق منجر 

به تبعاتی نظیر غیــر اقتصادی بودن طرح های 
توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر در کشــور و 
همچنین بدهی دولت بــه نیروگاه های بخش 
خصوصی شــده که عملًا انگیزه سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در ایــن حوزه را محدود کرده 
است. بر این اساس، از طریق سازوکارهایی نظیر 
قیمت گذاری رقابتی و همچنین ایجاد سازوکار 
عرضــه و تقاضا در خرید بــرق می توان حضور 
بخش خصوصی در این حوزه را تســهیل کرد. 
همچنین دولت می تواند با ساخت نیروگاه های 
تجدیدپذیر و تضمین خرید برق آن ها به قیمت 
رقابتــی )به طور مثال برق صادراتــی ایران( از 
طریق عرضه سهام نیروگاه ها در بورس، به تامین 

مالی آن نیز کمک کند.
۳- در سیاست های کلی کشور، ایجاد تنوع در 
منابع انرژی و اســتفاده از آن با رعایت مسائل 
زیســت محیطی و تلاش برای افزایش ســهم 
انرژی های تجدیدپذیر با اولویت انرژی های آبی 
دیده شده است. در حوزه دولت، از وظایف اصلی 
وزارت نیرو در بخــش انرژی های تجدیدپذیر، 
تعیین سیاست های کلان انرژی، برنامه ریزی و 
اجرای طرح های انرژی های تجدیدپذیر با توجه 
به ویژگی هر منطقه از کشور، مطالعه، تحقیق و 
پژوهش به منظور شناسایی توان مناطق کشور 
در اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر و بالاخره 
مطالعه و تحقیق و اجرای طرح های بهینه سازی 
مصرف انرژی درکشور است و در راستای کاهش 
شدت انرژی، افزایش خوداتکایی و توسعه کاربرد 
انرژی های تجدیدپذیر در دستور کار دولت قرار 
دارد. همچنین وزارت نیرو در برنامه ششم مکلف 
شده اســت تا طی چهار سال ۱۰ هزار مگاوات 
به ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر اضافه کند. 
اما برخی مشــکلات مدیریتی و ســاختاری و 
همچنین تردید ســرمایه گذاران بزرگ خارجی 
برای ورود به این عرصه با توجه به شرایط کلان 
اقتصادی کشــور، از جملــه موانعی بوده اند که 
حرکت به سوی انرژی های تجدیدپذیر در کشور 

را با کندی مواجه کرده است.
۴- کنفرانس تجارت و توســعه ســازمان ملل 
)آنکتاد(، چالش های اصلی ســرمایه گذاری در 
نامتناســب  توزیع  را  انرژی هــای تجدیدپذیر 
رشــد ســرمایه گذاری این حــوزه در مناطق 
مختلف جهان، تداوم رشد ســرمایه گذاری در 
حوزه انرژی های فســیلی، هزینه بالای سرمایه 
در برخی کشــورهای در حال توسعه و به ویژه 
کشورهایی دچار مشــکل بدهی، حمایت های 
اندک دولت ها از این حوزه، عدم سرمایه گذاری 
و سیاستگذاری در سطح ملی و بالاخره استفاده 
کشورها از ابزارهای تشویق سرمایه گذاری سنتی 
بــدون توجه به الزامات این حــوزه احصا کرده 
و برای غلبه بر چالش های یاد شــده، »بســته 

اقدامات جهانی« پیشنهاد کرده است.

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: وقتی در شرایط جنگ اقتصادی 
هستیم نباید منابع ارزی برای واردات کالاهایی غیرضروری اختصاص 
یابد. در این شرایط باید از تولید داخل حمایت شود نه افزایش واردات.

یحیی لطفی نیا؛ کارشناس اقتصادی، در خصوص سیاست گذاری های 
ارزی جهت واردات کالا گفت: موضوع واردات در شرایط فعلی از جمله 
موضوعات جذابی اســت که بســیار موردتوجه قرار می گیرد. یکی از 
مولفه های کنترل مصارف ارزی، مدیریت تقاضای آن اســت؛ مدیریت 
تقاضا نیز از طریق ایجاد محدودیت و ممنوعیت در واردات اتفاق می افتد.

وی افزود: در خصوص مســئله مدیریت تقاضای ارز در کشور اولین 
گام، ثبت ســفارش مبنی بر توســعه صنعت، تنظیم بازار و مواردی 
ازاین دســت اســت؛ یا به عبارتی دیگر، تخصیص ارز باید بر اساس 
ضرورت های اقتصادی کشــور و کالاهای اساســی صورت پذیرد نه 

کالاهای غیرضروری.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: اعمال سیاست های کنترلی ارز 
که از ســال ۱۳۹۷ شروع شــد، با هدف کاهش فشار بر منابع ارزی 
 کشور وعدم تضعیف عرضه ارز در بازار، به دلیل محدودیت منابع ارزی 

آغاز شد.

< ضرورت تخصیص ارز در شرایط فعلی اقتصاد
لطفی نیــا با تاکید بر ضرورت مدیریت تخصیــص ارز برای کالاهای 
غیرضروری، تصریح کرد: عده ای اعلام می کنند که واردات آیفون ۱۵، 
لوازم خانگی، خودرو، پوشاک، لوازم آرایشــی و... آزاد شود تا مردم از 
کالاهای با کیفیت خارجی بهره مند شوند. البته این موضوعات بدون 
در نظر گرفتن شرایط ارزی کشور و عواقب ناگوار آن بسیار زیبا و عامه 
پسند است؛ اما اگر بحث مدیریت بازار ارز و استفاده از حداقل منابع و 
بهره برداری بهینه از آن مورد توجه قرار گیرد، موضوع واردات کالاهای 

غیرضروری به هیچ عنوان جایگاهی در جامعه نخواهند داشت.
وی ادامــه داد: باید بگوییم، اگر کشــور به انــدازه کافی منابع ارزی 
در دســترس داشت و کســری بودجه برای ما ایجاد نمی شد اعمال 
محدودیت در واردات نیز اولویت نداشت. به طور مثال: در زمان دولت 
نهم و دهم درآمد ارزی سرشاری داشتیم؛ و به واسطه آن واردات نیز 
بسیار زیاد و متعدد بود؛ اما در حال حاضر مسئله اصلی دولت کمبود 

منابع ارزی است.
لطفی نیــا در خصوص قابل قبــول نبودن اظهارات برخی اشــخاص 
در ارتبــاط باعدم محدودیت منابع ارزی و راهکارهای ارائه شــده از 
ســوی آن ها، توضیح داد: برخی از افراد برای رفع ممنوعیت واردات 
اســتدلال هایی دارند؛ یک مورد این است که می گویند منابع ارزی 
وجود دارند و می توانیم از آن ها اســتفاده کنیم و دیگری پیشــنهاد 

افزایش تعرفه گمرکی است که عنوان می کنند.

< »رفع ممنوعیت واردات در ازای افزایش تعرفه گمرکی«، 
         موجب کسری بودجه می شود

وی در خصوص پیشــنهاد »رفع ممنوعیت واردات در ازای افزایش 
تعرفــه گمرکی« توضیح داد: عــده ای ادعا می کنند، از طریق متغیر 
تعرفه می توان مدیریت تقاضا انجــام داد، یعنی بدون درنظرگرفتن 
محدودیت مقداری، واردات را آزاد بگذاریم و سپس از طریق افزایش 
میزان تعرفه، تقاضا کنترل شــود به شــکلی که واردات سودی برای 
واردکننده نداشته باشــد. به طور مثال اگر تعرفه کالایی ۷۰ درصد 

است آن را به ۳۰۰ درصد افزایش دهیم.
وی ادامــه داد: این افراد معتقدند، وقتــی محدودیت های وارداتی 
به واســطه افزایش تعرفه و حقوق گمرکی آزاد شــود، قطعاً منابع 
درآمــدی نیز برای کشــور حاصل خواهد شــد و دولت می تواند 
 ایــن درآمدها را جهــت هزینه های جاری، ایجاد زیرســاخت و... 

صرف کند.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به راهکار اشاره شده، گفت: گام اول 
برای واردات داشــتن منابع ارزی تا بتوان کالایی را خریداری و وارد 
کشــور کرد، تا از این طریق درآمدی برای دولت حاصل شود. اما در 
شــرایط محدودیت منابع ارزی، حتی در صورت افزایش تعرفه های 
گمرکی، درآمدهای واقعی دولت را افزایش نخواهد داد و این مسئله 
چالش هایی مانند کســری بودجه و آثار پولی و مالی منفی به همراه 

خواهد داشت.
لطفی نیا ادامه داد: ازآنجایی که چشم انداز مثبتی برای رفع نااطمینانی ها 
و محدودیت ها وجود ندارد، تقاضا برای کالاهای وارداتی در هر قیمتی 
که باشند ایجاد می شود. به طور مثال اگر تعرفه فعلی واردات خودرو 
۴ برابر هم شود، میزان تقاضا به علت اینکه چشم اندازی برای کنترل 

افزایش قیمت وجود ندارد به قوت خود باقی خواهد ماند.
وی افزود: بنابراین، افزایش تعرفه در شــرایطی که ســطح بالایی از 

نااطمینانی و نیز شــکاف عرضه و تقاضا وجود دارد، عملًا کارکردی 
ازنظر کاهش مصارف ارزی نخواهد داشت.

< افزایش تولید یا کاهش تورم، اولویت کدام است؟
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه سیاست تعرفه گذاری در شرایط 
پایدار اقتصادی و ارزی باید همراه با اعمال سقف برای واردات باشد، 
گفت: ایــن دو موضوع با هم برای مدیریت میزان واردات اســتفاده 
می شوند. وقتی روی کالاهای وارداتی تعرفه اعمال شود، قیمت کمتر 
افزایــش پیدا می کند و در کنار آن تولید نیز افزایش کمتری خواهد 
داشت. اما وقتی سقف وارداتی اعمال شود، قیمت و هم میزان تولیدات 

داخلی افزایش پیدا می کند.
لطفی نیا ادامه داد: بنابراین، سیاســت گذار بایــد تصمیم بگیرد که 
موضوع قیمت برای او مهم است یا افزایش تولید و حمایت از آن. در 
حال حاضر برداشت ما این است که بحث تولید برای سیاست گذاران 
مــا مهم تر از تورم و قیمت کالاها اســت. به طور مثال واردکنندگان 
لوازم آرایشــی قبلًا این لوازم را با قیمــت مطلوبی وارد می کردند. اما 
بعد از محدودیت واردات این اقلام، قیمت لوازم آرایشــی بســیار بالا 
 رفت و درعین حال میزان تولید لوازم آرایشــی در داخل کشــور نیز 

افزایش یافت.
وی در ادامه افزود: در واقع واردکنندگان لوازم آرایشی به تولیدکننده 
ایــن لوازم تبدیل شــدند و به دنبال این هســتند که محدودیت ها 

همچنان ادامه پیدا کنند.
این کارشــناس اقتصادی اظهار داشــت: در ارتباط با خودرو نیز باید 
بگوییم که این صنعت، صنعت خاصی اســت. درگذشته محدودیت 
واردات به علت حمایت از تولید بود؛ اما از سال ۱۳۹۷ به علت سیاست 
مدیریت تقاضای ارز واردات خودرو به کلی ممنوع شــد. باید توجه 
داشته باشیم که ما در شرایط جنگ اقتصادی قرار داریم و این موضوع 
باید در نظر گرفته شود که آیا خودرو جزء اقلام تحریمی هست یا نه.
لطفی نیا ادامــه داد: خودرو جزء اقلام تحریمی نیســت؛ اما قطعات 
خودرو جزء اقلام تحریمی است در واقع دشمنان ما جوری تحریم ها 
را برنامه ریــزی کرده انــد کــه قطعات بی کیفیت و گران به دســت 
خودروسازان برســد که نتیجه آن تولید خودرو بی کیفیت می شود؛ 
بنابرایــن می گویند که تولیدکننــدگان داخلی خــودرو، محصول 
بی کیفیــت تولید می کنند و به همین طریق با فشــار افکار عمومی 
سیاست گذار را دچار خطای محاســباتی می کنند تا خودرو سواری 

وارد کند.
وی در پایان گفت: اعمال محدودیت و ســقف برای واردات بعضی از 
کالاها به جهت حمایت از تولید، در شــرایط جنگ اقتصادی، جهت 

مدیریت منابع ارزی اعمال می شود.

یک کارشناس اقتصادی:

در شرایط جنگ اقتصادی فشار بر منابع ارزی اشتباه است

گزارش

علی اکبــر فرقانی: چهارشــنبه مورخه ۲۹ 
آذر، مراســم اختتامیه و تجلیل از برگزیدگان 
پانزدهمین جشــنواره پژوهش و نــوآوری در 
مدیریت شــهری و دهمین جشنواره پژوهش 
و آموزش در مدیریت شــهری و روســتایی با 
رویکرد: عملکرد عدالت شــهری و روستایی در 

سالن همایش های برج میلاد برگزار شد. 
مراسم که قرار بود ســاعت ۱۴ برگزار شود، با 
نیم ســاعت تاخیر برگزار شــد. ابتدا با اجرای 
سرود ملی، قرائت قرآن و سپس وزیری؛ مشاور 
وزیر کشــور در ابتدا گفت: »یکی از بزرگترین 
معماهای زندگی معمای جز و کل است. یعنی 
اجزا چه طور می تواند کل را بسازد و کل چگونه 
می تواند به اجزا معنا بدهد؟ آیا ۱۳۷۰ شهر و ۳۸ 
هزار روستایی که دهیاری دارد، می توانند ایران 
عزیزمان را به عنوان کلیت حفظ کنند؟ آیا این 
کارمندان و اجزا می تواند آن سازمان را بسازد؟ 
ما در مسائل مختلفی مثل آلودگی هوا، پسماند، 
زباله شــهری، نخاله های ســاختمانی، مسئله 
مســکن بعضاً با مداخلات مختلف به تشــدید 
مســائل دامن زده ایم و از راه حل هایی استفاده 
شــده که به ضد خودش تبدیل شــده است. 

حکمرانی یعنی توزیع درست مسئولیت و...« 
میثم مظفر؛ عضو شــورای شهر و عضو شورای 
سیاست گذاری جشنواره ضمن قدردانی از دکتر 
عطاالله رفیعی آتانی از این که هر ســال مرکز 
مطالعات شــهرداری چنین مراســمی تدارک 
می بینند، در قسمتی از سخنانش گفت: »عدالت 
شهری به مثابه ایجاد فرصت رشد برابر برای همه 
شهروندان است. هدف ما حفظ مصالح عمومی 
در برابر منافع خصوصی اســت. عدالت شهری 
یعنی حفظ حقوق آیندگان که نســل های آتی 
را تشکیل می دهند و...« در ادامه مراسم، دکتر 
سارمی، دکتر مهدی جمالی نژاد؛ معاون عمران 
و توسعه امور شــهری و روستایی وزارت کشور 
سخنانی گفتند. همچنین علیرضا رهایی؛ دبیر 
علمی جشــنواره پژوهش و نوآوری در مدیریت 
شــهری گفت: »تهران به عنوان پایتخت کشور 
دارای معضلاتــی در حوزه های مختلف اســت 
که حل این مســائل بدون داشتن یک رویکرد 
علمی و ارتباط با مراکز علم و فناوری امکان پذیر 
نیست. ما برای این جشــنواره فاخر ۱۵ زمینه 
تخصصی تعریف کردیم که شــامل موضوعاتی 
مانند معماری و شهرســازی، خدمات شهری، 
محیط زیست، توســعه سرمایه انسانی، اقتصاد 
شــهری، هوش مصنوعی و... است.« مهندس 
مهدی چمران؛ رئیس شــورای شــهر تهران، 
آخرین سخنران اختتامیه جشنواره گفت: »من 

ســرفصل ها را مرور می کنم. آبادانی شهرها از 
روستاها می گذرد. روستاها موقعی آباد می شود 
که درآمد داشته باشد. اگر روستایی آب و برق و 
دامپروری نداشته باشد مجبور می شود به تهران 
بیاید و دستفروشی کند و ماموران سد معبر او 
را جمع آوری کنند و بین دســتفروش و مامور 
وظیفه شناس درگیری ایجاد شود. تهران مرکز 
جامع یا نقشه جامع تهران مجموعه شهری شهر 
تهــران باید با هم مطالعه کرد و پیش برد. الان 
استان تهران کمبود آب دارد. می گوییم درختان 
از کجا آب بخورند کسی جواب نمی دهد. تهران 
هوا ندارد. تهران پول نــدارد ولی وقتی بودجه 
می دهند، کمترین بودجه را می دهند با توجه به 
این که تهران ۱۶ میلیون نفر جمعیت دارد برخی 
مناطق از جمله منطقه ۲۲ ضعیف ترین منطقه 
است. تعداد مدارس کمتر است. ساختمان ۲۰ 
طبقه ساخته شــده، اما مدرسه کم دارد. طرح 
جامع باید با نیازهای مردم هماهنگ باشد و جلو 
برود. طرح جامع صلح و خشــک نیست. طرح 
جامع باید اصلاح شــود. شــهر تهران از لحاظ 
حریم مظلوم ترین اســت. مشاغل کاذب وجود 
دارد. برخی اوقات ساماندهی ها باعث می شود، 
بقیه هم شهری های شان را بیاورند. مشکلات از 
کجا سرچشمه می گیرد. به روستاها نرسیم باعث 
می شود برخی ها به تهران مراجعه و دستفروشی 
کنند در حالی که روستاییان توانمند هستند به 
عنوان نمونه زمــان جنگ البته جنگ که تمام 
شد، بازســازی اطراف سوســنگرد و خرمشهر 
طراحی می کردیم. مــا می گفتیم به جای این 
که خانه بسازیم، ساکنان خودشان تلاش کنند 
و بســازند. موضوع دیگر قانون باغات معضل و 
مشکل است درختان در حال خشک شدن است 
و... در پایان جلســه به برگزیدگان جشنواره به 
رســم یادبود جوایز و لوح تقدیر اهدا شد. غزاله 

راهب؛ به عنوان پژوهشگر برتر شناخته شد. 

< حاشیه اختتامیه جشنواره
اختتامیه جشــنواره، حاشــیه های آن به ویژه 
هنگام خروج مهندس چمران دیدنی و شنیدنی 
بود؛ برخی ها می گفتند سه ساعت و نیم حضور 
داشتیم، از ما پذیرایی نشد! برخی ها که از قبل 
نامه ای نوشته بودند یا این که وقتی متوجه شدند 
مهندس چمران؛ رئیس شورای شهر در همایش 
حضور دارد، بلافاصله مشکلات شان را نوشتند، 
برخی ها در سالن اجتماعات و بعضی ها در پایان 
جلســه با چمران دیدار، گفتگو و نامه های شان 
را به او تقدیم کردند. تصاویر ارسالی )البته اگر 

چاپ شود(، نمایی از این دیدار و گفتگو است.

مراسم اختتامیه و تجلیل از برگزیدگان پانزدهمین جشنواره پژوهش و نوآوری
در برج میلاد تهران برگزار شد

راهکاری برای غلبه بر چالش عرضه انرژی در بخش صنعت ایران
مسعود کمالی اردکانی - عضو هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی

وجود ۶۶۰۰ همت رسوب منابع در ادارات کل مالیاتی

ورود ۱۵۰ دستگاه کامیون ملکی به ناوگان ملی کشتیرانی ایران

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی:

واردات ۵ هزار دستگاه اتوبوس 
در دستور کار قرار دارد

خزانه داری کل کشور:

۳۰۰ میلیارد تومان اوراق مرابحه عام 
به فروش رسید
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دنیای اقتصاد: معمای حل نشده کرونا
طی چهار سال گذش��ته، ویروس 
کرونا و پاندمی ناش��ی از آن، منجر 
به مرگ میلیون ها نفر در سراسر جهان شده است. 
علاوه بر تلفات عظیم جانی، پاندمی کووید خسارات 
اقتصادی و اجتماعی گس��ترده ای به جای گذاشته 
اس��ت که هنوز هم بسیاری از جوامع را تحت تاثیر 
قرار می دهد. از طرف دیگر، سیاست ها و راهکارهای 
متعدد دولت ها، خدمه بهداش��ت و درمان و به طور 
کل، عموم مردم، به کاهش تلفاتِ این پاندمی کمک 
کرد. اکنون که از دوران حاد پاندمی عبور کرده ایم و 
ویروس کرونا به عنوان یک واقعیت ثابت در زندگی 
روزمره مردم تبدیل ش��ده اس��ت، سیاس��تگذاران 
فرصتی برای بررسی عملکرد خود پیدا کرده اند. در 
این میان، نگاه به داده های موجود جهانی و مقایسه 
عملکرد کشورهای مختلف می تواند به یادگیری و 
آماده سازی برای مقابله با تهدیدات مشابه در آینده 
منجر ش��ود. نگاهی دقیق به آمار موجود و بررسی 
سیاس��ت های کش��ورهای مختلف در تقابل با این 
بیماری، معمای عجیبی را آش��کار می کند. به طور 
مشخص، در هجده ماه ابتدایی پاندمی که واکسن 
کرونا در دس��ترس عموم نبود، س��رانه مرگ ومیر 
کشورها بس��یار متفاوت از هم بوده است. داده های 
موجود، اعم از گزارش های رس��می ف��وت کرونا و 
تخمین های حاصل از آمار تدفین، همگی، نش��ان 
از این دارد که مرگ سرانه کشورها نه تنها متفاوت 
بوده اس��ت، بلکه برخی از کش��ورها س��رانه فوت 
بیش از صد برابر کشورهای دیگر داشته اند. مثلا از 
ابتدای۲۰۲۰ تا میانه۲۰۲۱ به ازای هر یک میلیون 
جمعیت، فوت ناشی از کرونا در پرو، آمریکا، ایران، 
ژاپن، استرالیا و سنگاپور به ترتیب ۱۰.4، 3.3، ۱.8، 
۰.۲۲، ۰.۰7 و ۰.۰4 نفر در روز گزارش شده است. 
تفاوت مرگ ومیر در چنین مقیاسی عجیب به نظر 
می رسد؛ چراکه همه با یک بیماری دست و پنجه 
نرم می کردند. در پاسخ ممکن است فکر کنیم که 
کشورهای با مرگ ومیر کمتر، جمعیت جوان تر یا 
منابع مالی و بهداشتی بهتری داشته اند. اما تحلیل 
داده های دو س��ال اول پاندمی نش��ان می دهد که 
همبس��تگی معناداری میان درآمد سرانه، ظرفیت 
بیمارس��تان ها یا حتی توزیع هرم جمعیتی از یک 
طرف و سرانه فوت کرونا از طرف دیگر وجود ندارد. 
توضیح بالقوه دیگر این است که شاید کشورهایی که 
فوت کمتری داشته اند، سیاست های سخت گیرانه تر 
و شدیدتری اعمال کرده باشند. اما بازهم آمار موجود 
این پاسخ را به دو دلیل زیر سوال می برد: اول اینکه 
سیاس��ت های اجرا ش��ده در کش��ورهای مختلف 
کم وبیش شبیه به هم بودند. قبل از واکسیناسیون 
عمومی، در عمل، سبد سیاس��تگذاران محدود به 
تصمیماتی چ��ون تعطیلی کار و م��دارس، اجبار 
ماس��ک و محدودیت سفر بود و آمار نشان می دهد 
که اکثر کشورها در ش��دت اعمال این سیاست ها 
تفاوت  زیادی نداش��تند. دوم اینک��ه در بلندمدت 
همبستگی آماری جدی میان همان تفاوت ناچیز 
در شدت سیاست های اعمال ش��ده و تلفات کرونا 
نمی توان یافت! مثلا آمار دانش��گاه آکسفورد نشان 
می دهد که متوسط شدت سیاست های اعمال شده 
در ۶کش��ور بالا به ترتیب ۶7، ۵۹، ۵۹، 38، ۵۶، و 
۵۲ بوده است. به طور خلاصه به رغم اهمیت حیاتی 
سیاست های اعمال شده برای کنترل پخش بیماری، 
اکثر کشورها سطح مشابهی از سیاست ها را پیاده 
کردند و همبس��تگی معناداری میان سیاست ها و 
مرگ ومیر نمی توان دید. در ماه های اخیر تحقیقات 
ما و چند محقق دیگر توضیحی برای این معما ارائه 
کرده است که ریشه در تفاوت سرعت پاسخ گویی 
و عکس العمل کشورها دارد. برای درک این توضیح 
شرایط دنیا در س��ال اول پاندمی را به یاد بیاوریم، 
دورانی که بیش��تر جمعیت جهان به این ویروس، 
ایمنی نداشت و در صورت عدم اقدامات پیشگیرانه، 
سرعت پخش ویروس و تلفات ناشی از آن به صورت 
نمایی رش��د می کرد. در چنین برهه ای، دیر یا زود، 
رشد نمایی مرگ ومیر هر جامعه ای را قانع می کرد 
که دست روی دست گذاشتن قابل تحمل نیست 
و پاسخی جدی تر لازم است. بسته ای از این پاسخ ها 
اعم از خانه نش��ینی، بس��تن مدارس و رستوران ها، 
روی آوردن به دورکاری، کاهش س��فرها و استفاده 
از ماسک کم وبیش در بیشتر کشورها اجرایی شد و 
اگر توسط دولت ها انجام نمی شد مقیاس مرگ ومیر 
آن قدر بالا می رفت که م��ردم از ترس، چاره ای جز 
در خانه ماندن نمی دیدند. در نهایت بیشتر جوامع 
مجبور ب��ه اتخاذ ترکیبی از سیاس��ت ها بودند که 
جلوی رش��د نمایی بیماری را بگیرد. از طرف دیگر 
هروقت پخش بیماری به ان��دازه ای پایین می آمد 
که خطر مرگ کم می ش��د و به زیر آستانه تحمل 
جامعه می رسید، سیاست های پیشگیرانه کاهش 
می یافتند. طبیعتا کاهش سیاست های پیشگیرانه، با 
چند هفته تاخیر به موج جدیدی از بیماری دامن 
می زد. در چنین شرایطی نگاهی دقیق تر به آستانه 
تحمل جوامع و سرعت پاسخ گویی می تواند گره گشا 
باشد. آستانه تحمل، حدی از ریسک مرگ ومیر است 
که جامعه را به اعمال سیاست های پیشگیرانه برای 

جلوگیری از رشد بیماری قانع می کند.

شرق: نظامیان و مسئله خط مقدم
۱- حضور در صحنه اجرا همیشه جذاب 
و فریبنده اس��ت. بر سرسرای دولت دو 
صد طاق نصرت به شکوه آراس��ته اند؛ اما در درون 
خبری نیس��ت. دولتمرد خود را در برابر انبوهی از 
مشکلات ناتوان می بیند. سرمست مانند شیری به 
می��دان حادثه می رود، غافل از آنکه همیش��ه و در 
همه جای جهان دولت ها نارسا و ناکارآمدند؛ چون 
مطالبات بسیار است و توقعات آدمیان پی درپی. هیچ 
دولتی نمی تواند همه را راضی کند. پیامد طبیعی 
چنین رویکردی آن است که اگر نظامیان به اجرای 
حکومتی بیایند، مسئول همه ناکارآمدی ها می شوند، 
ب��دون آنکه ضرورتی به این کار باش��د. به اس��ب و 

تبرزین و به گرز گران، نشاید همی  کارِ دولتیان.

۲- استدلال ساده  لوحانه این است: »بنگرید که در 
آمریکا چه پرشمارند نظامیان پیشین بر مسند دولت 
و کنگره«. غافل از آنکه آن گاه که نظامیان س��ابق 
آمریکایی به مجلس و دولت می آیند، این س��نت 
اداری و ساختار نهادی حزبی است که همه آنان را 
در خود فرومی کِشد. در آنجا دیگر کسی نظامیان را 
مسئول نمی داند؛ بلکه لباس حزبی »یونیفرم« های 
نظامی را به کلی می پوشاند و به فراموشی می سپارد. 
حزب و دیوان است که مسئول است و نه سرلشکر 

و سرهنگ. 
3- اداره کشوری مانند ایران به غایت مشکل است. 
گزارش کارشناسان هاروارد از چالش های برنامه ریزی 
در ایران را بخوانید تا از پیش��ینه تاریخی مشکلات 
برنامه ریزی در ایران آگاه ش��وید. به گمانم هلموت 
کُهل، صدراعظم پیش��ین آلمان، بود که گفته بود 
برای آنکه ناهار باب میل خویش بخورد، گاهی 8۰ 
کیلومتر رانندگی را به جان می خرید تا به رستوران 
مورد علاقه اش برود. این، نشان از نوع وقت گذاشتن 
یک مقام سیاس��ی برای اداره کش��وری اس��ت که 
نهادهای جا افتاده ای برای اداره امور دارد. در مقابل، 
کارتابل های مدیران جمهوری اسلامی نه فقط روی 
میز کارش��ان بلکه در صندوق عقب خودروی شان 
نیز قرار می گیرد تا شبانه امضاهای عقب افتاده را به 
انجام برسانند. اینکه کسانی از نظامیان، هر چند با 
پیشینه ای درخشان در جنگ یا سابقه ای در پادگان، 
به مواجهه با پیچیدگی های دیوان سالاری و بازار و 
فناوری و اقتصاد و فرهنگ و سیاست خارجی بیایند، 
شجاعت نیست؛ بلکه چیزی بیش از جسارت است. 
4- مهم تر آنکه نظامیان در رأس دستگاه هایی قرار 
می گیرند که خود در فهم پیچیدگی های کسب وکار 
حکمرانی ناتوان است. نظامیان که نمی توانند همه 
همکاران و سربازان شان را به دولت بیاورند؛ بنابراین 
ناچارند از همین دس��تگاه اجرائ��ی که خود ناتوان 
است، کمک بگیرند. آشکار است که با این دستگاه 
ناتوان کاری از پیش نمی برند؛ بلکه زمینه فس��اد و 
دور زدن قانون از طریق متخلفان تسهیل می شود. 
توان مدیر و به ویژه مدیر تازه کار و نا آشنا، به اندازه ای 
نیس��ت که بتواند همه این پیچیدگی را دریابد. در 
خوش بینانه تری��ن حالت او اس��یر دس��تگاه اداری 
ناکارآمد و پیچیدگی کس��ب و کار بخش عمومی و 
نیرنگ تبهکارانی می ش��ود که همیش��ه در بخش 

خصوصی کمین گرفته اند. 
۵- حکایت چای دبش ابعاد و جلوه های گوناگونی 
در فس��اد دارد و نمی خواهم جنبه های رانتی آن را 
نادیده بگیرم، بلکه در اینجا یک بعُد دیگر فساد که 
به تدریج رخ می نماید، هویداست و آن ناتوانی برخی 
از مدیران با س��ابقه نظامی است که دهلیزها و کار 

فساد را نمی شناسند.

جوان: خودروی لوکس برای شادی دل مردم
سال هاس��ت که مدعی هس��تند برای 
ش��ادی دل م��ردم ب��ازی می کنن��د. 
سال هاست که با همین شعار توخالی 
و ده��ان پرکن جیب م��ردم و بیت الم��ال را تاراج 
می کنند. سال هاست که فقط می بازند، ولی حتی 
وقتی هم که بد می بازند، مدعی هستند که، چون 
برای شادی دل مردم بازی کرده اند باید برایشان خرج 
ش��ود، آن هم میلیاردی، دلاری و رقم هایی خارج از 
حد تصور. حالا، اما مشخص شده که فوتبالی جماعت 
فقط برای قول هایی که قبل از مسابقات می گیرد به 
اسم شادی دل مردم تلاش می کند، یعنی اگر مثلًا 
به آن ها قول حواله واردات خودرو ندهند، اصلاً هیچ 
تلاشی نمی کنند. شادی دل مردم پیشکش، یعنی 
اگر به آن ها مثلاً وعده پاداش میلیاردی ندهند شاید 
حتی به خودشان زحمت خواندن سرود هم ندهند، 
چه برس��د به اینکه بخواهند به ن��ام ایران تیم های 
مقابل را شکست دهند. امروز مشخص شده که اگر 
سبیل فوتبالی جماعت را پیش از مسابقه چرب نکنند 
احتمالاً چند گل به خودی هم می زنند. حالا این ها 
را از کجا می گوییم؛ نکته همین جاست، این ها حرف 
ما نیست. سؤال اینجاست اگر ما نخواهیم فوتبال و 
فوتبالی دلمان را شاد کنند باید چه کنیم؟ فسادی 
که امروز سر تا پای فوتبال ایران را فراگرفته، نشات 
گرفته از همین نگاه و مدیریت است که تصور می کند 
فوتبال باعث شادی دل مردم می شود. فوتبالی که 
در جام جهانی تحقیر ش��د، فوتبالی که همین ماه 
قبل حتی از پس ازبکستان هم برنیامد. فوتبالی که 
تیم امیدش ۵4 سال است که رنگ المپیک به خود 
ندیده و حتی مقابل هنگ کنگ شکست خورد و از 
بازی های آس��یایی حذف شد. فوتبالی که از همین 
حالا می شود احتمال شکست فاجعه بارش در جام 
ملت های پیش رو را داد. فوتبال بیت المال خوری که 
فقط برای مسئولان ورزش مهم است، اینقدر مهم 
که حتی وزارت ورزش به راحتی چش��م روی جعل 
س��ند و دلال بازی و هزار و یک فس��اد دیگر در آن 
می بندد و در نهای��ت فوتبالی که حتی دولتمردان 
برای خوشایندش تصمیم می گیرند مصوبه ای تازه به 
اجرا درآورند تا نکند عزیزکرده هایشان ضرر و زیان 
کنند.همین یکی، دو روز پیش بود که خبر مرگ 
کشتی گیر ملی پوش نوجوان ایران منتشر شد. دلیل 
فوتش گاز گرفتگی ب��ود، آن هم در چادر، چون این 
ملی پوش نوجوان کنار خیابان کارگری می کرده و 
در ساعت استراحت اینگونه به کام مرگ رفته است، 
ولی مگر مهم اس��ت؟ مگر برای مس��ئولان ورزش 
مهم اس��ت؟ برای آقایان فوتبال همه چیز اس��ت، 
فوتبالی جماعت میلی��اردی بگیرد بقیه اصلاً مهم 
نیستند. مهم این اس��ت که همه آقایان در تلاش 
هس��تند تا هر طور شده جلوی خلل در نحوه وارد 
کردن خودروی فوتبالیس��ت ها را بگیرند، حالا این 
وسط یک کشتی گیر هم کارگری کند مهم نیست، 
مهم قولی است که به فوتبالیست ها داده شده و باید 
به آن عمل ش��ود. مهم این اس��ت که سال هاست 
با ش��عار ش��اد کردم دل مردم توسط این جماعت 
بیت المال خور سرگرم هستیم بدون اینکه متوجه 
باش��یم همین ها دارند جیبمان را خالی می کنند 

بدون اینکه دلمان را شاد کنند.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.

11

پای��گاه آمازون ۱۰ کتاب برتر و پرفروش خود در س��ال ۲۰۲3 را 
معرفی کرد. مدیر تحریریه بخش کتاب آمازون با انتش��ار فهرست 
۱۰ کتاب پرفروش س��ال ۲۰۲3 گفت: این فهرست متنوعی است 
که در آن از کتاب های داستانی و غیرداستانی، رمان های عاشقانه 
و کتاب های جنایی درباره قتل پیدا می ش��ود. آن چه در همه این 
کتاب ها مش��ترک است، توانایی کشیدن خواننده و رها نکردن آن 
تا آخر کتاب اس��ت. وی افزود: امسال درباره کتابی که در رده اول 
ق��رار گرفت، یک پیروز ب��ا رای جمعی وجود داش��ت. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران به نقل از یواس ای تودی، فهرست مورد اشاره و 

معرفی کوتاه آثار آن به این ترتیب است:
۱- »فروش��گاه مواد غذایی بهش��ت و زمین« نوشته »جیمز مک 
براید«: کتابی که فوری به یک اثر کلاس��یک بدل ش��د و در میان 
رمان های بزرگ آمریکایی جای گرفت. این کتاب که نویسنده اش 
قبلًا برای »کینگ کونگ ش��ماس« برنده جایزه ملی کتاب س��ال 
ش��ده، درباره اس��رار یک شهر کوچک است. در س��ال ۱۹7۲ در 
پوتستاون پنسیلوانیا، کارگرانی که زمین را حفر می کنند، اسکلتی 
را در انتهای چاه پیدا می کنند. اینکه اسکلت متعلق به چه کسی 
ب��ود و چگونه به جایی رس��ید ک��ه محله فراریان برخ��ی افراد و 
سیاهپوستانی بود که در حاش��یه جامعه زندگی می کردند، مرکز 
این رمان اس��ت. مک برید ش��خصیت های متفاوتی را در کتابش 
جای داده اس��ت و خواننده احس��اس می کند بخشی از این محله 

است. امیدها، رویا ها و اسرار شخصیت ها را می دانید.
۲- »توت جمع کن ها« نوش��ته »آماندا پیترز«: داس��تان کتاب در 
س��ال ۱۹۶۲ می گذرد و یک دختر 4 ساله پس از سفر با خانواده 
خ��ود از نوا اسکوش��یا به ماین، در حال جمع ک��ردن توت ناپدید 
می ش��ود. برادرش جو ۶ س��اله در زمان ناپدید ش��دن او، آخرین 
کس��ی است که او را می بیند و س��ال های آینده را با این فکر سر 
می کن��د. در ماین دختری به نام نورما در یک خانه مرفه با پدری 
ک��ه از نظر عاطفی به او نزدیک نیس��ت و مادری حس��اس بزرگ 
می ش��ود. او رویا هایی دارد که برایش ش��بیه خاطره هستند و او 
ده ها سال را صرف کشف این خاطرات می کند. کتابی غم انگیز با 

پایانی امیدوار است و شاد.
3- »س��ارق هنر: یک داس��تان واقعی از عش��ق، جرم و وس��واس 
خطرناک« نوش��ته »مای��کل فینکل«: این کتاب داس��تان واقعی 
یک اس��تاد سرقت فرانس��وی به نام اس��تفان بریت وایزر را روایت 
کرده اس��ت. او با کمک نامزدش بیش از ۲۰۰ سرقت از موزه ها و 
کلیس��ا های اروپا انجام داد. این کتاب نه تن ها داستان سرقت های 
او را روایت می کند بلکه درباره این اس��ت که چرا او هرگز س��عی 
نکرد هیچیک از آنچه به غارت برده را به فروش برساند و به جای 
آن این گنجینه را در یک اتاق واحد نگه داش��ت تا بتواند آن ها را 
تحسین کند. این کتاب غیرداستانی که مانند یک رمان پرکشش 
اس��ت داس��تان دیوانه وار مردی اس��ت که آثار هنری به ارزش ۲ 
میلیارد دلار را به س��رقت برد و این کار را به روشی اساسی انجام 

داد.
4- »بال چهارم« نوش��ته »ربکا یاروس«: این کتاب فانتزی درباره 
ویولت سورنگیل ۲۰ ساله است. او که در دنیای خود سر می کند، 

پس از آنکه نمی پذیرد تا اژد ها ران بعدی باش��د، علی رغم میلش، 
به رای مادرش که ژنرال فرمانده نخبگان است، راهی کالج جنگ 
باگیاتیت می ش��ود؛ جایی که از ش��وخ طبعی خود ب��رای نبرد با 
دیگر افراد، اژد ها و رهبران مخفی اس��تفاده می کند. یک س��ریال 
تلویزیونی با اقتباس از این رمان توس��ط آمازون در دست ساخته 
است. این کتاب به نوعی »بازی های گرسنگی« است که با »بازی 
تاج و تخت« در هم آمیخته می ش��ود و عنصر زندگی و مرگ در 
جایی که جوان ها برای زنده ماندن یکدیگر را می کشند با اژد ها و 

فانتزی دیده می شود.
۵- »کین��گ: ی��ک زندگی« نوش��ته »جاناتان ای��گ«: این کتاب 
ک��ه نامزد دریافت جایزه کتاب ملی ب��ود، بیوگرافی پدر بنیانگذار 
آمریکای مدرن و اولین کار بزرگی اس��ت که با بررسی پرونده های 
اف بی آی که به تازگی از طرح طبقه بندی محرمانه خارج شده اند، 
نوشته شده است. ایگ با تحقیقات جامع، پرتره ای از مارتین لوتر 
کین��گ را به عن��وان مردی تصویر می کند که خواس��تار اعتراض 
مس��المت آمیز برای حرکت خود بود، اما به ن��درت با خودش در 
صلح بود. یونیورسال امتیاز این کتاب را خرید تا به تهیه کنندگی 
استیون اسپیلبرگ و به کارگردانی کریس راک فیلمی بر این مبنا 
س��اخته ش��ود. آنچه این کتاب انجام می دهد این است که نشان 
می دهد او واقعاً چگونه مردی اس��ت: یک انس��ان با کاس��تی های 
انسانی، با نوعی معایب انسانی، با ایده های رادیکال و آنچه قطعی 
اس��ت و همه اسناد اف بی آی نش��ان می دهد این است که چگونه 
ه��وور بانی اف بی ای، واقعاً به دنب��ال او می رفت و چگونه روانش 

را درهم می ریخت.
۶- »س��لامتی« نوشته »ناتان هیل«: نویس��نده پرفروش هیل با 
رمانی در مورد آشتی دادن )که امیدواریم با واقعیت بزرگسالی هم 
تطبیق یابد( برگشته اس��ت. جک و الیزابت به عنوان دانشجویان 
کالج در صحنه های هنری شیکاگو در دهه ۱۹۹۰ دیدار می کنند. 
۲۰ س��ال بعد آن ها با بچه ها و خانه ای در حومه، تلاش می کنند 
خود و دیگری را بشناسند. آیا می توانند راه بازگشت به یکدیگر را 
پیدا کنند، یا عشق آن ها به دلیل جاه طلبی های غیرقابل تحقق و 
خانواده های ناکارآمد آسیب می بیند؟ نیمه اول کتاب خواننده را با 
صدای بلند به خنده می آورد و در نیمه دوم گریه می رسد. واقعیت 
اینکه تاریخ و غم و اندوه زیادی پشت سر مردم و چگونگی رسیدن 

به جایی که هستند وجود دارد.

7- »میثاق آب« نوش��ته »ابراهیم وِرقز«: نویسنده پرفروش کتاب 
»برش س��نگ« با یک داستان نسلی بازگش��ته است. داستان در 
کرالا واقع در س��احل مالابر جنوبی هند بین س��ال های ۱۹۰۰ تا 
۱۹77 می گذرد. در مرکز داستان خانواده ای است که حداقل یک 
نفر از آن در هر نسلی از غرق شدن در آب جان می بازد. در کرالا، 
آب همه جا هست. در مرکز خانواده، مادر بزرگ به معنای واقعی 
کلمه مادر بزرگ است؛ زنی که در ۱۲ سالگی در حالی که سوگوار 
مرگ پدر است، برای ازدواج با یک مرد 4۰ ساله فرستاده می شود. 
زندگی او پر از شادی و پیروزی، سختی و از دست دادن، ایمان و 
عشق است. این رمان 7۰۰ صفحه ای با ظرافت شخصیت هایش را 

تصویر می کند و مخاطب هرگز در انتظار پایان آن نیست.
8- »هالی« نوشته »استیون کینگ«: جدیدترین کتاب استاد ژانر 
ترس و تعلیق درباره هالی اس��ت، اما »هالی« یک رمان پلیس��ی 
معمولی نیس��ت، زی��را ش��رور ها در فصل اول معرفی می ش��وند: 
رودنی و امیلی هریس دانش��گاهیان نیمه بازنشسته سالخورده ای 
هستند که کار هایی که چندین سال است در زیرزمین خود انجام 
می دهند، کاملًا جهنمی اس��ت. یک کت��اب مهیج کاملًا عجیب و 
غریب، اکتش��افی محکم از شخصیت به عنوان یک چراغ روحانی 
از امید، و یادآوری اینکه چقدر مهم است که هنگام رسیدن امید 

برای دریافت آن آماده باشید.
۹- »الون ماسک« نوش��ته »والتر ایزاکسون«: ایزاکسون که شرح 
حال »اس��تیو جابز« را نوش��ت و یک فیلم زندگینامه ای در سال 
۲۰۱۵ با بازی مایکل فاسبندر به عنوان بنیانگذار اپل با اقتباس از 
آن س��اخته شد، این بار با مطالعه ای عمیق در یک میلیاردر دیگر 
عرصه تکنولوژی بازگش��ته است. او ۲ س��ال ماسک را دنبال کرد 
و به جلس��ات او رفت، با خانواده، دوس��تان، هم��کاران و مخالفان 
او صحب��ت کرد و هدفش در کتاب این اس��ت که به این س��وال 
پاس��خ دهد: آیا ش��یطان است که باعث می ش��ود ماسک مدام به 
دنبال نوآوری باشد؟ گفته ش��ده اقتباسی سینمایی از این کتاب 
هم به کارگردانی دارن آرونوفسکی سازنده »نهنگ« در استودیوی 
مس��تقل A ۲4 در دس��ت ساخت اس��ت. والتر ایزاکسون یکی از 
بهترین زندگینامه نویس های امروز اس��ت. توانایی وی در ارائه این 
غول ه��ای صنعت، ظرافت آنها، نبوغ و راه ه��ای متفاوت آن ها در 
آثار او نمایان اس��ت. او این کار را در این کتاب نیز به خوبی انجام 

داده است.
۱۰- »رحمت های کوچک« نوش��ته »دنیس لهان«: در بوس��تون 
در تابس��تان س��ال ۱۹74، در میان موجی از خش��ونت ناشی از 
جداس��ازی این ش��هر در مدارس دولتی آن، ی��ک دختر نوجوان 
سفیدپوس��ت ناپدید و جس��د یک م��رد جوان سیاه پوس��ت پیدا 
می شود. مادر این دختر در جستجوی ناامید کننده برای دخترش 
به پروژه های مس��کن »س��وتی« ی��ک پروژه ایرلن��دی آمریکایی 
می رس��د. دنیس لهان در این کتاب لحظه ای از تاریخ را می گیرد 
و به آن جنبه داس��تانی می دهد: مدرسه در منطقه بوستون. یک 
راز قتل در مرکز داس��تان وجود دارد و این چیزی که به وفور در 
 آمری��کا اتفاق می افتد. مادر که می فهم��د چه اتفاقی افتاده انتقام

 می گیرد.

لیستی جذاب و بی نظیر از خواندنی ترین کتابهای سال 202۳

آمازون برترین هایش را معرفی کرد 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 »کریستوفر لندون« »جیغ ۷« را کارگردانی نمی کند

ایرج راد و اتفاقی که باید به فال نیک گرفت

»کریس��توفر لندون« روز شنبه کناره گیری خود را از فیلم بعدی 
»جیغ« اعلام کرد و نوش��ت: زمان مناس��بی است که اعلام کنم 
هفته پیش به طور رس��می از فیلم »جیغ« خارج شدم. این باعث 
ناامیدی برخی و خوش��حالی برخی دیگر می شود. کارگردانی این 
فیلم یک شغل رویایی بود که تبدیل به کابوس شد، وقت آن شده 
ک��ه راه خودمان را برویم. وی ادامه داد: چیز دیگری برای افزودن 
ن��دارم جز اینکه امیدوارم میراث »وس« رش��د کند و از هیاهوی 
یک دنیای تقس��یم شده بالاتر برود. چیزی که او و »کوین« خلق 
کردند چیز ش��گفت انگیزی بود و من مفتخر بودم که کوتاه ترین 
لحظه درخشش آنها شوم. مجموعه فیلم های »جیغ« از زمانی که 
»ملیس��ا باررا« بازیگر قسمت های پنجم و ششم، از »جیغ 7« به 
دلیل پست های رسانه های اجتماعی در حمایت از فلسطین و مردم 

غزه اخراج شد، در آشفتگی فرو رفت. در بحبوحه جنگ اسراییل و 
حماس، این بازیگر پستی را به اشتراک گذاشت که به اسراییل به 
خاطر »نسل کشی و پاکسازی قومی« اعتراض کرد و گزیده ای از 
مطالبی درباره تحریف »هولوکاست برای تقویت صنعت تسلیحات 
اس��راییل« را منتشر کرد. »اس��پای گلاس«، تهیه کننده »جیغ« 
پس از انتش��ار این پس��ت ها روابط خود را با »باررا« قطع کرد و 
گفت که ای��ن بازیگر به دلیل حمایت از آرمان فلس��طین اخراج 
نش��ده بلکه به دلیل یهودستیزی کنار گذاشته شده است. شرکت 
س��ازنده هم گفت در برابر یهودس��تیزی ی��ا تحریک نفرت به هر 
شکلی، از جمله ارجاعات نادرست به نسل کشی، پاکسازی قومی، 
تحریف هولوکاس��ت یا هر چیزی که آش��کارا وارد مرز به سخنان 
نفرت پراکنی می ش��ود، تحمل نمی کند. »لندون« پس از خروج 

»باررا« در "X" نوشت: همه چیز بد است. فریاد نزن. این تصمیم 
م��ن نبود. اما وی بعداً پس��ت خود را حذف ک��رد. پس از اخراج 
»باررا« از »جیغ 7«، اعلام شد که همبازی او، »جنا اورتگا« هم به 
دلیل فیلمبرداری فصل ۲ سریال »چهارشنبه« از این فیلم بیرون 
م��ی رود. خ��روج »اورتگا« در ظاهر تحت تاثیر اخ��راج باررا نبود، 
اما تاریخ تولید فصل دوم »چهارش��نبه« هنوز تایید نش��ده است. 
»جیغ« مجموعه ترس��ناک آمریکایی شامل ۶ فیلم و یک سریال 
تلویزیون��ی بیش از 74۰ میلیون دلار در گیش��ه جهانی فروخته 
است. به گزارش مهر به نقل از ورایتی، تابستان امسال اعلام شده 
بود »کریستوفر لندون« که برای ساخت فیلم های ماورای طبیعی 
و ترس��ناک شناخته می شود، روی صندلی کارگردانی فیلم هفتم 

»جیغ« می نشیند.

چند س��ال که نه بلکه چند دهه است، صدای اعتراض هنرمندان 
نس��بت به ش��رایط بد اطراف تئاتر ش��هر بلند اس��ت. ساختمان 
قدیمی ک��ه علاوه بر اینکه می��راث دار هنرمندان ایرانی اس��ت 
ب��ه عنوان بنای تاریخی در لیس��ت میراث فرهنگی کش��ور ثبت 
ش��ده اس��ت. اگر به اطراف این بنای تاریخی که محل آمدو شد 
هنرمندان است سری بزنید، بیش از آنکه حسی از حضور در یک 
م��کان فرهنگی را تجربه کنید، آن را نا امن و نامناس��ب توصیف 

می کنی��د. آخرین باری که هنرمندان گرد هم جمع ش��دند و به 
این ش��رایط معترض بودند، تابستان همین امسال بود. مطالبه ای 
که بعد از 3۰ س��ال بالاخره در تئاتر شهر جمعی از هنرمندان و 
چهره های تئاتری را در کنار وزیر فرهنگ و ارش��اد اسلامی گرد 
هم آورد تا اولین کلنگ اجرای طرح حریم تئاتر شهر زده شود تا 
آغازی برای ساخت یک مجموعه بزرگ فرهنگی در تهران باشد. 
ایرج راد هنرمند پیشکس��وت عرصه تئات��ر در ارتباط با ضرورت 

و اهمی��ت این طرح گفت: تئاتر ش��هر به لح��اظ قدمت تاریخی 
و فرهنگ��ی در میان هنرمندان جای��گاه ویژه ای دارد و یک بنای 
ملی اس��ت و حفظ این مکان ب��رای همه هنرمندان حائز اهمیت 
است. به گزارش هنرآنلاین، وی ادامه داد: هنرمندان سال هاست 
برای ایجاد حریم در اطراف تئاتر ش��هر تلاش کرده اند، حریمی 
که علاوه بر هماهنگی با معماری این بنای تاریخی در کنار خود 
فضای فرهنگی هم داشته باشد و جای خوشحالی دارد که بعد از 
سال ها چش��م انتظاری بالاخره ساخت حریم مجموعه تئاترشهر 

به مرحله اجرا رسید و این موضوع را باید به فال نیک گرفت.

»داستین هافمن« بازیگر کلاس��یک و کم کار سینما، قرارداد 
ب��ازی در فیل��م جدید با نام »ل��وکا مورتیس« ب��ه کارگردانی 
»پیتر گرینوی« را امضا کرد. خط اصلی داس��تان فیلم درباره 
نویسنده ای نیویورکی است که نقش او را هافمن به عهده دارد. 
این نویس��نده بعد از حادثه یازدهم سپتامبر و نابودی برج های 
دو قلوی ش��هر نیویورک، تصمیم به س��فر به ش��هر توسکانی 
می کند. نویس��نده که به دنبال پیدا کردن ریشه های ایتالیایی 
خود در توس��کانی اس��ت، با واقعیت های تازه ای روبرو می شود 
ک��ه کل زندگ��ی اش را دگرگ��ون می کند. کلی��د فیلمبرداری 
»ل��وکا مورتیس« همی��ن روزها زده می ش��ود و هنوز اطلاعی 
از نقش هلن هانت در آن نیس��ت. طرف انگلیس��ی تهیه کننده 
فیلم ش��رکت مستقل فیلمسازی »فیس��نگ ایست« است که 
مدتی قب��ل درام اجتماعی و اکش��ن ایرلندی »در س��رزمین 
 شیاطین و قدیس ها«ی لیام نیسن را در پلتفرم های دیجیتالی 

داشت./صبا

»کت��اب قانون« با یک موضوع ج��ذاب در خصوص موضوعات 
روز کشور با تهیه کنندگی محمدحسین سعادتی و کارگردانی 
س��عید ابوطالب در حال تولید اس��ت. این رئالیتی شو در موزه 
مجلس مش��روطه ضبط می ش��ود و جز چند بازیگر س��ینما و 
تلویزیون باقی ش��رکت کنندگان در آن از اف��راد عادی جامعه 
انتخاب ش��ده اند. »کتاب قانون« اواس��ط دی ماه از شبکه یک 

سیما پخش می شود./ایلنا

گروه »تنبورنوازان طرز« به خوانندگی وحید تاج و آهنگسازی 
فرش��ید کاکاوند، پس از استقبال مخاطبان از کنسرت اول این 
گروه، روز هجدهم دی یک بار دیگر در فرهنگس��رای ارسباران 

تهران به صحنه می روند.
 این کنس��رت در ۲ بخش به صحنه می رود که در بخش اول 
نوازندگانِ تنبور، س��ه تار، تنبک و عود به همراه خواننده روی 
صحن��ه می آین��د و در بخش دوم با اضافه ش��دن تنبورنوازان، 
ترکیب گروه کامل می ش��ود. اشعار این کنسرت از سروده های 
مولان��ا، حمی��د عابدیها و ابوس��عیدابوالخیر انتخاب ش��ده اند. 
گ��روه »تنبورن��وازان ط��رز« از س��ال ۱38۱ ش��کل گرفته و 
تاکنون کنس��رت های متع��ددی در ش��هرهای مختلف ایران 
روی صحنه برده و در جش��نواره ها و رویدادهای بس��یاری هم 
ش��رکت کرده است. کنسرت »سِحر سَ��حر« اجرای بخشی از 
 قطع��ات آلبومی به همین ن��ام و البته چند قطع��ه  تازه  دیگر

 است./مهر 

»والری گرگیف«، یکی از رهبران ارکس��تر جهان و مدیر ارشد 
اپراه��ای مارینس��کی در س��نت پترزبورگ و اپرای بولش��وی 
در مس��کو، دع��وت علی رهب��ری )رهبر دایم میهم��ان اپرای 
مارینس��کی( را جهت آمدن همکاری با جوانان ایرانی به ایران 
قبول کرده اس��ت. »گرگیف« رضا فک��ری را برای خوانندگی 
»چنین گفت زرتش��ت به زبان فارس��ی«، اث��ر علی رهبری به 

سنت پترزبورگ دعوت کرده است./ایلنا

گالری »ش��یدایی« از 8 تا ۲۰ دی پذیرای نمایش��گاه انفرادی 
عک��س و چیدم��ان نازلی عباس��ی ب��ا عنوان »ب��رای زنی که 
نمی شناس��م« می شود. عباس��ی که در س��ال های گذشته به 
پژوهش هنر و عکاس��ی مش��غول بوده اس��ت، این ب��ار تجربه 
مفهوم��ی ت��ازه ای را با میانجی رس��انه عکس آم��اده نمایش 
کرده اس��ت. این نمایش ترکیب چیدمان اشیا و فتومنتاژ و در 
واقع ش��امل یک چیدمان به نام »خاطرات معلق« است و ۱۶ 
عکسِ چاپ ش��ده به علاوه ۶ فریم عکس قدیمی سوزن دوزی 
ش��ده. چیدمان این نمایش از ۲۶ بطری شیش��ه تشکیل شده 
اس��ت؛ بطری هایی که حاوی گلهای خش��ک، عکس، دکمه و 
نخ هس��تند. خاطرات زن که عکس هایش هس��تند، در بطری 
محبوس شده و درب چوب پنبه ای از گریختن آن ها جلوگیری 
می کند. گویی تمام زندگی زن در یک بطری جا گرفته اس��ت. 
مخاط��ب می تواند با دقت در بطری ها عکس هاو محتویات آن 

را کاوش کند.«/ایلنا 

مراس��م رونمایی از »دانش��نامه هنر عاشیقلار« که به کوشش 
علی پولاد، نویس��نده و پژوهش��گر فرهنگ و هنر نگاشته شده 
اس��ت، روز پنجش��نبه 7 دی با حضور محمدمهدی اسماعیلی 
وزی��ر فرهن��گ  و ارش��اد اس��لامی و جمع��ی از هنرمن��دان 
و اهال��ی موس��یقی از س��اعت ۱7 در مرک��ز همایش ه��ای 
برگ��زار  بهم��ن  فرهنگس��رای  آوین��ی  ش��هید   بین الملل��ی 

می شود./مهر  

 »سِحر سَحر« تمدید شد

»والری گرگیف« در ایران

 »برای زنی...« در »شیدایی« 

»...عاشیقلار« در »بهمن«

»هافمن« در »لوکا مورتیس«

»کتاب قانون« در تلویزیون
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درآمد اتاق بازرگانی تنها از ۲۰ شرکت صنعتی در سال ۱۴۰۲ بالغ 
بر ۲۴۰۰ میلیارد تومان برآورد می شود.

بودجه اتاق بازرگانی در حال حاضر از حق عضویت ســالانه اعضاء، 
تمدید ســالانه کارت بازرگانی، سهم ۴ در هزار سود سالانه اعضا و 
ســهم ۳ در هزار درآمد دارندگان کارت بازرگانی تأمین می شــود. 
بنابراین بخش اصلی درآمدهای اتاق بازرگانی از ســهم این نهاد از 

سود و درآمد صنایع و دارندگان کارت بازرگانی بدست می آید.

< چرا اتاق بازرگانی بودجه قانونی دارد؟
این منابع بر اســاس قانون »نحوه تأمین هزینه های اتاق بازرگانی« 
مصوب ۱۳۷۲ و باهدف کمک به عملکرد شــرکت های تولیدی و 
صادراتی، از درآمدهای آن ها کســر و به اتــاق بازرگانی اختصاص 
می یابد. این منابع قرار بود ابتدا به خزانه دولت واریز شود و سپس 
به اتاق بازرگانی اختصاص پیدا کند، اما از سال ۱۳۷۷ بدون نظارت 
دولت و به طور مستقیم و غیرشفاف به اتاق بازرگانی اختصاص یافته 

است و در حال حاضر نظارتی بر آن صورت نمی گیرد.
قانــون در ابتدا برای شــفافیت بودجه اتــاق بازرگانی و نظارت بر 
عملکرد این اتاق، راهکارهایی همچون »شورای عالی نظارت بر اتاق 
بازرگانی«، »گردش خزانه بخشــی از بودجه اتاق« و »ارائه گزارش 
تفریغ بودجه به هیئت نماینــدگان اتاق« را در نظر گرفته بود، اما 
بــه مرور زمان و با اصلاحیه های تامل برانگیز بر قوانین، تمامی این 

راه های نظارتی مسدود شده اند.

< درآمد ۲۴۰۰ میلیارد تومانی اتاق بازرگانی تنها از ۲۰ شرکت بورسی
بررسی صورت های مالی شرکت های بورسی، مربوط به انتهای سال 
۱۴۰۱ نشــان از آن دارد که تنها ۲۰ شــرکت فعال در بخش های 
صنعتی، به ویژه صنایع پالایش، پتروشیمی و معدن، مجموعا سود 
خالصی بالغ بر ۵۹۳ هزار میلیارد تومان ثبت کرده اند. در کمترین 
حالت همه این شرکت ها موظفند ۴ در هزار درآمد خود را به اتاق 

بازرگانی بپردازند؛ هرچند برخی از این شــرکت ها مبالغ دیگری از 
جمله حق عضویت، هزینه تمدید کارت بازرگانی و ۳ در هزار درآمد 

خود را نیز به این نهاد میپردازند.
از آنجا که صورت مالی ســال قبل شرکت ها مبنای پرداخت حق 
قانونی به اتاق بازرگانی است، سهم این نهاد از سود خالص تنها ۲۰ 
شرکت صنعتی کشور در سال ۱۴۰۲، بیش از ۲۴۰۰ میلیارد تومان 

خواهد بود که جزئیات آن در جدول زیر نشان داده شده است.
برخی شرکت ها صریحا مبلغ پرداختی به اتاق بازرگانی را در صورت 
مالی خود گــزارش می کنند، اما اغلب آن ها بدون ذکر صریح، این 
هزینــه را ذیل عناوین مختلفی همچون »پرداخت حق عضویت«، 
»حقوق و عوارض عمومی و دولتی«، »هزینه های خدمات عمومی«، 
»هزینه های ثبتی و حقوقی« یا در نهایت »ســایر هزینه ها« ثبت 
می کنند. به طور خاص شــرکت فولاد مبارکه اصفهان در ســال 
۱۴۰۱، بابت ۳ و ۴ در هزار سود خالص سال ۱۴۰۰، بیش از ۴۷۶ 
میلیارد تومان به اتاق بازرگانی پرداخت کرده است و انتظار می رود 
به دلیل کاهش اندک سود خالص این شرکت در سال ۱۴۰۱، مبلغ 
پرداختی به اتاق بازرگانی نیز در سال جاری اندکی کمتر شود و در 

حدود ۳۸۹ میلیارد تومان باشد.

< بودجه سالانه اتاق بازرگانی چقدر است؟
علاوه بر ۲۰ شــرکت فوق، شرکت های بورسی و غیربورسی متعدد 
دیگری مشمول پرداخت این بودجه به اتاق بازرگانی هستند و علاوه 
بر این مواردی همچون حق عضویت، تمدید کارت بازرگانی و سهم 
۳ در هزار درآمد صاحبان کارت بازرگانی نیز درآمد قابل توجهی را 
برای این اتاق فراهم می کند. به این ترتیب برآوردهای اولیه حکایت 
از درآمد ۵ تــا ۱۰ هزار میلیارد تومانی اتاق بازرگانی برای ســال 

۱۴۰۲ دارد.
بر این بودجه قانونی در حال حاضر هیچ نظارتی صورت نمی گیرد و 
انتظار می رود نمایندگان مجلس در بودجه سال ۱۴۰۳، درخصوص 

شفافیت و کیفیت هزینه کرد آن اقداماتی را در دستورکار قرار دهند.

< چرا ریاست اتاق بازرگانی جذابیت دارد؟
مهمترین دلیل جذابیت کرســی ریاست اتاق بازرگانی ایران در آن 
است که درآمدهایی کلان در فرآیندی غیرشفاف به حساب این نهاد 
واریز می شود و هیئت رئیسه درخصوص کیفیت تخصص این منابع 

به استان های مختلف تصمیم گیری می کند.
جذابیت حاصل از فرآیند غیرشفاف »هزینه کرد درآمد چند هزار 
میلیارد تومانی«، موجب تسلط بخش کوچکی از بازرگانان بر اتاق 
بازرگانی شده است و عموما فعالین کسب و کار از کیفیت عملکرد 
ایــن نهاد ابراز نارضایتی می کنند. به ایــن ترتیب نه تنها این اتاق 
نماینده بخش خصوصی نیســت، بلکه به نظر می رسد به مسیری 
برای اتلاف منابع فعالین واقعی بخش تولید کشور تبدیل شده است.

< شفافیت درآمد و هزینه؛ اولین گام اصلاح اتاق بازرگانی
این تصور که بدون اصلاح فرآیند غیرشفاف هزینه کرد درآمدهای 
اتاق، امکان به قدرت رسیدن فعالین واقعی بخش خصوصی در این 
نهاد وجود دارد، با واقعیت سازگار نیست و در واقع اولین گام برای 
بهبود شرایط پشت پرده های سیاسی اتاق بازرگانی، اصلاح فرآیند 
هزینه کرد درآمدهای این نهاد است تا به مرور از یک نهاد سیاسی، 
به نهادی تخصصی و پشتیبان تولیدکنندگان و سیاستگذاران کشور 
تبدیل شود. به گزارش میزان؛ بودجه پرداختی از سوی فعالین بخش 
تولید و صادرات کشــور به اتاق بازرگانی باید در فرآیندی شــفاف 
صرف اموری همچون راه اندازی خطوط منظم حمل و نقل دریایی 
و هوایی تجاری، راه اندازی زنجیره حمل و نقل زمینی با مشارکت 
کشورهای همســایه، تقویت و افزایش نمایشــگاه های صادراتی، 
توسعه مراکز تجاری و افزایش رایزنان بازرگانی در کشورهای هدف 
صادرات، بیمه شرکت های فعال در صادرات محصولات غیرنفتی و 

دیگر امور مشابه شود.

دریانوردی  و  بنادر  مدیرکل 
بلوچســتان  و  سیســتان 
گفت: ۵۷ پــروژه عمرانی و 
ســرمایه گذاری با مشارکت 
بخش های دولتی و خصوصی 
در بندر شهید بهشتی چابهار 

تعریف شده است.
قاسم عسگری نسب با اشاره به آخرین وضعیت 
و برنامه های در دســت اقدام در بندر شــهید 
بهشــتی چابهار اظهار کرد: فاز یک این بندر با 
سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری سازمان بنادر 
و دریانوردی تکمیل و به بهره برداری رســیده 
است و در حال حاضر ۴۵ پروژه عمرانی دولتی 
)سازمان بنادر و دریانوردی( به ارزش ۳۶۷ هزار 
و ۵۶۰ میلیارد ریال به علاوه ۵۶ میلیون دلار و 
۱۲ پروژه سرمایه گذاری برای بخش خصوصی 
بــه ارزش ۶۸ هزار میلیــارد ریال به علاوه ۲۲ 

میلیون یورو تعریف شده است.
وی افزود: قــرارداد ۵۶ میلیون دلاری مربوط 
به پروژه احداث کریدور لجســتیکی )مســیر 
دسترســی کامیون ها به بندر( بــه طول ۲.۶ 
کیلومتر با عرض ۱۱۰ متر و ۱۲ باند به همراه 
پروژه احداث فاز اول ســیلو ۱۰۰ هزار تنی در 
این فاز اســت که پــروژه اول در دهه مبارک 
فجر و پروژه دوم در خردادماه ســال آینده به 

بهره برداری می رسد.
وی ادامــه داد: قرارداد ســرمایه گذاری احداث 
نیروگاه ۲۵ مگاواتی برق با قابلیت بهره برداری 
از ۵ هــزار متر مکعب آب به ارزش ۲۲ میلیون 
یورو نیز با یک شرکت ایرانی منعقد شده است.

مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان سیستان و 
بلوچســتان با اشــاره به اقدامات انجام شده از 
ابتدای دولت ســیزدهم در فاز یک بندر شهید 
بهشــتی بیان کرد: طی این مدت ۲۰۰ هکتار 
استحصال اراضی انجام شده، عمق حوضچه از 
۹ متر به ۱۶.۵ متر افزایش یافته و موج شکنی 
به طــول ۳ کیلومتر در این فاز احداث شــده 
است. همچنین ۱۷۰۰ متر اسکله احداث شده 
که طول کل اســکله های این بنــدر به ۲ هزار 
متر افزایش یافته اســت. در حال حاضر امکان 
پهلوگیری ۶ فروند شناور با آبخور حداکثر ۱۲۰ 

هزار تن فراهم است.
عســگری نصب با بیان اینکه امســال ۳ خط 
کانتینری از بندر شــهید بهشتی به کشورهای 
چین و هند و امارات راه اندازی شــده اســت، 

شــهید  بندر  خــط  گفت: 
بهشــتی به چیــن، موجب 
کاهش زمــان انتقال کالا از 
۳۵ بــه ۱۲ روز و ۷۰۰ دلار 
در هزینه حمــل کانتینری 
شده است. همچنین در خط 
بندر شهید بهشتی به هند 
نیز محصولات کشــاورزی ایران به بنادر هند و 
بالعکس توسط کانتینرهای یخچالی و خشک 
جابه جا می شــوند و در خط سوم هفته ای یک 
ســفر به بندر جبل علی امارات متحده عربی 

انجام می شود.
وی تصریح کرد: راه اندازی ســه خط کانتینری 
مذکور باعث شد که عملیات کانتینری در بندر 
شهید بهشــتی طی ۹ ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال قبل با عملکرد بالغ بر ۶هزار 

TEU رشد ۱۴۰ درصدی را تجربه کند.
وی یادآور شــد: در فاز ۱ بندر شهید بهشتی، 
برنامه ها در چهار محور در دســت بررسی قرار 
دارنــد که اول حمل کانتینــری، دوم صادرات 
مشتقات معدنی با رشد ۸.۵ درصدی و با عملکرد 
۷۰۰ هزار تن، سوم تامین نیازمندی های نفتی 
و مشــتقات آن برای جنوب شرق کشور است 
که حجم آن به یک میلیون تن رسیده و محور 
چهارم شامل ورود کالاهای اساسی می شود که 
۳۰ درصد مجموع کالاهای اساســی ورودی به 

کشور را در بر می گیرد.
وی یادآور شــد: با توجه به اقدامات انجام شده 
ظرفیت بندر شهید بهشتی از ۳ میلیون تن به 
۸.۵ میلیــون تن افزایش یافته اســت و امکان 
تخلیه و بارگیری تا ۱۲.۵ میلیون تن نیز در این 

بندر وجود دارد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان سیستان و 
بلوچستان در خصوص فاز ۲ طرح توسعه بندر 
شهید بهشتی چابهار گفت: این فاز، یک پکیج 
آماده سرمایه گذاری شامل ۴۰ هکتار پسکرانه و 
اســکله ۹۷۰ متری است که استحصال اراضی 

آن انجام شده است.
به گزارش تســنیم؛ عســگری نســب حجم 
سرمایه گذاری مورد نیاز بخش کانتینری فاز دو 
بندر شهید بهشتی را ۳۰۰ میلیون دلار اعلام 
کرد و گفت: پیش بینی می شود با تکمیل این 
فاز و دسترسی به آبخور ۱۹ متری پای اسکله، 
کشــتی هایی با ظرفیت TEU ۸۰۰۰ کانتینر 

امکان پهلوگیری در این بندر را داشته باشند.

عضو هیئت مدیره کانون لــوازم خانگی ایران 
گفت: ســالانه ۱ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار 
صرف واردات اجزا، قطعات و انواع لوازم خانگی 
می شــود که حدود ۷۰۰ میلیون دلار آن سهم 

واردات مواد اولیه است.
گفت: بر اســاس اعلام آمارهای رسمی، عمق 
ســاخت داخل یخچــال فریــزر، ۶۰ درصد، 
تلویزیون ۳۰ درصد، ماشــین لباسشویی ۵۸ 
درصد و کولر آبی ۱۰۰ درصد است. با حمایت 
و در نظر گرفتن مشوق ها، می توان عمق ساخت 
داخل برخی از لوازم خانگی کوچک مثل پکیج 
و لباسشــویی، تا ۶۵ درصد رساند. تولید لوازم 
خانگی در ســال ۹۶ حدود ۷ میلیون دستگاه 
بود که این عدد در ســال ۱۴۰۱ از ۱۶ میلیون 

دستگاه فراتر رفت.
وی بــا اشــاره به مســئله تحریــم و خروج 
شــرکت های خارجی از کشــور و ممنوعیت 
واردات از ســال ۹۷، افزود: بر اساس آمارهای 
رســمی، نیاز بازار لوازم خانگی کشــور سالانه 
حدود ۶ میلیارد دلار اســت که واردات قطعات 
یا اقلام مرتبط با این صنعت، هم اکنون به یک 

میلیارد دلار رسیده است.
کیایی ادامــه داد: بیش از ۲ میلیون و هفتصد 
دستگاه انواع یخچال فریزر سال گذشته توسط 
۳۰ تولیدکننده بزرگ کشــور تولید و بخشی 

زیادی از نیاز بازار از این طریق تأمین شد.
عضو هیئت مدیره کانون لوازم خانگی ایران با 
بیان اینکه صادرات محور شــدن صنعت لوازم 
خانگی در چند ســال اخیر مطرح شده است 
گفت: با توجــه به موانعی که در صادرات لوازم 
خانگی وجود دارد؛ در صــادرات قطعات لوازم 

خانگی می توانیم موفق تر عمل کنیم.
کیایی ادامه داد: هم اکنون قطعه ســازانی در 
کشور فعالیت می کنند که مازاد تولید را حتی 
به کشــورهای اروپایی صادر می کنند، اما هنوز 
سیاست های مشــخصی برای قطعه سازی این 
صنعت، وجود ندارد ضمن اینکه نیازمند ایجاد 
استانداردسازی مناسبی برای این صنعت مانند 

صنایع دیگری از جمله خودروسازی هستیم.
وی گفت: با توجه به اینکه مزیت های رقابتی در 
کشور خصوصاً در برخی مواد اولیه وجود دارد 
اگر نگاه درستی به صنعت لوازم خانگی داشته 
باشیم قطعه سازان می توانند در حوزه صادرات 

هم موفق عمل کنند.
عضو هیئت مدیره کانون لــوازم خانگی ایران 

گفت: تلاش انجمن لوازم خانگی در چند سال 
گذشــته تدوین راهبردهایی برای این صنعت 
بود که بــا تغییر دولت ها، عملکــرد و رویکرد 
شــرکت های لوازم خانگی متفاوت و راهبردها 
به سرانجام نرسید. برای داخلی سازی برخی از 
لوازم خانگی سیاســت جدی وجود ندارد، زیرا 
برخی از آن ها به ســرمایه گذاری های بزرگی 
نیــاز دارد که باید یا خود دولــت ورود کند یا 
مشوق هایی برای بخش خصوصی در نظر بگیرد.

وی ادامه داد: مزیت هایی در برخی مواد اولیه و 
قطعات در کشــور وجود دارد که سایر کشورها 
ایــن مزیت را ندارند از جملــه گاز ایزوبوتان و 
ســیکلوپنتان که از ملزومات اصلی در صنعت 
یخچال سازی اســت؛ در حال حاضر ۱۰ برابر 
نیاز داخل تولید می شود و کشورهای منطقه در 
صنعت لوازم خانگی هم به این گازها نیاز دارند 
و از کشورهایی مثل چین و کره تأمین می کنند.

کیایــی همچنین به قیمت گذاری دســتوری 
در ایــن صنعت اشــاره کــرد و افــزود: وقتی 
قیمت گذاری دســتوری حاکم می شــود نباید 
انتظار نوآوری خاصی در صنعت داشــت زیرا، 
گاهی اوقات بعضــی از نوآوری ها و فناوری ها، 

هزینه هایی به همراه دارند.
وی ادامــه داد: مثــلًا در عرصه کاهش مصرف 
انرژی در برخی از محصولات برودتی و حرارتی، 
باید اقدام مناســبی صــورت بگیرد که ممکن 
است هزینه های تولید را افزایش دهد، اما وقتی 
فشار دســتوری روی قیمت باشد، تولید کننده 
هیچ گونه رغبتی برای تولید ندارد. راهبردهای 
تدوین شده لوازم خانگی و صنایع مرتبط با آن، 
عمدتاً کلیاتی اســت که مفهوم دقیقی ندارند 
و نمی شــود با آن به هدف و نقطه مشخص و 

واحدی رسید.
کیایی گفت: مثلًا استفاده از کمپرسور اینوِرترِ 
برای کاهش مصرف انــرژی در یخچال فریزر، 
یک کالای اساســی اســت که تمام وقت کار 
می کند، اما تولیدکننده به دلیل افزایش قیمت 

رغبتی برای استفاده از این مزیت ندارد.
به گزارش مهر؛ وی افزود: اگر کمپرسور اینورتر 
در یخچال فریزر استفاده شود ۲۰ تا ۲۵ درصد 
کاهش مصرف انرژی اتفاق می افتد، اما به دلیل 
اینکه قدرت خرید مردم کاهش یافته، خریدار 
حاضر نیست بهای آن را پرداخت کند، از طرفی 
هم نه تنها مشوق هایی برای تولیدکننده در نظر 
گرفته نمی شود حتی موانعی هم ایجاد می شود.
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به گفته یک کارشــناس صنعت خودرو از آنجا که صنعت خودروی 
ایران با ضعف برنامه ریزی و اجرای توانمندانه برنامه ها روبه روســت، 
طرح برقی ســازی ناوگان حمل و نقل کشــور بــا همه جذابیت آن 

می تواند در نطفه خفه شود.
عباس علی آبادی وزیر صمت در آخرین اظهارنظر درباره خودروهای 
برقی از تســهیل شرایط واردات این نوع از خودروها خبر داده است. 
این خبر در حالی منتشر شــده که برقی سازی ناوگان حمل و نقل 
کشور با چندین ابهام روبه روست، از جمله اینکه در صورتی که این 
خودروها از مسیر واردات تامین شود قیمت آن ها بالاتر از یک میلیارد 
تومان خواهد شــد و با پرداخت چنین رقمی گزینه های جذاب تری 
نسبت به خودروهای برقی در کشــور وجود دارد. موضوع دیگر آن 
است که زیرساخت لازم برای تامین انرژی و تعمیرات موردنیاز انواع 
اینگونه خودروها که باتری های آن ها از نوع لیتیوم یون اســت، وجود 
نــدارد و در همین حال خودروهای برقی در کشــور به تولید انبوه 
نرســیده است و شــواهد حاکی از آن نیست که این اتفاق به زودی 

رخ دهد.
این شــرایط حاکی از آن اســت که برقی ســازی حمــل و نقل در 
 ایران ملزم به وجود پیش نیازهاییســت که تا ایجاد آن ها راه درازی 

در پیش است.
مرتضی مصطفوی، کارشــناس صنعت خودرو درباره تولید و واردات 
خودروهای برقی اظهار کرد: اســاس این کار حرکت درستی است و 

طرح موضوع برقی ســازی، سطح خودروسازی را در کشور ارتقا داده 
اما موضوع این اســت که برقی سازی حمل و نقل در ایران به عنوان 
یک طرح نیاز به برنامه ریزی و مجری توانمند برای اجرای برنامه دارد 
و اگر این دو امر محقق نشــود، هر قدر هم طرح پیشــرفته باشد در 

نطفه خفه می شود.
وی افزود: در ایران پیش از این هم طرح های خودروسازی مطرح شده 
بود اما صنعت خودروســازی ایران از ساخت خودرو به مونتاژکاری 
قطعات خودرو از یک کشــور خاص تغییر مســیر داد زیرا برنامه و 
مجری توانمند برای اجرای برنامه های مرتبط با این طرح نبود، این 

رویه اگر در مورد خودروهای برقی هم تکرار شــود در این خودروها 
نیز کار به واردات و یا مونتاژکاری ختم می شود.

مصطفوی ادامه داد: در ایران خودروســازی صنعتی دولتی اســت و 
در خودروســازی دولتی صنعت تبدیل به ابزاری برای تعمیق نفوذ 
سیاسی و رویکرد توسعه صنعتی از اولویت خارج می شود و دولتمردان 
شــرکت های خودروساز کشور را یک بنگاه سیاسی می دانند نه یک 

بنگاه اقتصادی.
وی تصریح کرد: خودروســاز خصوصی به فکر ســود و توسعه است 
و می توانــد در اجرای طرح برقی ســازی صنعت خودرو در کشــور 

توانمندانه عمل کند.
این کارشناس ادامه داد: مسئله دیگر آن است در صنعت خودروسازی 
ایران همه نهادهای حاکمیتی در تلاش برای حکمرانی بر این صنعت 
هســتند و در همین حال گاه تضاد منافع شدید درباره این صنعت 
دارنــد، این در حالی اســت که توســعه صنعت خــودرو مبتنی بر 
فناوری های روز دنیا نیاز به حکمرانــی واحد دارد و حکمران واحد 
می تواند دیگر نهادهای دولتی و خصوصی را به همراهی برای تامین 

پیش نیازهای تولید در صنایع بالادست و پایین دست ملزم کند.
به گزارش ایلنا؛ مصطفوی در نهایت گفت: همین امر درباره واردات 
خودروهای برقی هم صادق است واردات می تواند مقدمه ای بر تولید 
باشــد اما شــرایط تحقق همه اینها برنامه ریزی و اجرای توانمندانه 

برنامه است.

صنعت خودرو یا زمین بازی رقابت های سیاسی؟
نگاه

سوخت

مسکن

خودرو

کارشناس اقتصادی در برنامه میز اقتصاد گفت: 
بهتر است مردم به طور شفاف و روشن نسبت 
به گرایش های اقتصادی آگاه شوند و نمایندگان 

باید صراحتا ناترازی ها را بیان کنند.
میز اقتصاد به موضوع رقابت واقعی گرایش های 
اقتصادی در انتخابات با حضور نعمتی، شاکری، 

لیلاز، سیاح، کشوری و قلی زاده پرداخت.
نعمتــی، کارشــناس اقتصادی با بیــان اینکه 
بهتر اســت مــردم به طور شــفاف و روشــن 
نســبت به گرایش های اقتصادی آگاه شــوند، 
گفــت: نمایندگان باید بیاینــد و صریح درباره 
ناترازی هــای کشــور صبحت کننــد چرا که 
 ایــن موضوع بــرای مردم و کشــور بســیار 

با اهمیت است.
بــه گفته وی، در حوزه انــرژی و گاز یا برق ما 
با ناترازی مواجه هســتیم. در حوزه کســری 
بودجــه دولت و انرژی اینها جــزو ناترازی های 
مهم هســتند و ناترازی در حــوزه ارز، انرژی و 
صندوق های بازنشستگی جزو موارد مهم هستند 
که باید دولت در این بخش ورود کند. هم اکنون 
دولت در خصوص صندوق های بازنشستگی باید 

خیلی صریح راه حل خود را اعلام کند.
او گفت: در گذشــته ما ســال های خوب و بد 
داشــتیم اما هیچ وقت مگر در شــرایط استثنا 
رشــد منفی نداشتیم و چیزی فراتر از صحبت 

درباره کسری بودجه و... در این بخش صحبت 
نشده بود. از ســال ۳۳ تا سال ۸۹ یک روشی 
وجود داشت که اکنون به پایان رسیده است و 

ما به وضوح آن روش را می بینیم.
در ادامه مجید شــاکری با بیــان اینکه به این 
دلیل مــا را تحریم کردند که نقشــمان را در 
جهان از دست دادیم، گفت: هیچ سوالی مطلقا 
در حکمرانی ایران مهمتر از تعریف نقش جدید 
 در جهــان و بســتن معامــلات کلان متوازن 

وجود ندارد.
وی با بیان اینکــه در نهایت حکمرانی چیزی 
نیست جز در نظر داشــتن آینده. باید استقرار 
سیاسی در کشــور صورت گیرد که راه گریزی 
برای توسعه نداشته باشــد افزود: تمام افرادی 
که از مقاومت هم صحبــت می کنند به دنبال 

معامله ای هستند که به قبل برگردند.
او افزود: توسعه روبروی ما توسعه عمودی است 
و نرم افزار ما محدود اســت. نمایندگان ما باید 

نگاه ملی تری داشته باشند.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان: شــاکری 
یادآور شــد: مسئله توســعه مهم است برخی 
مدعی هســتند که طبقه متوســط باید قوی 
شود تا حکمرانی را بیشتر کند. نکاتی که گفته 
می شود بین حاکمیت و مردم نیست و نمی توان 

درباره آن به نتیجه رسید.

مدیر عامل پیشین شرکت ملی پالایش و پخش 
فراورده های نفتی گفت: افزایش پلکانی قیمت 
بنزین باید در برنامه ســوم توسعه اجرا می شد 
اما مجلس هفتــم آن را ملغی کرد، در صورتی 
که اگر آن برنامه اجرا می شد به نقاط خوبی در 

مورد مصرف بنزین می رسیدیم.
عباس کاظمــی، درباره لزوم اجــرای افزایش 
پلکانی قیمت بنزین اظهار داشت: به نظر بنده 
در خصوص حامل های انرژی و افزایش پلکانی 
قیمت ها باید برنامه سوم توسعه اجرا می شد اما 
مجلس هفتــم آن را ملغی کرد، در صورتی که 
اگر آن برنامه اجرا می شــد بــه نقاط خوبی در 
مورد مصرف بنزین می رسیدیم اما اکنون حتی 
اگر اجرا شــود تاثیری در روند مصرف نخواهد 

داشت.
وی افزود: افزایش قیمت بنزین تنها تاثیری که 
دارد تورم را بــالا می برد و دولت درآمد حاصل 
از آن را در هزینه جاری به مصرف می رســاند 
و ســرمایه گذاری نخواهد کرد. در نتیجه هیچ 
اتفاقی نمی افتد، ضمن اینکه تورم را بالا می برد.

مدیر عامل پیشین شرکت ملی پالایش و پخش 
فراورده های نفتی تاکید کرد: بنده در شــرایط 
کنونی با افزایش قیمت پلکانی موافق نیســتم 
ولی اگر برنامه ســوم در ۲۰ سال گذشته اجرا 
می شــد اکنون به نتایج خوبی دست پیدا کرده 
بودیم، در شرایط حاضر اجرای این برنامه تاثیر 

منفی دارد.
وی خاطرنشــان کرد: آنچه اکنــون باید انجام 
داد اینکه روی بحث بهینه سازی و خودروهای 
کم مصرف کار کنند و ســوخت را متنوع کنند 
چون در حــال حاضر ما ظرفیت اســتفاده از 
ســوخت ســی ان جی و ال پی جی را داریم و یا 
اینکه نفت گاز در خودروهای ســواری مصرف 
شود، افزایش قیمت بنزین الزاما کاهش مصرف 

را بدنبال نخواهد داشت.
وی یادآور شد: هم اکنون اگر سی ان جی رایگان 
هم شــود بازهم مردم بنزین مصرف می کنند، 

بنابرایــن راهکار اینکه باید ناوگان ریلی تقویت 
شود، مســافر و بار به جای جاده؛ از مسیر ریل 
تردد کنند، باید سوخت متنوع شود، خودروهای 
برقی را وارد چرخــه حمل و نقل کنند، موتور 
خودروها را به سمت کم مصرف تنظیم و تولید 
کنند. به عبارت دیگر سیاســت غیرقیمتی از 
قیمتی موثر و کاراتر است ضمن اینک در جامعه 
هم ایجاد اشتغال می کند و این تاثیر غیرتورمی 
دارد، وقتی پول در جامعه زیاد شود فقط تورم 
بــالا می رود و هیچ تاثیــری در کاهش مصرف 
ندارد، نتیجه اینکه سیاست غیرقیمتی در حمل 

و نقل باید دنبال شود زیرا تاثیر بیشتری دارد.
کاظمی یادآور شد: اگر ۲۰ سال پیش به صورت 
پلکانی قیمت ها را افزایــش می دادند، منطقی 
بود؛ اقتصاد خــود را تنظیم می کرد اما با وضع 
اقتصاد، رکــود و تورم افزایش قیمت فرآورده و 
حامل های انرژی تاثیری در کاهش مصرف ندارد 
و تنهــا تورم را بالا می برد زیرا یکباره چند صد 
همت پول وارد جامعه می شــود که تورم را بالا 

می برد و مصرف را هم هیچ تغییری نمی دهد.
به گزارش ایلنا؛ وی با اشــاره به واقعی ســازی 
قیمت بنزیــن گفت: قیمت واقعــی بنزین در 
کشور ما بســیار بالا است اما نمی توان این کار 
را انجــام داد، زیرا امکان آن وجود ندارد چراکه 
قیمت واقعی بنزین در شرایط اقتصادی واقعی 
اســت یک شبه نمی توان این شــرایط را تغییر 
داد و منطق هم ندارد که فعلا قیمت را اصلاح 
کنیم چراکه نتیجه آن کاهش مصرف نخواهد 
بود، باید سیاست غیرقیمتی را به طور مستمر 
دنبال کنیم تا تاثیر داشــته باشد. در غیر این 
صورت فقط تورم بالا می رود که اتفاقات بدتری 
را در پی خواهد داشت. ضمن اینکه باید شرایط 
را هم در نظر بگیریم اقتصاد کشــور ما اقتصاد 
پویایی نیست که بتواند افزایش قیمت حامل ها 
را تحمل کند، هرچند اگر اجرا می شــد شرایط 
مطلوب تری داشتیم اما کوتاهی کردیم و اکنون 

تنها راه ما سیاست غیرقیمتی است.

رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس 
گفت: در حال حاضر با مشــکل افزایش قیمت 
مسکن و اجاره بها روبرو هســتیم که با اجرای 
»طرح ملی مســکن« امیدوار به کاهش قیمت 

و اجاره بهای آن هستیم.
محمد صالح جوکار رئیس کمیسیون شوراها و 
امور داخلی مجلس شورای اسلامی، با اشاره به 
اینکه مجلس شورای اسلامی برای حل مشکل 
مسکن اقشار مختلف جامعه، راهکارهای کوتاه 
مدت، میان مــدت و بلند مدت در نظر گرفته، 
گفت: »قانون جهش تولید مســکن«، به عنوان 
راهکار بلند مدت برای حل مشکلات زیرساخت 
این حوزه، به تصویب رســید تــا زمینه قانونی 
ساخت یک میلیون مسکن در سال فراهم شود.

وی افزود: قانون جهش تولید مســکن« تحول 
جدی در حوزه قوانین مسکن است و زمینه ساز 
تحقق وعده دولت سیزدهم، جهت ساخت چهار 
میلیون مســکن در طول چهار ســال را فراهم 

آورده است.
رئیس کمیسیون شوراهای مجلس با بیان اینکه 
»قانون جهش تولید مســکن« در مهرماه، سال 
۱۴۰۰ ابلاغ شــد، افزود: دولــت از همان زمان 

درصــدد این بر آمد، که بــا اختصاص زمین به 
صورت الحاق به شهر و الحاق به روستا در قالب 
»طــرح هادی« یا به صورت شــهرک، موضوع 

ساخت مسکن را تحقق بخشد.
جوکار در ادامه به ســاخت منزل ویلایی اشاره 
و اضافه کرد: چهار ســال پیش، طرح واگذاری 
زمیــن را ارائه دادم که بــا مخالفت عده ای، با 
اســتدلال اینکه کمبود زمین داریم، روبروشد 
هر چند این مشکل در سطح کشور برای برخی 
شهرها وجود دارد؛ ولی ما در استان یزد، مشکل 

کمبود زمین مسکونی نداریم.
نماینده یزد در مجلس با بیــان اینکه افزایش 
اجاره بهای مســکن یکی از مشــکلات اقشار 
گوناگون اســت، گفت: در حال حاضر با مشکل 
افزایش قیمت مسکن و اجاره بها روبرو هستیم، 
که با اجرای »طرح ملی مســکن«، امیدوار به 

کاهش قیمت مسکن و اجاره بهای آن هستیم.
به گزارش تســنیم؛ جوکار با اشــاره به اینکه 
تسهیلات مسکن در سال ۱۴۰۳ افزایش خواهد 
داشــت، اظهار کرد: برابر قانــون جهش تولید 
مســکن، صندوق ملی مســکن نیز درراستای 
تقویت توان حمایتی مسکن تشکیل شده است.

وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت در نامه ای 
به معــاون اول رئیــس جمهــور از تامین ارز 
خودروهای مونتاژی از محل سامانه نیما به دلیل 
محدودیت های مربوط به ارز حاصل از صادرات 

اشخاص خبر داد.
در نامه »عباس علی آبادی« به معاون اول رئیس 
جمهور آمده است: »همانگونه که مستحضرید، 
قیمت گذاری خودروهــای مونتاژی CKD بر 
اســاس قیمت ارز حاصل از صادرات اشــخاص 

تعیین شده اســت. اما در حال حاضر به دلیل 
محدودیت های مربوط به ارز یاد شــده، در نظر 
 اســت تا تامین ارز آن ها از محل ســامانه نیما 

انجام شود.
به گزارش ایرنا: با توجه به وجود مابه التفاوت بین 
قیمت ارز حاصل از صادرات و ارز ســامانه نیما 
دستور دهید موضوع اخذ مابه التفاوت مذکور از 
خودروســازان مونتاژی در دستور ستاد تنظیم 

بازار قرار گیرد.«

کارشناس اقتصادی:
نمایندگان در حوزه ناترازی ها شفاف با مردم صحبت کنند

چرا بنزین نباید گران شود؟

وام مسکن در سال ۱۴۰۳ افزایش می یابد

درخواست تامین ارز خودروسازان مونتاژی از سامانه نیما

درآمد ۲۴۰۰ میلیارد تومانی اتاق بازرگانی از ۲۰ شرکت


